






















































































































































































































































پنج شنبه 20 مهر 1402 -12 اکتبر 2023 -26 ربیع الاول  1445 - شماره  27008

خبر

معاون اول رئیس جمهور در جلسه بررسی مشکلات و مسائل 
کشاورزان سه استان شمالی کشور با تاکید بر لزوم جلوگیری 
گرم  یک  که  مادامی  داشت:  اظهار  برنج خارجی  واردات  از 
و  واردات  دارد،  وجود  کشاورزان  انبارهای  در  داخلی  برنج 
توزیع برنج خارجی تخلف محسوب می شود و دستگاههای 
نظارتی با افراد خاطی و متخلفین در این زمینه برخورد خواهند 

کرد. 
بررسی مشکلات و مسائل کشاورزان  ایرنا،جلسه  به گزارش 
با حضور معاون اول رئیس جمهور  سه استان شمالی کشور 
برگزار شد و مخبر دستورات ویژه ای را برای برون رفت از 

وضعیت فعلی و رفع مسائل موجود صادر کرد.
در این جلسه که با حضور وزیر جهاد کشاورزی، استانداران 
و  مازندران،گیلان  استانهای  نمایندگان  گیلان،  و  مازندران 
گلستان در مجلس شورای اسلامی و نمایندگان کشاورزان و 
اتحادیه های محصولات مختلف کشاورزی برگزار شد، معاون 
اول رئیس جمهور حمایت از تولیدات داخلی و محصولات 
تامین  و  خودکفایی  راستای  در  دولت  وظیفه  را  کشاورزی 
و  اشاره  گندم  به خرید  مثال  بعنوان  و  دانست  غذایی  امنیت 
تصریح کرد: در حالی که در قانون بودجه تنها ۷۰ هزار میلیارد 
تومان برای خرید تضمینی گندم دیده شده بود، اما دولت در 
راستای حمایت از کشاورزان و گندم کاران تاکنون ۱۲۵ هزار 
میلیارد تومان برای خرید این محصول هزینه کرده و حدود ۳۰ 

هزار میلیارد تومان دیگر نیز به زودی پرداخت خواهد کرد.

تا یک گرم برنج داخلی در انبارها وجود دارد، واردات برنج 
خارجی تخلف است

استان های  از محصولات  رئیس جمهور حمایت  اول  معاون 
شمالی را نیز در همین راستا مهم برشمرد و با تاکید بر لزوم 
جلوگیری از واردات برنج خارجی اظهار داشت: مادامی که 
دارد،  وجود  کشاورزان  انبارهای  در  داخلی  برنج  گرم  یک 
و  می شود  محسوب  تخلف  برنج خارجی  توزیع  و  واردات 
زمینه  این  در  متخلفین  و  افراد خاطی  با  نظارتی  دستگاههای 

برخورد خواهند کرد.
مخبر همچنین از وارد کنندگان برنج خواست بجای واردات، 
محصول تولید کنندگان و کشاورزان داخلی را خریداری کنند 

و دولت نیز از آنان حمایت خواهد کرد.
ماشین آلات  نوسازی  و  بازسازی  برای  اعتباراتی  دولت 

شالیکوبی اختصاص می دهد
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به گزارش نمایندگان مردم 
بر فرسوده  استانهای شمالی در مجلس شورای اسلامی مبنی 
شالیکوبی،  های  کارخانه  دستگاههای  و  آلات  ماشین  شدن 
از  حمایت  منظور  به  را  اعتباراتی  دولت  کرد:  تصریح 
کشاورزان و شالیکاران در راستای بازسازی و نوسازی ماشین 

آلات شالیکوبی اختصاص خواهد داد.
برای  اعتباری  خط  تعیین  موضوع  بررسی  از  همچنین  مخبر 
خریداران برنج داخلی خبر داد و گفت: این موضوع در بانک 
مرکزی مورد بررسی قرار خواهد گرفت تا در صورت امکان 

خط اعتباری در نظر گرفته شود.
بدهی تسهیلات و وام  به  اشاره  با  اول رئیس جمهور  معاون 
های برنجکاران و چایکاران این استان ها خاطرنشان کرد: این 
موضوع در جلسه هیات وزیران بررسی خواهد شد و تلاش 
خواهیم کرد وام های برنجکاران و چایکاران سه استان شمالی 

کشور استمهال شود.
محصولات  برخی  و  برنج  رویه  بی  واردات  به  اشاره  با  وی 
مشکلات  از  زیادی  بخش  افزود:  گذشته،  سالهای  در  دیگر 
کشاورزان ناشی از واردات بی رویه در سالهای قبل است که 
باید با برنامه ریزی و مدیریت مناسب و به صورت تدریجی 

این مسائل را حل و فصل کنیم.
باغی  محصولات  و  برنج  صادرات  تسهیل  راهکارهای 

بررسی شود
به  کرد  مکلف  را  کشور  شمالی  استان  سه  استانداران  مخبر 
انبارهای کشاورزان  در  مانده  باقی  کیفی  برنج  فروش  منظور 
تسهیل  راهکارهای  باغی،  و  کشاورزی  محصولات  سایر  و 
منابع  طریق  از  تا  کنند  بررسی  را  محصولات  این  صادرات 
حاصل از صادرات، بخشی از مطالبات کشاورزان تامین شود.

معاون اول رئیس جمهور همچنین از مسئولان مربوطه خواست 
مشکلات  حل  برای  شده  اتخاذ  تصمیمات  اثرگذاری  میزان 
کشاورزان را بررسی کنند تا چنانچه مشکلات موجود همچنان 

مرتفع نشده بود، تصمیمات و تدابیر دیگری نیز اتخاذ شود.
همچنین وزیر جهاد کشاورزی در این جلسه راهبرد اصلی این 
وزارتخانه را حمایت از تولید داخل و کشاورزان عنوان کرد و 
گفت: رویکرد جدی این وزارت تامین نیازهای کشور از محل 

تولیدات داخلی و محصولات کشاورزان است.
وزیر کشاورزی: تاکنون هیچ ثبت سفارشی برای واردات 

برنج انجام نداده ام
مهندس نیکبخت همچنین با تاکید بر اینکه از لحظه حضورم 
واردات  برای  سفارشی  ثبت  هیچ  تاکنون  وزارتخانه  این  در 
با جدیت پای حمایت  انجام نشده است، تصریح کرد:  برنج 
از کشاورزان و تولید داخلی ایستاده ایم و اجازه نخواهیم داد 

کشاورزان دچار آسیب و خسارت بیشتری شوند.
و  خصوصی  بخش  نمایندگان  از  برخی  که  نشست  این  در 
اتحادیه های کشاورزان نیز حضور داشتند، استانداران گیلان 
و مازندران گزارشی از وضعیت استان و مشکلات کشاورزان 
و  گیلان  مازندران،  استانهای  مردم  نمایندگان  و  کردند  ارائه 
گلستان در مجلس شورای اسلامی و برخی نمایندگان اتحادیه 
ها ، اصلی ترین دغدغه ها و مشکلات کشاورزان، برنجکاران 
را  مرکبات  تولید  روی  پیش  مسائل  همچنین  و  چایکاران  و 

مطرح کردند.

سرزمین های  در  داده  رخ  اتفاقات  تاثیر  تحت  که  حالی  در 
اشغالی قیمت نفت روندی افزایش را تجربه کرد اما از پس 
گذشت چهار روز از آغاز جنگ حماس علیه اسراییل، روند 

افزایشی قیمت نفت متوقف شد.
توقف روند افزایشی قیمت نفت اما تحلیلگران را به این نتیجه 

رسانده است که تهدیدی متوجه بازار جهانی نفت نیست.
بسیاری از ناظران بین المللی معتقدند که تغییرات رخ داده در 
در  جدی  بحران  بروز  برای  را  زمینه  می تواند  جهانی  عرصه 

بازار نفت فراهم کند.
این  از مهمترین نکاتی که تحلیلگران بدان توجه دارند  یکی 
پنج  بالاترین رقم در  به  ایران  نفت  میزان صادرات  است که 
سال اخیر رسیده است. بلومبرگ ، سهم نفت ایران از عرضه ی 
است  گفته  و  کرده  اعلام  درصد  سه  حدود  را  نفت  جهانی 
ایران توانسته است در توافقی نانوشته، صادرات نفت خود را 
افزایش دهد. نکته اینجاست که مهمترین خریدار نفت ایران، 
کشور چین است و کاهش عرضه نفت از سوی ایران می تواند 
به  چین  سوی  از  نفت  جدید  تقاضای  ورود  برای  را  زمینه 

بازارهای جهانی مهیا کند.
تاثیرگذار  نفت  قیمت  رشد  در  بی تردید  اتفاق  این 

خواهد بود.
شرکت  یافته های  است:  کرده  اعلام  گزارشی  در  نیوز  یورو 
تحلیل داده »کپلر« نیز حاکی از آن است که صادرات ایران از 
۱.۳۵ میلیون بشکه در روز در ماه آوریل به ۱.۷۹ میلیون بشکه 
نوامبر  از  میزان  بیشترین  بود که  اوت رسیده  ماه  در روز در 

۲۰۱۹ محسوب می شود.
تورم جهانی تهدیدی جدی 

جهان در سال های اخیر با تورم بالا روبرو شده است. جنگ 
روسیه و اوکراین، قیمت غذا را در سراسر جهان افزایش داد. 
اقتصادهایی که هنوز از پس تبعات کرونا برنیامده بودند، در 
کشوری  دو  اوکراین،  و  روسیه  در  جنگ  تبعات  با  مواجهه 
محسوب  غذایی  مواد  و  غلات  تولیدکنندگان  بزرگترین  که 

می شوند، با تورم بالا روبرو شدند.
افزایش قیمت نفت نیز می تواند موتور رشد دوباره ی تورم در 
جهان را رقم بزند، اتفاقی که از آن به عنوان تهدیدی جدی 

برای اقتصادهای جهانی یاد می شود.
به این ترتیب اگر جنگ پیشین، قیمت غذا را با انفجاری جدی 
روبرو کرد، جنگ تازه دور جدیدی از افزایش قیمت در اثر 

رشد بهای نفت را رقم خواهد شد.

اعراب  جنگ  تبعات  اخیر  روزهای  در  نیز  گزارش ها  برخی 
این  پنجاه سال پیش هدف گرفته اند. در  اسراییل را در  علیه 
گزارش ها روشن است که هفت سال پس از آغاز جنگ اعراب 
علیه اسراییل قیمت نفت رشدی ۱۰ برابری را تجربه کرده و از 

پنج دلار به پنجاه دلار رسیده است.
بی تردید  نیز  تازه  جنگ  معئقدند  کارشناسان  از  بسیاری 
کرد  خواهد  تغییر  دستخوش  را  نفت  جهانی  بازار  مناسبات 
تاثیرات  از  بیش  اتفاق  این  بلندمدت  و  میان مدت  تاثیرات  و 

کوتاه مدت آن ملموس خواهد بود.
هنوز برای اعلام نظر زود است

کردند  اعلام  روز سه شنبه  آی ان جی  مالی  مؤسسه  تحلیلگران 
به دنبال حملات آخر هفته به مناطق اشغالی رژیم صهیونیستی 

همچنان ابهام زیادی در بازارهای نفت وجود دارد.
تشدید  اشغالی،  مناطق  در  خام  نفت  اندک  تولید  وجود  با 
در  را  نفت  عرضه  می تواند  باختری  کرانه  در  درگیری ها 
خاورمیانه تحت تأثیر قرار دهد و کسری بیشتری را در عرضه 

نفت تا پایان سال ایجاد کند.
رسانه ها اعلام کردند با آغاز عملیات نظامی رزمندگان مقاومت 
فلسطین، بندر اشکلون و پایانه نفتی رژیم صهیونیستی تعطیل 
شده است.هر چه هست به نظر می رسد بازارهای جهانی نفت 
در  قیمت  افزایشی  روند  توقف  و سپس  قیمت  رشد  پس  از 
حالا  نفت  جهانی  بازارهای  گرفته اند.  قرار  انتظار  مرحله ی 
منتظرند روند آتی جنگ رد منطقه را رصد کنند . این روند 

مسیر آینده قیمت را روشن خواهد کرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: به دنبال ارائه تسهیلات 
ارزان قیمت و وام کم سود برای اعضای صندوق هنر هستیم. 
دادن  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  اسماعیلی  محمدمهدی 
تسهیلات مسکن و خودرو به خبرنگاران گفت: نخست آن که 
کار مسکن و بحث های مربوط به مسکن را شروع می کنیم و به 

زودی کلنگ زنی شهر هنر را خواهیم داشت.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان کرد: هنر به معنای 
نه هنر صرف، اختصاری است )ه( به معنای هنرمندان، )ن( به 

معنای نویسندگان و )ر( به معنای روزنامه نگاران است.
هستیم.  واحد  هزار   ۲ ساخت  آغاز  حال  در  داد:  ادامه  وی 
همکاری  در حال  ارشاد  وزارت  و  و شهرسازی  راه  وزارت 
هستند. زمین این کار برای خودمان است و در بهترین نقطه 

پرند در کنار دانشگاه آزاد در حال ایجاد »شهر هنر« هستیم.
مورد  در  کرد:  بیان  خودرو  تسهیلات  درخصوص  اسماعیلی 
زودی  به  ان شاالله  دهند.  ارائه  را  تسهیلاتی  گفتیم  خودرو 
سامانه اش بالا خواهد آمد و بتوانیم به همه اعضای صندوق که 

شرایطش را دارند، تسهیلات ارزان قیمت برای خرید خودرو 
و تسهیلات جدید ارائه دهیم.

وی خاطرنشان کرد: درصدد هستیم تسهیلات جدید برای وام 
کم سود ارائه دهیم که افراد بتوانند وضعیت شان را ارتقاء دهند 
و این برنامه جدی ماست. قراردادها و تفاهم نامه ها را منعقد 

کردیم و الان اجرا می شود، بانک ها هم پای کار آمدند و این 
وظیفه ما در صندوق هنر است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: امروز در صندوق 
هنر همه افراد ۶۰ سال به بالا رایگان بیمه تکمیلی می شوند. 
افراد دچار مشکلات  بالای ۶۰ سال می رود  به  غالباً سن که 
سلامتی می شوند و نیاز به مراقبت های درمانی بیشتری دارند، 
افراد بالای ۶۰ سال بیمه تکمیلی شان رایگان است و این یک 
اتفاق بزرگ است. بدون سر و صدا دوستان من این خدمات 

را انجام می دهند. 
وی  با بیان این که دوستان من بدون سر و صدا این خدمات 
را انجام می دهند، افزود: از جامعه خبری و رسانه ای خواهشم 
کنند.  تشریح  را  اتفاق  این  این است که در فضای رسانه ای 
حوزه  در  که  اقداماتی  از  رئیس جمهور  آقای  هم  دولت  در 
این  و  ابراز خوشحالی کردند  داده است،  هنر رخ  فرهنگ و 
مایه مباهات است که آقای رئیس جمهور از گزارشی که دادم 

ابراز رضایت داشتند.

وزیر رفاه با اعلام خبر اضافه شدن دهک های ۶ و ۷ به طرح 
کالابرگ گفت: حسب دستور رئیس جمهور این افراد مشمول 

یارانه تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی خواهند شد. 
با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  مرتضوی؛  سید صولت 
کالابرگ  طرح  به   ۷ و   ۶ دهک های  شدن  اضافه  خبر  اعلام 

اظهار کرد: حسب دستور رئیس جمهور مقرر شد دهک های 
۶ و۷ مشمول یارانه تشویقی یعنی ۱۲۰ هزار تومان مضاعف 

بشوند.
این  برای  لازم  تمهیدات  ارتباط  همین  در  کرد:  تصریح  وی 
مسئله در نظر گرفته شده است و ان شاءالله اوایل هفته آینده 

دهک های ۶ و۷ همانند ۵ دهک قبلی مشمول یارانه تشویقی 
که  افرادی  کالابرگ،  طرح  در  گفت:  رفاه  شد.وزیر  خواهند 
کالای  قلم   ۱۱ هزینه  را  خود  نقدی  یارانه  تومان  هزار   ۲۰۰
مد نظر و اعلام شده بکنند مشمول یارانه مضاعف ۱۲۰ هزار 

تومانی خواهند بود.

مخبر در جلسه بررسی مشکلات کشاورزان سه استان شمالی کشور:

 واردات برنج خارجی تخلف است

سیگنال جنگ به بازار نفت
سهم ایران از بازار جهانی نفت چقدر است؟

وزیر ارشاد تشریح کرد

جزئیات ارائه تسهیلات مسکن و خودرو به خبرنگاران 
»شهر هنر« ساخته می شود 

پرداخت یارانه مضاعف به دهک های ۶ و ۷ از اوایل هفته آینده 

رئیس پلیس آگاهی کشور با تاکید بر لزوم اتخاذ تدابیر بیشتر 
سطح  در  روانی  آسیب های  با  مقابله  و  خشم  کنترل  برای 
خانواده ها گفت: آمارهای پلیس نشان می دهد که امسال در 
مقایسه با سال های قبل، آمار قتل های خانوادگی افزایش پیدا 
نکرده، بلکه صرفا میزان اطلاع رسانی این قتل ها بیشتر شده 

است. 
در  فراجا  آگاهی  پلیس  رئیس  قنبری«،  »محمد  سردار 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا در پاسخ به این سوال که با توجه 
به افزایش میزان انتشار اخبار مربوط به قتل های خانوادگی 
در ماه های اخیر، آیا آمارهای پلیس از افزایش میزان وقوع 
این گونه قتل ها در سطح کشور حکایت دارد یا خیر، توضیح 
با  مقایسه  در  امسال  که  می دهد  نشان  پلیس  آمارهای  داد: 
نکرده،  پیدا  افزایش  قتل های خانوادگی  آمار  قبل،  سال های 
بلکه صرفا میزان اطلاع رسانی این قتل ها بیشتر شده است و 
به همین دلیل، خبرهای بیشتری را مربوط به این گونه قتل ها 
میزان  کلی  روند  اما  می کنیم،  مشاهده  رسانه ای  فضای  در 
وقوع قتل های خانوادگی تغییر محسوسی پیدا نکرده است. 

وی افزود: از نظر پلیس حتی یک قتل خانوادگی نیز نباید در 
سطح کشور اتفاق بیفتد، علت افزایش میزان اطلاع رسانی این 
قتل ها توسط پلیس نیز این است که می خواهیم دستگاه های 
لازم  اقدامات  باید  که  کنیم  مساله  این  متوجه  را  ذی ربط 
انجام  در سطح کشور  قتل ها  این  وقوع  میزان  کاهش  برای 
به تنهایی  خانوادگی  قتل های  وقوع  از  پیشگیری  البته  شود. 
سایر  یا  سرقت  با  قتل  موضوع  اساسا  و  نیست  پلیس  کار 
تشدید  دیگر،  جرایم  درباره  چراکه  است،  متفاوت  جرایم 
جرایم  وقوع  میزان  کاهش  در  می تواند  پلیسی  برخوردهای 
قتل های  قتل بخصوص  باشد، ولی در موضوع  داشته  نقش 

خانوادگی شرایط متفاوت است. 
رئیس پلیس آگاهی فراجا ادامه داد: برای کاهش میزان وقوع 
مسئول  نهادهای  همه  کشور  سطح  در  خانوادگی  قتل های 
جرم  یک  قتل  زیرا  دهند،  انجام  اساسی  آسیب شناسی  باید 
غیرقابل جبران محسوب می شود و با وجود این که پلیس، 
عمده پرونده های قتل را به نتیجه می رساند و قاتل را دستگیر 
بازگرداند  زندگی  به  را  مقتول  نمی تواند  طبیعتا  اما  می کند، 
بنابراین تمام  یا داغ واردشده بر خانواده او را جبران کند. 
در  لازم  اقدامات  که  دارند  وظیفه  ذی ربط  دستگاه های 
میزان  کاهش  برای  را  روانشناختی  و  اجتماعی  حوزه های 
انجام دهند، زیرا حتی وقوع یک  وقوع قتل های خانوادگی 

قتل خانوادگی در کشور برای پلیس قابل پذیرش نیست. 
قنبری با تاکید بر لزوم اتخاذ تدابیر بیشتر برای کنترل خشم 
و مقابله با آسیب های روانی در سطح خانواده ها گفت: پلیس 
آگاهی کشور برای کاهش میزان وقوع قتل های خانوادگی، 
ایجاد  خود  مجموعه های  در  را  جنایی  روانشناسی  مراکز 
این گونه  وقوع  از  بعد  مراکز  این  کارشناسان  و  است  کرده 
وقوع  علل  و  می کنند  تحلیل  را  مربوطه  پرونده های  قتل ها، 
قتل های خانوادگی را مشخص می کنند و راهکارهایی را نیز 
برای انجام اقدامات لازم به منظور رفع این علت ها پیشنهاد 
حوزه  متولیان  اختیار  در  را  خود  پیشنهادات  و  می دهند 
سلامت روان و سلامت اجتماعی کشور و قوای قضاییه و 
وقوع  میزان  کاهش  برای  لازم  اقدامات  تا  می گذارند  مقننه 

این گونه قتل ها انجام شود. 
مراکز  ایجاد  بر  علاوه  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
در سطح  آگاهی  پلیس  مجموعه های  در  روانشناسی جنایی 
کشور، در حال حاضر در اغلب کلانتری ها و سایر مقرهای 
که  است  دایر شده  مددکاری  و  مشاوره  مراکز  نیز  انتظامی 
یکی از مهمترین اهداف راه اندازی این مراکز، ارائه مشاوره 
به خانواده ها برای کاهش میزان بروز خشونت های خانوادگی 
و در نتیجه، کم شدن احتمال وقوع جرم  در سطح خانواده ها 
بوده است. ولی با وجود اقدامات انجام شده در زمینه مقابله با 
آسیب های روانی در خانواده ها توسط پلیس، سایر نهادهای 
زمینه  این  در  را  اقدامات خود  که  دارند  وظیفه  نیز  مسئول 
افزایش دهند تا شاهد بهبود وضعیت کنترل خشم در سطح 

خانواده ها باشیم. 

وزیر امور خارجه کشورمان در تماس تلفنی با خانم میریانا 
اسپولیاریک ایگر، رئیس صلیب سرخ جهانی درباره تحولات 

فلسطین گفت وگو و تبادل نظر کرد. 
به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان در این تماس تلفنی 
با محکومیت شدید رژیم صهیونیستی برای تشدید محاصره 
انسانی غزه گفت: هم اکنون شاهد تداوم و گسترش جنایات 
جنگی در غزه هستیم و تلاویو اماکن مسکونی، بیمارستان ها 
و  کرده  قطع  را  برق  و  آب  داده،  قرار  را هدف  مدارس  و 
مانع ارسال سوخت و مواد غذایی شده است که  همه این ها 
مصداق مجازات دسته جمعی و جنایت سیستماتیک جنگی 

علیه بشریت است.
را  شرایط  وضعیت  این  تداوم  کرد،  تأکید  امیرعبداللهیان 
رژیم  متوجه  آن  مسئولیت  طبعاً  و  کرد  خواهد  پیچیده تر 

صهیونیستی و حامیان آن است.
وزیر امور خارجه  با اشاره به تعداد بالای شهدا و مجروحان 
هلال  آمادگی  از  غزه،  در  دارو  و  غذا  کمبود  و  فلسطینی 
احمر ایران برای ارسال کمک های انسان دوستانه به غزه با 

هماهنگی صلیب سرخ جهانی خبر داد. 
اسلامی  جمهوری  کرد،  تأکید  همچنین  امیرعبداللهیان   
ایران از وزرای خارجه کشورهای اسلامی خواسته است تا 

کمک های انسانی خود را به غزه ارسال کنند.
خانم اسپولیاریک نیز اظهار داشت: ما با شما هم رای و هم 
نظر هستیم و شرایط انسانی در غزه را فاجعه بار می دانیم. 
همچنین اوضاع را رصد می کنیم، اما متاسفانه به دلایل امنیتی 
وجود  غزه  نوار  در  ما  کارکنان  برای  تحرک  امکان  اکنون 

ندارد.
و  طرف ها  همه  از  گفت:  جهانی  سرخ  صلیب  رئیس 
دولت هایی که ذی نفوذ هستند می خواهیم تا کمک کنند تا 
صلیب سرخ جهانی بتواند نقش بی طرف و انسانی خود  را 

حفظ و در هماهنگی کامل وظایفش را انجام دهد.
اسلامی  جمهوری  احمر  هلال  با  کرد:  تأکید  همچنین  وی 
کمک  شرایط،  بهبود  در صورت  و  هستیم  تماس  در  ایران 

های ایران را دریافت خواهیم کرد.

رئیس پلیس آگاهی فراجا عنوان کرد: 
توضیح درباره وقوع قتل های خانوادگی 
لزوم اتخاذ تدابیر بیشتر برای کنترل 

خشم در خانواده ها

در گفت وگو با رئیس صلیب سرخ جهانی
امیرعبداللهیان: تداوم محاصره انسانی 

غزه، شرایط را پیچیده تر خواهد کرد

برای آغاز جنگ جدید عازم  ناوهای آمریکایی 
خاورمیانه می شوند

رئیس دومای دولتی روسیه تاکید کرد که ناوهای هواپیمابر آمریکا 
»ویاچسلاو  می شوند.  خاورمیانه  عازم  جدیدی  جنگ  آغاز  برای 
والودین«، گفت که ناوهای هواپیمابر آمریکا در حال حاضر نه با 
هدف تضمین صلح بلکه برای آغاز جنگی دیگر به نفع واشنگتن 
کرد  تصریح  می شوند.والودین  اسرائیل  و  فلسطین  سواحل  عازم 
است.این  مسلحانه  درگیری های  اصلی  نفع  ذی  واشنگتن  که 
اینکه تولید داخلی آمریکا در پی جنگ  بیان  با  سیاستمدار روس 
دوم  از جنگ جهانی  »واشنگتن  افزود:  برابر شد،  دو  اول  جهانی 

برای افزایش توان اقتصادی خود نیز استفاده کرد«.
پیشتازی ترامپ از بایدن در میان رای دهندگان 

مستقل در نظرسنجی های اخیر
ترامپ«  »دونالد  که  داد  آن  از  جدید  نشان  نظرسنجی های 
با   ۲۰۲۴ سال  در  مجدد  رقابت  در  آمریکا  سابق  رئیس جمهوری 
رئیس جمهور  بایدن«،  »جو  از  مستقل  رای دهندگان  بیشتر  حمایت 
کنونی پیشتاز است.نظرسنجی پایگاه مسنجر حاکی از آن است که 
ترامپ با ۴۵ درصد به ۴۱ درصد از بایدن جلوتر است در حالی که 
۱۴ درصد رأی دهندگان همچنان نسبت به کاندیدای مد نظر خود 
مطمئن نیستند. بر اساس این نظرسنجی، ۴۲ درصد از رای دهندگان 

مستقل از ترامپ و ۳۶ درصد از بایدن حمایت می کنند.
خودکشی40 هزار نفر در کره جنوبی طی سه سال

جنوب  کره  در  نفر  هزار   ۴۰ خودکشی  از  یونهاپ  خبرگزاری 
کنترل  آژانس  و  بهداشت  وزارت  داد.  خبر  گذشته  سال  سه  طی 
اعلام کرد  آماری  ارائه  با  بیماری های کره جنوبی  از  پیشگیری  و 
که در مجموع ۳۹ هزار و ۴۵۳ نفر در دوره بین سال های ۲۰۲۰ 
 ۳۲ از  رقم  این  گزارش،  این  کرده اند.طبق  خودکشی   ۲۰۲۲ تا 
کرونا  ویروس  به  ابتلا  از  ناشی  میر  و  مرگ  مورد   ۱۵۶ و  هزار 
که  کرد  تاکید  کره  بهداشت  است.وزارت  بیشتر  مشابه  مدت  در 
میزان خودکشی در پنج سال گذشته اندکی کاهش یافته و به ۲۵ 
خودکشی  یک  نفر  هزار  صد  هر  ازای  به  یعنی  نفر   ۲۰۰ و  هزار 

رسیده است .
خروج سربازان آمریکایی   از سرزمین های اشغالی

یک منبع آگاه اعلام کرد که نیروی هوایی ایالات متحده سربازان 
آمریکایی را از سرزمین های اشغالی خارج کرده است. وب سایت 
سربازان  متحده  ایالات  هوایی  نیروی  داد  گزارش  وان  دیفنس 
آمریکایی را که برای شرکت در تمرینات نظامی مشترک با اسرائیل 
به  وب سایت  کرد.این  تخلیه  بودند،  رفته  اشغالی  سرزمین های  به 
نقل از یک منبع آگاه در نیروی هوایی آمریکا گزارش داد: »ایالات 

متحده یک هواپیمای سی- ۱۷ را
از  گروگان ها  آزادی  خواستار  فرانسیس  پاپ 

سوی حماس شد
را  گروگان ها  همه  خواست  از  حماس  جهان  کاتولیک های  رهبر 
نطقی  طی  جهان  کاتولیک های  رهبر  فرانسیس«،  »پاپ  کند.  آزاد 
کند.پاپ  آزاد  را  خود  گروگان های  همه  خواست  حماس  از 
بر  اسرائیل  توسط  تحمیل شده  کامل  محاصره  »از  گفت:  همچنین 
غزه بسیار نگران هستم.«پاپ در مراسم هفتگی خود گفت: »برای 
خانواده هایی که دیدند روز عید به روز عزا تبدیل شده دعا می کنم 
از  »من  گفت:  شوند.«وی  آزاد  فورا  گروگان ها  که  می خواهم  و 
محاصره کاملی که فلسطینی ها در غزه در آن زندگی می کنند، که 
در آن قربانیان بی گناه زیادی نیز وجود دارد، بسیار نگران هستم.«

غزه  علیه  جنگ  برای  فرانسوی  نظامی  صدها 
وارد اراضی اشغالی شدند

وبگاه میدل ایست آی در گزارشی از انتقال صدها نظامی فرانسوی 
اشغالی  اراضی  به  هستند،  اسرائیلی  مضاعف  تابعیت  دارای  که 
از  عبری  های  خبرداد.رسانه  غزه  علیه  جنگ  در  مشارکت  جهت 
اروپا  از  نظامی  انتقال صدها  برای  رژیم صهیونیستی  ارتش  طرح 
و آمریکا به اراضی اشغالی خبر داده بودند.در همین رابطه، وبگاه 
برای  فرانسوی  نظامی  صدها  که  داد  گزارش  آی  ایست  میدل 
پیوستن به ارتش رژیم صهیونیستی در نبرد علیه غزه، وارد اراضی 

اشغالی شده اند.
شمالی  جبهه  تحولات  صهیونیست:  امنیتی  مقام 

قواعد بازی را تغییر می دهد
رژیم  این  امنیتی  مقام  یک  از  نقل  به  رژیم صهیونیستی  تلویزیون 
اعلام کرد که تحولات جبهه شمالی و درگیری با حزب الله قواعد 
بازی را تغییر خواهد داد. بعد از حمله موشکی حزب الله به یکی 
لبنان و  دیگر از مواضع رژیم اشغالگر در منطقه الضهیره در مرز 
فلسطین اشغالی در پاسخ به تجاوزات این رژیم به مناطق جنوبی 
به  صهیونیستی  رژیم  ارتش  هوایی  تجاوز  از  خبری  منابع  لبنان، 
مناطق اطراف منطقه ای که چند روز قبل رزمندگان سرایا القدس 
)شاخه نظامی جهاد اسلامی( به آن نفوذ کرده بودند، خبر دادند.

الجزیره گزارش داد که پهپادهای اسرائیلی نیز در حملات هوایی 
این رژیم به جنوب لبنان مشارکت دارند.

اشغالی  سرزمین های  از  را  شهروندانش  کانادا 
خارج می کند

اشغالی  از سرزمین های  را  تا شهروندان خود  دارد  تصمیم  کانادا 
فلسطین خارج کند.در همین ارتباط نیز، وزیر امور خارجه کانادا 
با اعلام خبر خروج شهروندان این کشور از سرزمین های اشغالی 
شهروندان  خروج  آینده  روزهای  طی  داریم  قصد  که  کرد  اعلام 
خود از اسرائیل را از طریق هواپیماهای نیروهای مسلح خود آغاز 
جمله  از  کانادا  شهرهای  برخی  در  نیز  گذشته  روزهای  کنیم.طی 
تورنتو برخی تجمعات و راهپیمایی ها در حمایت از مردم فلسطین 

برگزار شده بود.
ترامپ: اوباما رئیس بایدن است

باراک  به طور ضمنی  آمریکا،  ترامپ رئیس جمهور سابق  دونالد 
رئیس  ترامپ  دونالد  خواند.  بایدن  جو  ارباب  و  رئیس  را  اوباما 
 ،۲۰۲۴ ریاست جمهوری  انتخابات  نامزد  و  آمریکا  جمهور سابق 
در یک گردهمایی انتخاباتی در نیو همپشایر، به طور ضمنی باراک 
اوباما را رئیس و ارباب جو بایدن خواند.وی اظهار کرد هر کسی 
مردم  فاسد،  گرایان  جهان  و  بگذارد  کلاه  شما  سر  است  ممکن 
دو  هر  از  ترکیبی  کنند.  خیانت  شما  به  استریت  وال  و  واشنگتن 

گروه، بدتر از همه هستند.
افزایش درخواست ها برای استعفای نخست وزیر 

اسرائیل؛ نتانیاهو فقط برو!
در راستای موج انتقادات شدیدی که از نتانیاهو به ویژه در سایه 
ناکارآمدی ساختار امنیتی رژیم صهیونیستی و عدم پاسخگو بودن 
و انفعال ۵ ساعته اش در مقابل عملیات حماس شکل گرفته، این 
روزنامه خطاب به نخست وزیر رژیم صهیونیستی نوشت: همه چیز 
فسادهای  و  جنایی  تحقیقات  مدارک  و  شواهد  جمله صندوق  از 
کتاب  ببند،  را  هایت  هواپیما کن، چمدان  را سوار  ات  اقتصادی 
مقدسی که پوتین به هدیه داده بود را هم بردار و از جلو چشم 

ما محو شو.
جنگ  درباره  اردن  شاه  موضع گیری  جدیدترین 

غزه
پادشاه اردن اعلام کرد: منطقه ما بدون صلح فراگیر و عادلانه بر 
اساس راهکار دولتی رنگ آرامش و ثبات را نخواهد ندید.عبدالله 
درباره جنگ  گیری خود  در جدیدترین موضع  اردن  پادشاه  دوم 
بر  عادلانه  و  فراگیر  صلح  بدون  ما  منطقه  کرد:  اعلام  غزه  علیه 
اساس راهکار دولتی رنگ آرامش و ثبات را نخواهد ندید.وی از 
حمایت بی دریغ از فلسطین و آرمان عادلانه آن تا تحقق حقوق 

کامل ملت فلسطین خبر داد.
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جانشین فرمانده انتظامی گیلان خبر داد
بازداشت عاملان نزاع دسته جمعی 

در رشت و سنگر 

رونمایی از تمبریاد بود نخستین 
جشنواره اهدای خون، 

هنر زندگی در روز جهانی پست

در نشست مجمع نمایندگان استان با وزیر صمت، موضوعات 
نامطلوب  وضعیت  رودبار،   سنگرود  معدن  سازی  فعال 
سازان  قطعه  ومطالبات  رشت  صنعتی  شهر  زیرساخت های 

خودرویی گیلان مورد پیگیری قرار گرفت.
مدیرکل صمت گیلان گفت: در نشست وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با مجمع نمایندگان استان در مجلس که با حضور 
نمایندگان  برگزار شد،  اقتصادی  فعالان  از  برخی  و  استاندار 
پیگیری  را  استان  تجارت  و  تولید  فعالان  دغدغه های  گیلان 

کردند.
» تیمور پورحیدری« افزود: چالش های کلان و ملی صنایع و 
معادن بزرگ و اشتغال آفرین استان با هدف رفع آنها با اهتمام 
وزیر صمت توسط یکایک نمایندگان فهیم استان مطرح و به 
با  که  گرفت  قرار  بررسی  و  پیگیری  مورد  عملیاتی  صورت 

تعامل و تعهد وزیر پرتلاش صمت روبرو شد.

فعال سازی معدن سنگرود رودبار
 وی از طرح موضوع فعال سازی معدن سنگرود رودبار در 
این جلسه سخن گفت و تصریح کرد: مقرر شد مسائل حقوقی 
قید  به  و  شود  بررسی  سرعت  به  سنگرود  معدن  واگذاری 
فوریت با هدف فعالیت این معدن بزرگ به شرکت خصوصی 

و یا دولتی دارای اهلیت و توانمندی واگذار گردد.
مطالبات  پیگیری  را  نشست  این  دیگر  دستاورد  پورحیدری 
با وجود  اضافه کرد:  و  عنوان  قطعه سازان خودرویی گیلان 
فعالیت 12 قطعه ساز گیلانی،  وزیر صمت بلافاصله با مدیران 
خودروساز مصرف کننده قطعات خودرویی مطالبات این دو 
کارآفرین گیلانی را پیگیری و دستور پرداخت معوقات آنها را 

برای پویایی بهتر آنها صادر کردند.
رفع مشکلات صنعتی بزرگ استان از طریق سهامداران 

مرتبط

همراهی  و  عزم  گیلان  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل   
نمایندگان خدوم استان را قابل تحسین و کمک کننده توصیف 
نامطلوب  زیرساخت های  از  گیلانی  نمایندگان  افزود:  و  کرد 
شهر صنعتی رشت ابراز گلایه کردند و خواستار رفع مشکلات 
آن شهر صنعتی بزرگ استان از طریق سهامداران مرتبط آن در 

سطح کلان از طریق وزیر صمت شدند.
دولت  در  صنعتی  راکد  واحد   ۱۰۵ از  بیش  شدن  فعال 

سیزدهم 
نمایندگان  و  جهادی  استاندار  همدلی  با  اینکه  بیان  با  وی 
از  بیش  مرتبط؛  نهادهای  برخی  همراهی  و  استان  مطالبه گر 
1۰۵ واحد راکد صنعتی در دولت سیزدهم فعال شده است، 
تصریح کرد: معتقدم اهداف شعار سال در حوزه افزایش تولید 
و اعتلای صنعت با عزم کلیه مسئولان مرتبط و تلاش مضاعف 

بخش خصوصی محقق خواهد شد.
به  ایجاد گیلان  برای  نمایندگان  مطالبه گری  پورحیدری  دکتر 
عنوان هاب تجاری کشور را کاملًا کارشناسی دانست و گفت: 
انشالله با تقویت زیرساخت های تجاری و ترانزیتی و با اتخاذ 
و  تاکید  مورد  که  شود  محقق  مهم  این  راهبردی  تصمیمات 

اقبال مقام عالی وزارت صمت هم در این نشست بود.
توسعه صنایع تبدیلی متناسب با اقلیم جغرافیایی گیلان 

وی توسعه صنایع تبدیلی متناسب با اقلیم جغرافیایی گیلان را 
به عنوان یک راهبرد وزارت صمت برای گیلان عنوان کرد و 
گفت: به شدت از ایجاد و تاسیس صنایع تبدیلی کشاورزی 
این  در  استان  کرده  تحصیل  نخبگان  و  جوانان  از  استفاده  و 
 ۳ نشست  این  گیلان  می شود.مدیر کل صمت  استقبال  راستا 
ساعته را که تلفیقی از حضور چند سرمایه گذار صنعتی دارای 
مشکل بود، بسیار تجربه مثبتی ارزیابی کرد و اظهار داشت: با 
سابقه و تجربه درخشان وزیر صمت در حوزه تولید به صورت 
عملیاتی و اجرایی، درک مطلوب و سریع مشکلات فعالان این 
راهگشا  و  مهم  بسیار  نیز  استان  فهیم  نمایندگان  برای  حوزه 
اعتلای  برای  را  مطلوبی  توفیقات  آینده  در  می تواند  که  بود 
تولید و تجارت استان داشته باشد.گفتنی است در این نشست 
»جبار کوچکی نژاد ارم ساداتی«، »سیدعلی آقازاده دافساری« و 
مردم رشت و خمام،  نمایندگان  احمدی سنگری«  »محمدرضا 
حجت الاسلام»محمد صفری ملک میان«، نماینده مردم رودسر و 
»سیدکاظم  بندرانزلی،  مردم  نماینده  دنیامالی«  »احمد  املش، 
محمدنژاد  »پرویز  مردم صومعه سرا،  نماینده  اباتری«  دلخوش 
قاضی محله« نماینده مردم لنگرود، »مهرداد گودرزوند چگینی« 
نماینده مردم رودبار، »خلیل بهروزی فر« نماینده مردم فومن و 
شفت و »حسن محمدیاری« نماینده مردم تالش، رضوانشهر و 

ماسال در مجلس یازدهم حضور داشتند.

در راستای توسعه مشارکت، تقویت اعتماد و امید، چشم پزشک 
حاذق ایرانی ملک 4۰۰ میلیارد تومانی خود را به نظام سلامت 

لاهیجان هبه کرد. 
»توسعه مشارکت« یکی از اضلاع محوری تعریف شده دانشگاه 
علوم پزشکی گیلان در کنار اضلاع برقراری عدالت و ارتقای 
آشوبی«  »محمدتقی  دکتر  تکیه  با  که  است  سلامت  نظام 
و  تبیین  گیلان،  پزشکی  علوم  دانشگاه  ریاست  کرسی  بر 
راهبردهای دستیابی به آن، به کرات تشریح و مورد تأکید قرار 

گرفته است.
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان در راستای تحقق شعار 
نخبگان  از  همگانی  دعوت  مشارکت، ضمن  توسعه  محوری 
علمی و مدیریتی در دانشگاه، بر بهره مندی از ظرفیت خیران 
از  پیوسته  و  تأکید کرده  به ویژه خیران سلامت  نیکوکاران  و 
وجود ذ  ی نعمت و ذی قیمت تخصص، تجربه، تمکن مالی و 

همچنین راهنمایی های بزرگان بهره برده است.
نظام  در  امید  و  اطمینان  اعتماد،  تزریق  و  تقویت  احیا،  با 
سلامت استان گیلان، سیر مشارکت خیران و نیکوکاران داخلی 
و  گرفته  بیشتری  شتاب  استان،  سلامت  نظام  در  خارجی  و 
گیلان،  توسعه یافته  کمتر  البته  و  زرخیز  استان  جای جای  در 
عملیات اجرای طرح های خیر ساز روی ریل احداث و اتمام 

قرار گرفته است.
دانشگاه علوم پزشکی گیلان در جدیدترین رخداد خیرمحور 
روبرو شد؛  گیلانی  پزشک حاذق  گشاده دستی چشم  با  خود 
و  اندوخته  تمام  که  لاهیجی«  پیروز  »محمدصادق  استاد 
سرمایه های کسب کرده خود طی یک عمر فعالیت پاک را در 
عطا  وی  به  خدایش  که  همان گونه  و  گذاشت  اخلاص  طبق 
با رئیس  تابستان امسال  ابتدای  کرده بود، در دیداری که در 
استان  سلامت  به نظام  داشت،  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه 
بخشید تا برای ارتقای نظام آموزش، بهداشت و درمان مردمان 

شهر و استان خود هزینه شود.
ایران و لاهیجان   فخر گیلان، استاد چیره دست چشم پزشکی 
محله  در  مترمربعی   46۰ مساحت  به  خود  املاک  از  یکی 
 4۰۰ حدود  اولیه،  نرخ گذاری های  بر  بنا  که  تهران  آرژانتین 
میلیارد تومان ارزش دارد را پس از طی فرایند قانونی ، به نام 

دانشگاه علوم پزشکی گیلان ثبت کرد.
استاد محمدصادق پیروز، چشم پزشک حاذق ایرانی در نشستی 
که 2۵ تیرماه امسال با دکتر محمدتقی آشوبی  رئیس دانشگاه 
از  داشت،  دانشگاه  ریاست  دفتر  در  گیلان  پزشکی  علوم 
توسعه  و  احداث  برای  لازم  مالی  تأمین  برای  خود  آمادگی 
به ویژه لاهیجان خبر داده  استان  زیرساخت های نظام سلامت 

بود.
دانشگاه  به  خود  اموال  تمامی  بخشیدن  از  پس  پیروز  دکتر 
دیگر   و  شده  هبه  ملک  تا  کرد  توصیه  گیلان،  پزشکی  علوم 
نزدیک  آینده  دانشگاه علوم پزشکی گیلان در  به  املاکی که 
هبه می شود، به توسعه آموزش علوم پزشکی و نظام بهداشت 

و درمان لاهیجان اختصاص پیدا کند.
 استاد حاذق چشم پزشکی ایران به نیت قبلی خود جهت وقف 
مدت ها  از  می گوید:  و  می کند  اشاره  سلامت  به نظام  املاک 
پیش به فکر این بوده تا املاک خود را به نام دانشگاه علوم 
پزشکی گیلان و بیمارستان پیروز لاهیجان ثبت کند اما هر بار 
که نیت می کرد و اقدام کرده، موفق نشده بود تا به انتقال سند 
منتهی شود؛ دکتر پیروز بارها تأکید می کرد که برای انتقال این 
کارشناسی،  ملک،  اجرایی  انتقال  قانونی  فرآیند  تمام  وقوف، 

کاملًا قانونی و بدون فوت وقت انجام شود.
تمام هم وغم استاد بااخلاق و نیکوکار، خدمت به مردم است. 
به گفته دکتر پیروز، در طول دوران خدمت در عرصه طبابت، 

نیز  سالمندان  سرای  حتی  و  درمانگاه  مدرسه،  مریض خانه، 
به صورت خیریه ای ساخته و به بهره برداری مردم رسانده است. 
کافی  اما  است  پزشکی خوب  دانش   : می گوید  پیروز  استاد 
نیست، استاد معتقد است یک پزشک باید وظیفه شناس باشد. 
او همیشه استاد شمس را که در اخلاق و طبابت پیوسته از او 
خو گرفته را مثال می زند و از آن بزرگ مرد چشم پزشک ایران 

الهام می گیرد.
 دکتر محمدتقی آشوبی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان نیز 
در نشست با استاد بنام ایرانی، از یک عمر زحمات خالصانه، 
متعهدانه، مسئولانه و مشارکت جویانه این چشم پزشک متبحر 
سلامت  نظام  در  عمرانی  و  اجتماعی  فعالیت های  در  ایرانی 

تقدیر و تجلیل کرد.
وی با ارج نهادن به وجود گران بهای مشاهیر و مفاخر پزشکی 
به ویژه اساتیدی که عمر خود را  افراد  این  در گیلان، تکریم 
وقف آموزش پزشکی و درمان مردم می کنند ، واجب و بسیار 

پسندیده برشمرد.
پزشکی  را  پیروز  استاد  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
نمونه در ایران و جهان برشمرد و ثمره فعالیت بیش از 7۰ سال 
کار علمی، درمانی و تحقیقاتی وی در علوم چشم پزشکی را 

منحصربه فرد و اثربخش توصیف کرد.
پیروز  دکتر  نیکوکارانه  فعالیت های  به  اشاره  با  آشوبی  دکتر 
در کشور و استان گیلان، ساخت سرای سالمندان و همچنین 
اهدای زمین برای احداث بیمارستان پیروز در لاهیجان را تنها 
بخشی از اقدامات خیرانه و نیکوکارانه دکتر پیروز دانست که 

در استان، کم نظیر و شایسته تحسین است.
 به راستی ارزش کار خیر در نظام سلامت، ارزشش از خدمات 
نیکو  و  خیر  نهال  که  است  نیکو  چه  و  نیست  کمتر  سلامت 
توسط نیکوکارانه و خیران بنامی چون دکتر پیروزها در استان 
آموزش،  از  عقب ماندگی  و  فقر  چهره  تاکمی  شوند  کاشته 

بهداشت و درمان زدوده و تطهیر شود.
بسیار  سلامت  نظام  در  پرورش یافته  سلامت  خیران  کار 
اندوخته  چراکه  است؛  آخرت  برای  ذخیره ای  و  ارزشمند 
یک عمر پربرکت خود را در راهی که خود رشد و نمو یافته اند، 

هزینه می کنند و این خدمت صرفاً معامله با خدا است.

رئیس شورای شهر رشت گفت: پس از سالها ، شاهد حرکت 
رو به جلو و اجرای پروژه های عمرانی متعدد در سطح رشت 

هستیم .
اینکه شهرداری رشت  بیان  با  کارگرنیا«  واثق  »محمد حسین 
سالها بود که فقط به انجام امورات روزمره توجه داشت، اظهار 
کرد: پس از سالها شاهد حرکت رو به جلو و اجرای پروژه 
های عمرانی متعدد در سطح رشت با هدف کاهش ترافیک ، 
اشتغال  ایجاد  گردشگرو  ، جذب  جدید  مسیرهای  بازگشایی 

برای جوانان بومی هستیم .
رودباری   الله  آیت  همسطح  غیر  تقاطع  پروژه  اجرای  به  وی 
اشاره کرد و گفت: پروژه تقاطع غیر همسطح آیت الله رودباری 
پانزده ماهه و با اعتباری حدود یکصد میلیارد تومان به بهره 

برداری می رسد. 
رئیس شورای اسلامی شهر رشت با اشاره به دیگر پروژه های 
و  حمیدیان  همسطح  غیر  تقاطع  کرد:  تصریح  رشت  عمرانی 
شهید  خیابان  در  همسطح  غیر  تقاطع  پروژه  اجرای  همچنین 
باهنر رشت از دیگر پروژه های عمرانی است که مدت زمان 
 1۳7 ترتیب حدود  به  ها  آن  اعتبارات  و  ماهه  ده  آن  اجرای 

میلیارد تومان و 12۰ میلیارد تومان ارزیابی شده است.

کارگرنیا به بازدید روز اخیرشورا از دفنگاه زباله سراوان اشاره 
کرد و گفت: با اقدامات انجام شده و حمایت های استاندار 
گیلان و نگاه ویژه دولت به سراوان ، برابر برنامه تا پایان آبان 
ماه سال جاری نباید زباله ای وارد سراوان شود و در این راستا 
مهم  این  تا  است  تلاش  در  رشت  شهری  مدیریت  مجموعه 
اجرایی و پس از سال های طولانی دیگر شاهد سرازیر شدن 

زباله در سراوان نباشیم .
مشغول  توان  تمام  با  کودآلی  کارخانه  دو  و  یک  فاز 

فعالیت است 
شهرداری  کودآلی  کارخانه  دو  و  یک  فاز  اینکه  بیان  با  وی 

و  یک  فاز  افزود:  است،  فعالیت  مشغول  توان  تمام  با  رشت 
دو کارخانه کودآلی شهرداری رشت فعال است و در محوطه 
خط یک بتن ریزی در دست انجام است و با توجه به اینکه 
پیمانکار این پروژه پیرامون خطوط سوم و چهارم این کارخانه 
به تعهداتش عمل نکرده است، این موضوع را در کمیسیون 
ماده ۳۸ که محل رسیدگی به شکایات پیمانکار و شهرداری ها 

است ، مطرح و پیگیر هستیم.
ساماندهی  به  اشاره  با  رشت  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
ورودی شهر رشت و رفیوژ میانی مسیر میدان گیل تا آرامستان 
نیز طی مدت زمان 6 ماهه اجرایی می  این پروژه  بیان کرد: 
شود و از زمان کلنگ اجرای آن تا کنون 22 درصد پیشرفت 
رنگ  همراه  به  عروسکی  جداول  اجرای  و  داشته  فیزیکی 
جداول  برچیدن   ، مسیر  تعریض  آسفالت   عملیات   ، آمیزی 
بتنی، عملیات لوله گذاری خطوط اصلی آبیاری و ... بخشی از 

عملیات مربوط به این پروژه است.
ترافیک  کنترل  و  سنتر  دیتا  ساختمان  احداث  به  کارگرنیا 
شهرداری رشت هم اشاره کرد و گفت: این ساختمان با اعتبار 
بالغ بر ۸۳ میلیارد تومان و طی مدت زمان 24 ماه و با هدف 

بررسی ، کنترل و کاهش ترافیک اجرایی می شود.

در نشست مجمع نمایندگان استان با وزیر صمت عنوان شد

گلایه نمایندگان گیلان از زیرساخت های نامطلوب شهر صنعتی رشت 

بخشش ملک ۴۰۰ میلیاردی چشم پزشک حاذق ایرانی به نظام سلامت گیلان

رئیس شورای اسلامی شهر رشت:

 پروژه های عمرانی رشت ۲۴ ماهه به بهره برداری می رسد

زندگی  هنر  خون،  اهدای  جشنواره  نخستین  یابود  تمبر 
همزمان با روزهای جهانی پست و کودک توسط گالری هنر 
قصر بازی و با حضور مسئولین اداره کل انتقال خون، اداره 
کل پست، موسسه گیل یاران اهدای خون و حامیان و خیرین 

سلامت در استان گیلان رونمایی شد.
زندگی  هنر  خون،  اهدای  جشنواره  نخستین  یادبود  تمبر 
همزمان با روز جهانی پست و روزجهانی کودک با حضور 
دکتر »گیتی ایزدی پور« مدیر پزشکی اداره کل انتقال خون 
، »محمدحسین هوشنگی« مدیرکل اداره پست، مدیرعامل و 
سایر   ، اهدای خون  یاران  گیل  موسسه  رئیسه  هیئت  اعضا 
مسئولین ، حامیان و خیرین رونمایی شد و چهار اثر منتخب 
استاد  آبستره  از جشنواره توسط هنرمند سبک  و موضوعی 
»همایون کاوه« در راستای فرهنگ سازی اهدای خون وهنر 
با گستره تفکر جهانی شدن فرهنگ اهدای خون و   زندگی 
البته با تاسی و بهره گیری از نماد عشق و صلح در رنگ های 
اداره  و همچنین  بهداشت  به سازمان جهانی  آبستره  نقاشی 
کل انتقال خون، موسسه گیل یاران اهدای خون و موزه اداره 

کل پست در استان گیلان اهدا شد.
دکتر »گیتی ایزدی پور« مدیر پزشکی اداره کل انتقال خون 
گیلان ضمن تقدیر و تشکر از هنرمند گرانقدر که نخستین 
نمایشگاه اهدای خون، هنر زندگی را برگزار و نقاشی خود 
را اهدا کرد، گفت: این کار ماندگار همزمان با گرامی داشت 
معتقدیم که  و  انجام شد  و روز جهانی کودک  هفته پست 
فرهنگ سازی از سنین پایه و کودکی امری مهم و ضروری 
است و تاثیر گذاری بهتری دارد و خوشبختانه شاهد ارائه 
آثار هنرمندان کودک و نوجوان در حوزه نقاشی و  خاطره 

نویسی در حوزه اهدای خون بودیم.
»حمیدرضا رحیم زاده« مدیرعامل موسسه گیل یاران حامیان 
اهدای خون و پلاکت هم هدف از برگزاری جشنواره اهدای 
از  بخش  حیات  فرهنگ  این  ترویج  را  زندگی  هنر  خون، 
بدو  از  گفت:  و  کرد  بیان  جامعه  در  هنرمندان  هنر  طریق 
نجات انسان با اهدای خون شاهد حضور تمام اقشار مختلف 
جامعه در این امر خیر و انساندوستانه بوده و هستیم، از جمله 
جامعه هنرمندان و ورزشکاران و این بار هنرمندانی از حوزه 
های مختلف هنری در جشنواره اهدای خون هنر زندگی آثار 
با هنر خود  خود را با موضوع اهدای خون ارائه کردند تا 

زندگی بخشیدن را مشق کنند.
رحیم زاده ضمن تشکر و قدردانی از حمایت دکتر همایون 
قصربازی،  هنر  گالری  مدیر  و  گیلانی  ارزنده  هنرمند  کاوه 
برگزاری این جشنواره را در فرهنگسازی اهدای خون بسیار 
قصربازی  مجموعه  کرد:  خاطرنشان  و  دانست  تاثیرگذار 
این  به  برای مردم نوعدوست که در مدت جشنواره  رشت 
 ۳۰ هدیه  شارژ  و  رایگان  ورودی  آورند  تشریف  مجموعه 
درصد در نظر گرفت تا طی  بازدید از نمایشگاه  از محیط 

شاد و ورزشی بهره مند گردند.
پلاکت  و  خون  اهدای  یاران  گیل  موسسه  است  گفتنی 
میزبانی  به  را  زندگی  هنر  خون،  اهدای  جشنواره  نخستین 
و با همکاری دکتر همایون کاوه از هنرمندان ارزنده و مدیر 
گالری هنر قصربازی، اداره کل انتقال خون استان، جمعیت 
ادبیات شهرستان رشت،  و  ،انجمن شعر  استان  احمر  هلال 
هنرهای  زمینه  در  گیل  هنرگستران  موسسه  و  دیانا  گالری 
ها،  سبک  تمامی  در  نقاشی  نمایشگاه  صورت  به  تجسمی 
شعر،  شب  دستی،  صنایع  سازی،  مجسمه  خوشنویسی، 
تئاتر، استندآپ کمدی، نقاشی و داستانک رده سنی کودک 
،نوجوان و جوانان از تاریخ 21 خرداد لغایت 2 تیر از ساعت 

17 در گالری مجموعه قصربازی رشت برگزار کرد.

مدیر نظارت و اعتبار بخشی علوم پزشکی گیلان از شناسایی 
و پلمب ۵ موسسه ارائه دهنده خدمات زیبایی بدون حضور 
پزشک توسط افراد فاقد صلاحیت در شهرستان رشت خبر 

داد. 
بخشی  اعتبار  و  نظارت  مدیر  میرفلاح«  رشید  »سید  دکتر 
دانشگاه علوم پزشکی گیلان در این خصوص اظهار داشت 
: طی بازدید نظارتی کارشناسان نظارت بر درمان دانشگاه، 
بدون  که  زیبایی  و  پوست  خدمات  دهنده  ارائه  مؤسسه   ۵
شهرستان  در  صلاحیت  فاقد  افراد  توسط  پزشک  حضور 

رشت فعالیت داشتند، شناسایی و پلمب شد.
وی به شهروندان تأکید کرد هنگام مراجعه به مراکز درمانی 
، از داشتن مجوز های قانونی و حضور پزشک در مجموعه 
درمانی مطمئن شوند و در صورت مشاهده هرگونه تخلف، 
موارد را جهت رسیدگی به سامانه 1۹۰ یا واحد نظارت بر 

درمان دانشگاه گزارش دهند.

قاسم رضاییان گفت: یک قدم مهم که کمیسیون معدن در 
حال طرح ریزی آن است، بررسی علت و علل غیرفعال بودن 
نزدیک به نصف ظرفیت بهره برداری معدنی استان است. در 
استان واحد های معدنی زیادی داریم که متاسفانه نزدیک به 

نیمی از این واحدها تعطیلند.
با  گیلان  بازرگانی  اتاق  معدن  کمیسیون  جلسه  اولین   
اتاق  در  استان  معدن کاران  روی  پیشه  مشکلات  محوریت 

بازرگانی گیلان تشکیل شد.
گیلان  کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رئیس 
جلسات  در  معدن کاران  از  بسیاری  امروزه  کرد:  تصریح 
احساس  این  دارند.  زیادی  استیصال  و  خسران  احساس 
ناشی از مشکلاتی عمدتا بوروکراتیک است و راه حل آن 
در داشتن همان نگاه جامع توسعه محور است. همه ارکان 
کشور با تمام ظرفیت های فعلی می توانند مشکلات اقتصادی 
کنونی را برطرف کنند و معدن هم بخش مهمی از زنجیره 

تولید و ارزش در اقتصاد کشور است.
قاسم رضاییان گفت: یک قدم مهم که کمیسیون معدن در 
حال طرح ریزی آن است، بررسی علت و علل غیرفعال بودن 
نزدیک به نصف ظرفیت بهره برداری معدنی استان است. در 
نزدیک  متاسفانه  که  داریم  زیادی  معدنی  واحد های  استان 
به نیمی از این واحدها تعطیلند. آمار بالای معدن غیرفعال 
با  ارتباط مستقیم  فعلی کمیسیون،  برنامه  آمیز است.  فاجعه 
زبان  از  علل  بررسی  و  معدنی  واحدهای  این  برداران  بهره 

خود فعالان است.
عضو اتاق ایران خاطرنشان کرد: این امر طبیعتا با توجه به 
آمار زیاد معادن راکد، زمان و انرژی زیادی می طلبد؛ اما با 
توجه به ضرورت مسئله، کمیسیون آن را به انجام می رساند. 
در  عارضه یابی  و  معدن کاران  نظرات  تمام  استماع  از  پس 
بالای  اولویت های  رفع  به  استان  در  کاری  معدن  فرآیند 

فهرست مشکلات مذکور خواهیم پرداخت.
فرآیندهای  شناسایی  خصوص  در  همچنین  داد:  ادامه  وی 
و  بهره وری  کار  در  نهایتا  که  انرژی بر  و  خم  و  پرپیچ 
صورت  اقداماتی  اتاق  می کنند،  ایجاد  خلل  سرمایه گذاری 
فرآیندهای  این  اصلاح  اتاق  نهایی  پیشنهاد  است.  داده 
ناکارآمد است که از مجاری مربوطه مانند شورای گفت وگو 
کمیسیون  شد.  خواهد  پیگیری  فرآیندها  اصلاح  کمیته  و 
معدن همچنین بحث واحدهای فرآوری زودبازده و تجهیز 
و نوسازی معادن از حیث ماشین آلات مورد نیاز را به طور 

جد در دستور کار قرار داده است.
رضاییان با بیان اینکه کمیسیون معدن اتاق بازرگانی گیلان 
کرد:  تصریح  دارد،  تمرکز  هدف  چند  بر  حاضر  حال  در 
برنامه  برای  که  است  اطلاعاتی  همه  جمع آوری  اول،  قدم 
ریزی جامع در حوزه معدن، ناظر بر کلیت اقتصاد کشور، 
مورد نیاز است. این امر را از چند مسیر پیگیری می کنیم. با 
توجه به شفافیت و صراحت قوانین متعدد، از جمله قانون 
شفاف سازی و دسترسی آزاد اطلاعات«چشم امید به حصول 
نتیجه داریم. با داشتن این اطلاعات است که می توانیم اساسا 
برنامه ریزی درستی داشته باشیم که به رشد و از آن مهم تر به 
توسعه پایدار دست یابیم. در حال حاضر پیگیر درخواست 
از سایر دستگاه ها  اطلاعات  این  اتاق در خصوص احصاء 

هستیم و انتظار همکاری متقابل داریم.

پلمب ۵ موسسه پوست و زیبایی
 در رشت

اندازی  راه  از  گیلان؛  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
 USSD سرویس اعلام حوادث و فوریتهای آبرسانی در بستر

خبر داد.
گیلان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل  علی پور،  مازیار 
با  ارتباطی  درگاههای  تنوع  ایجاد  هدف  با  داشت:  اظهار 
ارتقاء  و  رضایتمندی  میزان  منظورافزایش  به  و  مشتریان 
به  دستیابی  راستای  در  شرکت،  سازمانی  جایگاه  مقبولیت 
اهداف و ماموریت های سازمانی و در قالب اجرای یکی از 
مدیریت  ملی  مرکز  از سوی  تعریف شده  بهبود  پروژه های 
ارتباط با مشتریان شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در 
سال جاری، دفتر مدیریت ارتباط با مشتریان شرکت آبفای 
استان گیلان برای اولین بار و به عنوان نمونه منتخب کشوری 
پیاده سازی سرویس اعلام حوادث و فوریت های  به  نسبت 
آبرسانی در بستر USSD )در قالب یکی از درگاه های ارتباطی 

حوزه CRM( اقدام نموده است.
این  فعال سازی  نخست  فاز  اجرای  با  کرد:  خاطرنشان  وی 
خدمت، از این پس مشترکین محترم استان می توانند از طریق 
درگاه کدهای دستوری USSD شرکت علاوه بر خدماتی نظیر 
شماره  یا حذف  ثبت  بهاء،  آب  قبض  پرداخت  و  دریافت 
همراه مشترک و اعلام رقم کارکرد کنتور؛ نسبت به اعلام 
حوادث و فوریتهای آبرسانی در حوزه آب و فاضلاب اقدام 

کنند.
و  تنوع  به  می توان  این سرویس  مزایای  از  افزود:  علی پور 
نیاز  عدم  مشترک،  پسند  مورد  ارتباطی  درگاه های  مدیریت 
به اتصال اینترنت، افزایش سرعت اعلام حوادث وعدم نیاز 

به انتظار جهت ارتباط با کارشناسان پاسخگو اشاره کرد.

و  شناسایی  از  گیلان  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
دستگیری 2۰ نفر از عاملان نزاع دسته جمعی، راهبندان و 
اخلال در نظم عمومی در بخش سنگر و شهر رشت خبر داد.

سردار »حسن حسن پور« با هشدار به مخلان نظم و امینت، 
قرمز  خط  را  شهروندان  ارعاب  و  عمومی  نظم  در  اخلال 
مجموعه انتظامی اعلام کرد و اظهار داشت: پلیس قاطعانه و 
بدون اغماض با هرگونه تحرک مخلان نظم و امنیت برخورد 

قانونی می کند.
وی در ادامه گفت: در پی نزاع دسته جمعی توام با اخلال 
در نظم عمومی، راهبندان و ایجاد رعب و وحشت با استفاده 
از سلاح گرم و سرد و تیراندازی منجر به جرح و تخریب 
در جاده سنگر شهرستان رشت با توجه به اهمیت موضوع، 

مراتب به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفت.
جانشین فرمانده انتظامی استان گیلان با بیان اینکه ماموران 
انجام  و  اطلاعاتی  اشرافیت  با  استان  عمومی  امنیت  پلیس 
شناسایی  را  درگیری  این  متواری  عاملان  فنی،  اقدامات 
کردند، افزود: 2۰ متهم مورد نظر با هماهنگی قضایی پس از 
اقدامات پلیسی صورت گرفته طی چندین عملیات جداگانه 

در شهر رشت و بخش سنگر دستگیر شدند.
این مقام انتظامی از کشف 11 قبضه سلاح سرد و توقیف ۵ 
دستگاه خودرو متعلق به متهمان نیز خبر داد و بیان داشت: 
مراحل  سیر  برای  پرونده  تشکیل  با  شده  دستگیر  متهمان 

قانونی در اختیار مرجع قضایی قرار گرفتند.
سردار حسن پور در پایان با تاکید بر اینکه فعالیت و اقدامات 
افراد شرور و اراذل و اوباش به صورت مداوم رصد می شود، 
خاطرنشان کرد: افرادی که به خواهند نظم و امنیت جامعه 
مجموعه  قانونی  و  مقتدرانه  برخورد  با  کنند  خدشه دار  را 

انتظامی مواجه خواهند شد.

مدیرعامل آبفای گیلان خبر داد
راه اندازی سرویس اعلام حوادث 
USSD و فوریتهای آبرسانی در بستر

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی گیلان: 

نیمی از واحد های معدنی گیلان تعطیلند 
 آمار بالای معدن غیرفعال 

فاجعه آمیز است
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راه هایی طبیعی برای 
افزایش سطح دوپامین

اینکه  بیان  با  کودک  تربیت  و  تعلیم  ملی  سازمان  رئیس   
شهریه کودکستان ها به صورت سامانه ای محاسبه ای می شود، 
شهریه  میزان  محاسبه  چگونگی  جزئیات  روند  تشریح  به 

پرداخت.
مهدهای  شهریه های  شدن  ضابطه مند  درباره  همتی فر  مجتبی 
کودک اظهار کرد: الگوی شهریه سازمان یکی از آیین نامه های 
الگوی جدید منطق هزینه تمام شده را  ابلاغی است که در 

مطرح کردیم و به تصویب هیات امنا رسیده است.
بود که شهریه کودکستان ها  اینگونه  قبلی  افزود: چالش  وی 
هزینه  از  کمتر  یعنی  نبود  شده  تمام  هزینه  اندازه  به  معمولا 
عمدتاً  می شد،  تمام  جاری  هزینه های  و  مکان  نیرو،  واقعی 
برای پوشش هزینه ها با دستاویزها و ترفندهایی این شهریه را 
افزایش می دادند که این موضوع امکان سوء استفاده برخی را 
فراهم کرده بود که شهریه ای بیشتر از آنچه که هزینه کرده اند 

را دریافت کنند.
مکان،  یعنی  مرتبط  هزینه  عنصر  شهریه،  جدید  الگوی  در 
نیروی انسانی، فضا و تجهیزات و هزینه های جاری براساس 
اعلام مستندات موسس در سامانه تطبیق به عنوان مولفه های 

اصلی مورد محاسبه قرار می گیرد.
موسس نمی تواند شهریه غیرمتعارف دریافت کند

عنوان  داد:  ادامه  کودک  تربیت  و  تعلیم  ملی  سازمان  رئیس 
کرد: پس از اعلام این موارد، شهریه براساس ظرفیت اسمی 
هر پایه  یعنی شیرخوار، نوپا، پیش دبستانی۱، پیش دبستانی ۲ 
و نوباوه که مجوز دریافت کرده است، تعیین می شود و در 

سامانه هم کامل مشخص و قابل مشاهده است.
در الگوی جدید میزان شهریه دریافتی واقعی است و موسس 

حق ندارد که هیچ شهریه  غیرمتعارفی را دریافت کند.
سامانه ای  شکل  به  که  مصوب  نرخنامه  در  یادآورشد:  وی 
مشخص می شود، همین اعداد درج می شود و موسس موظف 
والدین  دیدن  معرض  در  مربوطه  تابلو  در  را  این  که  است 

قرار دهد.
این  با  افزود:  کودک  تربیت  و  تعلیم  ملی  سازمان  رئیس 

نسبت  شهریه  هزینه  که  است  ممکن  که  هرچند  اقدامات 
میزان شهریه  این  اما  باشد  یافته  افزایش  به سال های گذشته 
واقعی است و موسس حق ندارد که هیچ شهریه  غیرمتعارفی 

را دریافت کند.
تعیین شهریه پس از اخذ مجوزها

روند  این  به  مربوط  اقدامات  اکنون  داد:  ادامه  همتی فر 
مجموعه  باید  ابتدا  در  است،  انجام  حال  در  سامانه  در 
نتیجه  به  می کنند،  را طی  مجوز  اخذ  فرآیند  که  کودکستانی 
سرعت  کار  این  به  استان ها  و  موسسان  امیدواریم  و  برسند 
دهند و اطلاعات را به صورت دقیق بارگذاری کنند که این 

موضوع زودتر مشخص شود.

وی یادآورشد: تلاش این بود که زودتر به نتیجه برسد چون 
مشخص  تاسیس  تکلیف  باید  اول  و  داشت  لازم  ای  مقدمه 

می شد تا سایر اقدامات فراهم شود.
مشکلاتی  چنین  آینده  سال  که  کرد  امیدواری  اظهار  وی 
وجود نداشته باشد و از ابتدای سال تحصیلی آینده این روند 

کاملا به نتیجه برسد.
به گزارش ایرنا، بهمن ۱۳۹۹، اساسنامه »سازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک« به تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی رسید 
و ۲۶ اسفند ۱۳۹۹ برای اجرا ابلاغ شد. در ۱۳ مرداد ۱۴۰۰، 
این سازمان طی مراسمی با حضور وزیر آموزش و پرورش 

به طور رسمی آغاز به کار کرد.

رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک:

چند نکته درباره سوزششهریه مهد کودک ها به صورت سامانه ای محاسبه می شود
 ناگهانی سر دل

اگر به طور ناگهانی دچار سوزش سر دل می شوید و پیش از آن 
نظر  این حالت را یک هشدار در  نداشتید،  هرگز چنین مشکلی 

بگیرید.
اسید معده، احساس  یا رفلاکس   سوزش سر دل، ترش کردگی 
سوزش تند و تیزی است که در معده تولید می شود، از قفسه سینه 
عبور می کند و گاهی به گلو می رسد. غذا، دارو، وضعیت سلامت، 
بارداری، سیگار کشیدن و استرس همگی از علت های شایع سوزش 

سر دل  هستند.
اگرچه این عارضه ناراحت کننده است اما در بیشتر موارد موقتی 
است و خودبه خود برطرف می شود. با این حال سوزش سر دل 
بزرگ تر  مشکلی  نشان دهنده  است  ممکن  مکرر  یا  طولانی مدت 

باشد.
سایت تخصصی »ورِی ولِ هلث« در مقاله ای به بررسی برخی دلایل 

سوزش سر دل پرداخته است.
سوزش سر دل زمانی پیش می آید که اسیدهای گوارشیِ معده در 
مری، لوله ای که دهان و معده را به هم وصل می کند، جریان می یابد 
و پوشش داخلی آن را تحریک می کند. این حالت وقتی رخ می دهد 
که نوار عضله ای که باید این مسیر رو به بالا را ببندد- اسفنکتر 
تحتانی مری یا همان دریچه  مری یا ال ای اس )LES(- به اندازه 

کافی محکم بسته نشده است.
بیماری های  تا  گرفته  می نوشید  یا  می خورید  آنچه  از  چیز  همه 
ناگهانی  حمله  به  و  کند  ضعیف  را  ال ای اس  می تواند  زمینه ای، 

رفلاکس اسید منجر شود.
محرک های غذایی

بیشتر موارد سوزش سر دل به دلیل آنچه می خوریم یا می نوشیم پیش 
می آید. این ناراحتی نشانه بارز سوء هاضمه است؛ یعنی زمانی که 
معده شما بعد از خوردن غذا یا میان وعده با مشکل مواجه می شود. 
این مشکل همچنین باعث آروغ زدن، نفخ معده، احساس سیری، 

حالت تهوع و گاز بعد از غذا می شود.
الگوهای مصرف خاص نظیر نوشیدن بیش از حد نوشیدنی های 
الکلی، کافئین یا نوشابه های گازدار و همچنین تند غذا خوردن یا 
دراز کشیدن فوری بعد از غذا خوردن، خطر سوءهاضمه را افزایش 

می دهد و سبب رفلاکس اسید معده می شود.
غذاها و نوشیدنی هایی که ممکن است باعث سوزش سر دل شوند، 

عبارتند از:
الکل/قهوه یا نوشیدنی های کافئین دار

نوشیدنی های گازدار/شکلات
نعناع و نعناع تند/غذاهای تند، چرب یا پرُچربی
گوجه فرنگی، پیاز یا مرکبات )غذاهای اسیدی(

رفلاکس اسید معده
برخی افراد گاهی دچار یک نوع مزمن و تشدیدکننده رفلاکس اسید 
 )GERD( معده می شوند که آن را بیماری رفلاکس معده به مری
می نامند. این زمانی است که به علت شرایط زمینه ای، دو یا چند بار 
در هفته سوزش سر دل و بازگشت مجدد اسید معده پیش می آید. از 
دیگر علائم رفلاکس معده می توان به سرفه، خس خس سینه، حالت 

تهوع، مشکل در بلع و گرفتگی صدا اشاره کرد.
عوارض جانبی داروها

یکی دیگر از دلایل سوزش سر دل مصرف دارو است.
ضدالتهاب  داروهای  جمله  از  داروها  از  وسیعی  طیف 
غیراستروئیدی مانند ایبوپروفن و آسپرین، آنتی بیوتیک های خاص، 
آنتی کولینرژیک ها مانند آتروپین و بنزوتروپین، داروهای آرام بخش 
داروهای  برخی  و  )لورازپام(  آتیوان  یا  )دیازپام(  والیوم  مانند 

ضدافسردگی باعث سوزش سر دل می شوند.
بارداری

اگر باردارید و ناگهان احساس سوزش سر دل می کنید، بدانید که 
این نوع رفلاکس اسید معده از ترشح هورمون های پروژسترون و 
استروژن در دوران بارداری ناشی و باعث شل شدن اسفنکتر تحتانی 
مری یا دریچه  مری می شود. علاوه بر این، بر اثر رشد جنین در 
طول بارداری، اندازه رحم بزرگ می شود و به شکم فشار می آورد.

سیگار کشیدن
سیگار کشیدن نیز بر سلامت دستگاه گوارش اثر می گذارد. نیکوتین 
موجود در سیگار می تواند دریچه های مری را شل کند و خطر 
سوزش سر دل را افزایش دهد. پژوهشی نشان داد که ۱۴۱ نفر از 
کسانی که توانسته بودند سیگار کشیدن را ترک کنند در مقایسه با 
افرادی که سیگار را ترک نکرده بودند، موارد کمتری از ابتلا به این 

عارضه را گزارش کردند.
افزایش سن

این  به  ابتلا  سن  کهولت  و  سالخوردگی  نتیجه  در  افراد  برخی 
ناراحتی را گزارش کردند. بر اثر افزایش سن، ماهیچه های دریچه 
خروج  از  جلوگیری  در  آن  توانایی  بر  و  می شود  ضعیف  مری 
اسیدهای معده از معده اثر منفی می گذارد. در نتیجه، خطر حمله های 
رفلاکس اسید معده افزایش می یابد و همین امر باعث سوزش سر 

دل می شود.
فشار روی شکم

چاقی،  است.  دل  سر  سوزش  عوامل  از  دیگر  یکی  اضافه وزن 
سوزش سر معده را بیشتر می کند. در برخی موارد، علت رفلاکس 
ناگهانی اسید معده را می توان در لباس های تنگی یافت که فشار 

زیادی به شکم وارد می کنند.
اضطراب

در پژوهش های متعدد به ارتباط بین سلامت روان و دستگاه گوارش 
بدن اشاره شده است. اضطراب و افسردگی خطر ابتلا به رفلاکس 
اسید معده را افزایش می دهد. سوزش سر دل یکی از علائم اختلال 

روان و اضطراب است.
زخم معده

زخم معده به زخمی گفته می شود که به دلیل عفونت، استفاده از 
داروهای ضدالتهاب یا غیر استروئیدی و تومور در پوشش معده 
ایجاد می شود. سوزش سر دل از علائم شایع زخم معده است که 
همراه با احساس سوزش مبهم در معده، از دست دادن اشتها، آروغ 

زدن، حالت تهوع و کاهش ناگهانی وزن ظاهر می شود.
سوزش سر دل در زنان و مردان چگونه است؟

به گزارش ایندیپندنت، زنان و مردان ممکن است تجربیات متفاوتی 
از این بیماری داشته باشند. علاوه بر این، برخی از افراد در شب 
دچار حمله های رفلاکس اسید معده می شوند که روی خواب آن ها 
اثر می گذارد.اگرچه میزان ناراحتی سوزش سر دل در زنان و مردان 
مشابه است، تفاوت هایی در نحوه مواجهه آن ها با بیماری وجود 
دارد. مطالعات رفلاکس معده در زنان نشان می دهد که زنان بیشتر 

احتمال دارد علائم سوزش سر دل را گزارش کنند.
چند نکته درباره سوزش ناگهانی سر دل

عوارض رفلاکس اسید معده مانند التهاب و سرطان مری، افزایش 
چشمگیری در اواخر زندگی زنان دارد که به نقش بالقوه استروژن 
در به تاخیر انداختن شروع این بیماری ها اشاره می کند.در مردان، 
میزان بیشتری از عوارض مرتبط با سوزش سر دل مانند التهاب و 
سرطان مری گزارش شده است. با این حال، تفاوت های جنسیتی در 
گزارش ها وجود دارد و مردان کمتر از زنان علائم رفلاکس معده را 
گزارش داده اند.اگرچه سوزش سر دل می تواند آزاردهنده باشد و 
اثر محسوسی بر کیفیت زندگی شما بگذارد، کارهای زیادی برای 
مدیریت این وضع می توانید بکنید.راهبردهای موثری برای کنترل 
رفلاکس اسید معده ناگهانی و مداوم و پیشگیری از آن وجود دارد؛ 
از ایجاد تغییر در سبک زندگی و رژیم غذایی گرفته تا دقت در 

مصرف داروهای بدون نسخه از جمله این موارد هستند.
برخی از راهبردهای مهار رفلاکس معده:

- از مصرف خوراک های تحریک کننده مانند غذاهای تند و اسیدی 
و نوشیدنی های حاوی کافئین پرهیز کنید.

- بعد از خوردن غذا، قبل از دراز کشیدن یا خم شدن یا ورزش، 
چند ساعت صبر کنید.

- حجم وعده های غذایی را کاهش دهید.
- سیگار کشیدن یا جویدن تنباکو را متوقف کنید.

اگر علائمی را تجربه می کنید که ممکن است نشان دهنده سطوح 
مراجعه  پزشک  به  که  است  مهم  باشد،  بدن  در  دوپامین  پایین 
کنید. اگر علت سطوح پایین دوپامین شما یک بیماری زمینه ای 
باشد، درمان این بیماری علائم سطح پایین دوپامین شما را کاهش 

می دهد و احساس سلامتی و شادی بیشتری به شما می دهد.
راه هایی طبیعی برای افزایش سطح دوپامین

 اگر می پرسید چگونه دوپامین را افزایش دهید، با روش های کلی 
یک سبک زندگی سالم شروع کنید:

خواب کافی و منظم داشته باشید.
به موسیقی گوش دهید.

غذای سالم بخورید.
ورزش کنید.

تمرین  تنفس عمیق و غیره  از طریق مدیتیشن،  را  ذهن آگاهی 
کنید.

مصرف غذاهای فرآوری شده را محدود کنید.
سعی کنید استرس را به حداقل برسانید.

انگیزه،  بر  که  شما  مغز  در  شیمیایی  رسان  پیام  یک  دوپامین، 
حرکت، حافظه، خلق و خو، خواب و تنظیم رفتار نظارت می 
کند، در سیستم پاداش مغز نقش اساسی دارد. هر زمان که رفتار 
سودمندی داشته باشید به شما پاداش می دهد و به شما انگیزه می 

دهد که آن رفتار را تکرار کنید.
هر بار که ما کاری لذت بخش انجام می دهیم، مانند خوردن یک 
وعده غذایی خوب، داشتن رابطه جنسی یا دویدن، مقدار کمی 
دوپامین در مغز ما ترشح می شود. با این حال، درگیر شدن در 
باعث  نیز  مواد مخدر  یا  الکل  مانند مصرف  پرخطر  رفتار های 
ترشح دوپامین در مغز می شود. به همین دلیل است که پیام رسان 

شیمیایی ارتباط تنگاتنگی با اعتیاد دارد.
سطوح پایین دوپامین با چندین بیماری پزشکی مانند افسردگی، 
است. سطوح  مرتبط  پارکینسون  بیماری  و  اسکیزوفرنی  اعتیاد، 
پایین دوپامین می تواند باعث شود که انگیزه کمتری داشته باشید، 
بی تفاوت باشید، بی حال باشید و بر توانایی شما برای تمرکز 

تأثیر بگذارد.
برخی از علائم سطوح پایین دوپامین عبارتند از:

سفتی عضلات
بیخوابی

کمبود انگیزه
خستگی

بی توجهی
بی تفاوتی

بی حوصلگی
استراتژی های افزایش سطح دوپامین مشابه با روش های زندگی 

سالم است:
به اندازه کافی بخوابید.
به موسیقی گوش دهید.

غذای خوب بخورید.
ورزش کنید.

مدیتیشن کنید.
از غذاهای فرآوری شده پرهیز کنید.

استرس را مدیریت کنید.
دوپامین چگونه کار می کند؟

بیشتر دوپامین تولید شده توسط بدن شما در مغز میانی ساخته 
می شود و پس از آن در مناطق مختلف مغز شما توزیع می شود. 
با وجود چندین دهه تحقیق، دانشمندان هنوز در مورد مکانیسم 

دقیق دوپامین در مغز مطمئن نیستند.
هر  دارد.  وجود  شما  مغز  در  دوپامین  برای  اصلی  مسیر  چهار 
کدام فرآیند متفاوتی را در بدن شما کنترل می کنند. سه تا از 
این مسیرها مسیرهای پاداش شما هستند و عملکرد آنها انتشار 
دوپامین در مغز شما، هنگام انجام یک فعالیت پاداش دهنده است.

چه چیزی باعث کاهش سطح دوپامین می شود؟
موارد مختلفی می توانند باعث کاهش سطح دوپامین شوند. برخی 

از آنها عبارتند از:
شرایط پزشکی: برخی از شرایط پزشکی با سطوح پایین دوپامین 
مرتبط است. شرایطی مانند اسکیزوفرنی، بیماری های پارکینسون، 
افسردگی، سوء مصرف مواد و اختلال دوقطبی از عوامل رایج 

سطوح پایین دوپامین هستند.
رژیم غذایی نامناسب: خوردن یک رژیم غذایی که حاوی مواد 
کاهش  باعث  تواند  می  نیست،  مغز  برای سلامت  کافی  مغذی 

سطح دوپامین شود، به ویژه رژیم غذایی فاقد تیروزین.
سوء مصرف مواد: سوء مصرف الکل و استفاده از مواد مخدر می 
تواند در دراز مدت باعث شود بدن شما تولید طبیعی دوپامین را 
کاهش دهد. این به نوبه خود باعث می شود که شما به ماده ای 

که استفاده می کنید، اعتیاد پیدا کنید.
داروهای خاص: برخی از داروها مانند داروهای ضد افسردگی 
و داروهای ضد روان پریشی با اتصال به گیرنده های دوپامین 
عمل می کنند. این کار فعالیت طبیعی دوپامین را در مغز شما 

مسدود می کند.
چگونه سطح دوپامین خود را به طور طبیعی افزایش دهیم؟

بیشتر،  دوپامین  تولید  دوپامین،  دادن  دست  از  درمان  از  هدف 
گیرنده های  ایجاد  شده،  تولید  دوپامین  تجزیه  سرعت  کاهش 
دوپامین بیشتر و ترمیم گیرنده های دوپامین موجود است تا بتوانند 

بهتر کار کنند.
چندین مکمل و دارو برای افرادی که سطح دوپامین پایینی دارند 
وجود دارد. دارو اغلب در مواردی استفاده می شود که سطح 
یا  افسردگی  مانند  از شرایطی  ناشی  یافته شما  دوپامین کاهش 
اسکیزوفرنی باشد. با این حال، تکنیک هایی وجود دارد که می 
توانید از آنها برای افزایش سطح دوپامین به طور طبیعی استفاده 

کنید:
به اندازه کافی بخوابید

خواب کافی در هر شب برای حفظ سلامتی ما ضروری است. 
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها )CDC( توصیه می کند که 
بزرگسالان به طور متوسط هر شب هفت ساعت یا بیشتر بخوابند.

هنگامی که به اندازه کافی نمی خوابید، گیرنده های دوپامین در 
قرار گیرند.  تأثیر  نامطلوب تحت  به شکل  توانند  بدن شما می 
تحقیقات بی خوابی را با سرکوب برخی گیرنده های دوپامین در 

بدن شما مرتبط دانسته است.
به موسیقی گوش دهید

یک لیست پخش از برخی از موسیقی های مورد علاقه خود تهیه 
کنید و زمانی که احساس بی حوصلگی، بی انگیزگی یا علائم 
دیگری دارید که نشان می دهد سطح دوپامین شما پایین است، 

به آن گوش دهید.
در مطالعه ای در سال ۲۰۱۱، محققان دریافتند که وقتی به موسیقی 
که  شوید  می  بخش  لذت  فعالیت  یک  درگیر  می دهید  گوش 

می تواند منجر به ترشح دوپامین در مغز شما شود.
رژیم غذایی سالم داشته باشید

خوردن یک رژیم غذایی سالم فواید متعددی برای بدن و ذهن 
است.  امر  این  از  بخشی  دوپامین  سطح  افزایش  و  دارد  شما 
غذاهای غنی از تیروزین مانند بادام، تخم مرغ و مرغ برای افزایش 
سطح دوپامین مفید هستند.تیروزین یک اسید آمینه است که به 
طور طبیعی توسط بدن تولید می شود. دوپامین از این اسید آمینه 
ساخته شده و در غذاهای غنی از پروتئین یافت می شود. غذاهای 
حاوی پروبیوتیک های طبیعی مانند ماست و کفیر نیز ممکن است 

تولید دوپامین را افزایش دهند.
بیشتر تمرین کنید

ثابت شده است که ورزش منظم برای سلامت مغز شما بسیار 
مهم است. همچنین می تواند به شما در افزایش سطح دوپامین 
کمک کند چرا که هر زمان که ورزش می کنید مغزتان مقداری 

دوپامین آزاد می کند.

بهبود نرخ ازدواج و کاهش ۲۷ درصدی نرخ طلاق در بهار ۱۴۰۲

حمایت تحصیلی بهزیستی از ۱۳۱ هزار فرزند زنان سرپرست خانوار

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت اعلام کرد

محدودیت های بودجه ای برنامه »شیرمدرسه« 

 جدیدترین ارزیابی مرکز آمار ایران از شاخص های جمعیتی 
ازدواج  نرخ  درصدی   ۰.۳۶ بهبود  از  امسال  بهار  در  کشور 
زمستان  به  نسبت  طلاق  نرخ  آن  کنار  در  و  دارد  حکایت 

پارسال ۲۷.۶ درصد کاهش یافته است.

به گزارش ایرنا و براساس نتایج سرشماری نفوس و مسکن 
آن جمعیت  بر  متکی  های جمعیتی  بینی  پیش  و   ۱۳۹۵ سال 
کشور در سال گذشته به ۸۴ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر رسیده 

است.
بر این اساس و با توجه به میزان ولادت ها، نسبت جنسی در 
به  افزایشی دارد  بررسی روند  تولد در طی دوره مورد  بدو 
طوری که نسبت جنسی در بدو تولد از ۱۰۶/۱ در سال ۱۳۹۶ 
به ۱۰۷ در سال ۱۴۰۱ افزایش یافته که همین شاخص در بهار 
ترتیب نسبت جنسی در  این  به  بوده است؛  ۱۴۰۲ رقم ۱۰۸ 
بدو تولد در بهار امسال نسبت به فصل قبل )زمستان ۱۴۰۱( و 
فصل مشابه سال قبل )بهار ۱۴۰۱( به ترتیب ۲/۹ و ۱/۷ واحد 
افزایش داشته است.از سوی دیگر، روند ولادتهای ثبت شده 
همچنان سیر نزولی خود را در بهار گذشته حفظ کرده است؛ 
آمار ولادت ها در کشور در سال ۱۳۹۶ برابر با یک میلیون و 
۴۸۷ هزار و ۹۲۳ نفر بود که این شاخص در سال گذشته به 
یک میلیون و ۷۵ هزار و ۳۳۱ نفر رسید؛ این الگوی کاهشی 
فرزندآوری در هر دو مناطق شهری و روستایی تکرار شده 
است.در فصل بهار ۱۴۰۲ تعداد ولادتهای ثبت شده به ۲۵۲ 
قبل )زمستان  با فصل  مقایسه  نفر رسید که در  هزار و ۶۵۱ 
۱۴۰۱( ۱۱ هزار و ۷۱۲ نفر و نسبت به فصل مشابه سال قبل 

)بهار ۱۴۰۱( چهار هزار و ۹۹۸ نفر کاهش یافته است.

افزایش تعداد فوتی ها در بهار ۱۴۰۲
امسال  بهار  در  ایران  آمار  مرکز  که  جمعیتی  دوم  شاخص 

اساس  بر  ثبت شده  فوتهای  تعداد  داده،  قرار  ارزیابی  مورد 
امسال  بهار  در  است؛  کشور  احوال  ثبت  سازمان  های  داده 
تعداد فوت شدگان ثبت شده برابر ۱۰۶ هزار و ۵۴۹ نفر بوده 
است که از این تعداد ۶۰ هزار و ۲۷۴ نفر را مردان و ۴۶ هزار 
و ۲۷۵ نفر را زنان تشکیل می دهند.تعداد فوت شدگان ثبت 
شده نسبت به فصل قبل )زمستان پارسال( ۱۶۰۵ نفر و فصل 
مشابه سال قبل )بهار پارسال( ۵۱۷۰ نفر افزایش داشته است 
که در مردان و زنان به ترتیب نسبت به فصل قبل ۱۵۸۶ و 
۲۷۰۲ نفر رشد و نسبت به فصل مشابه سال قبل ۱۹ و ۲۴۶۸ 

نفر افزایش را نشان می دهد.

میانگین سنی فوت شدگان از ۶۳/۸ در سال ۱۳۹۶ به ۶۵ در 
سال ۱۴۰۱ رسیده است. میانگین سن مردان و زنان فوت شده 
این  که  است  بوده   ۶۵/۴ و   ۶۲/۵ ترتیب  به   ۱۳۹۶ سال  در 
اعداد به ترتیب به ۶۳۰ و ۶۷/۵ در سال ۱۴۰۱ رسیده است.

سال   ۶۴.۹ برابر  شدگان  فوت  سنی  میانگین   ۱۴۰۲ بهار  در 
بوده است.

بهبود ازدواج و کاهش طلاق
ازدواج  مورد   ۳۰۵ و  هزار   ۱۳۰ مجموع  در  امسال  بهار  در 
رویداد  که  شد  رسمی  ثبت  طلاق  مورد   ۱۳ و  هزار   ۳۸ و 
ازدواج نسبت به فصل قبل ۰/۳۶ درصد افزایش و نسبت به 
فصل مشابه سال قبل )بهار ۱۴۰۱( برابر ۹/۳ درصد کاهش 
و  قبل  فصل  به  نسبت  طلاق  رویداد  همچنین  است؛  داشته 
فصل مشابه سال قبل به ترتیب ۲۷/۶ و ۱۷/۵ درصد کاهش 
را نشان می دهد.به طور کلی، میانگین سن در اولین ازدواج 
در مناطق شهری همواره بالاتر از مناطق روستایی بوده است. 
در بهار ۱۴۰۲، میانگین سن در اولین ازدواج در مردان ۲۸/۱ 
سال و در زنان ۲۳/۹ سال بوده است. همچنین میانگین سن 
و  سال   ۳۰/۷ مردان  در   ۱۴۰۲ بهار  برای  ازدواج  زمان  در 
در زنان ۲۶/۵ سال ثبت شده است.باید این نکته را یادآور 
بازه  در  مردان  ازدواج  بیشترین   ۱۴۰۱ زمستان  در  که  شد 
است  بوده  مورد   ۲۱۱ و  هزار   ۶۶ برابر  ساله   ۲۰-۲۹ سنی 
که شاخص برای زنان در بازه سنی ۲۰-۲۹ ساله و برابر ۵۳ 
هزار و ۷۸۰ مورد ثبت شده است.همچنین در زمستان ۱۴۰۱ 
بیشترین رویداد طلاق مردان در بازه سنی ۳۹-۳۰ ساله برابر 
۲۲ هزار و ۱۰۷ مورد و برای زنان نیز بیشترین رویداد طلاق 

در همین بازه سنی برابر ۱۹ هزار و ۵۴۹ مورد بوده است.

 مدیرکل دفتر توانمندسازی خانواده و زنان سازمان بهزیستی 
کشور از حمایت تحصیلی و آموزشی بهزیستی از ۱۲۴ هزار 
فرزند دانش آموز و بیش از هفت هزار فرزند دانشجوی زنان 

سرپرست خانوار خبر داد.
اینکه مسیر  به  با توجه  افزود:  نرجس خاتون اسعدی خلیلی 
با  گاهی  پوشش  تحت  خانوارهای  فرزندان  تحصیلی  رشد 
سختی و مشقت بیشتری در مقایسه با سایر خانوارهای جامعه 
مواجه هستند، دفتر امور خانواده و بانوان بهزیستی کشور به 
و  دانش آموزان  ترغیب  و  تشویق  علمی،  بنیه  تقویت  منظور 
دانشجویان به ادامه تحصیل از ۱۲۴ هزار دانش آموز و هفت 
هزار و ۲۰۳ دانشجوی خانوار زن سرپرست تحت پوشش در 
در  مختلف  مقاطع  در  کشور  دانشگاه های  در  تحصیل  قالب پرداخت کمک هزینه تحصیلی حمایت می کند.حال 

تحت  دانش آموزان  از  نفر   ۱۰۰ تجلیل  کرد:  خاطرنشان  وی 
پوشش دارای رتبه زیر هزار در کنکور سراسری سال  ۱۴۰۱ 
و اجرای اردوی فرهنگی و زیارتی و پرداخت کمک  هزینه 
برتر همراه  به دانشجویان دارای رتبه  به عتبات عالیات  سفر 
دیگر  از  در سال جاری  آنان  اعضای خانواده  از  نفر  با یک 

اقدامات دفتر امور خانواده و بانوان بهزیستی کشور است.
مدیرکل دفتر توانمندسازی خانواده و زنان سازمان بهزیستی 
با یک موسسه علمی  تفاهمنامه  تمدید  پیگیری  کشور گفت: 
آموزشی  کمک  و  آموزشی  خدمات  ارائه  برای  آموزشی   -
ارائه  و  آموزشی  مشاوره  تحصیلی،  بورسیه  از جمله  رایگان 
کتب کمک آموزشی از اقدامات دفتر امور خانواده و بانوان 

بهزیستی کشور است.

اشاره  با  بهداشت  وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  مدیرکل 
به محدودیت های بودجه ای برای اجرای برنامه »شیرمدرسه«، 
پیش  پا  لبنی  صنایع  و  لبنیات  انجمن  خوشبختانه  گفت: 
گذاشتند تا برای اجرای مناسب برنامه شیر مدرسه به دولت 
رضوی  خراسان  استان  دو  در  راستا  این  در  و  کنند  کمک 
اعلام  لبنیات  انجمن  و  خیرین  خصوصی،  بخش  فارس،  و 

آمادگی کردند که شیرمدرسه را تامین کنند.
وزارت  سیاست   درخصوص  اسمعیل زاده  احمد  دکتر 
گفت:  مدارس،  در  شیر  ارائه  برنامه   اجرای  برای  بهداشت 
طبق قانون، انجام برنامه شیرمدرسه بر عهده وزارت آموزش 
و پرورش است و وزارت بهداشت به عنوان متولی سلامت 
جامعه نقش مطالبه گر دارد. سالیان سال است که برای بهبود 
وضعیت مصرف شیر و لبنیات یکی از بازوان قوی را برنامه 

شیرمدرسه می دانیم که قانون آن مصوب شده است.
برخی  دلیل  به  قبل  سالیان  طی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
در  برنامه  اجرای  برای  لازم  بودجه  مالی،   محدودیت های 
اظهار  نمی گرفت،  قرار  پرورش  و  آموزش  وزارت  اختیار 
کرد: البته از ابتدای سال جاری هر دو وزارتخانه مسئول در 

بوده اند  شیرمدرسه  برنامه  اجرای  دنبال  به  بخش شدیدا  این 
بهبود  دفتر  شود.مدیرکل  اجرایی  مشکل  بدون  امسال  تا 
اطلاعاتی  طبق  البته  افزود:  بهداشت،  وزارت  جامعه  تغذیه 
که به دست ما رسیده است، می دانیم که امسال خود وزارت 
برنامه  اجرای  بودجه  دریافت  به  موفق  پرورش  و  آموزش 
و  لبنیات  انجمن  خوشبختانه  اما،  است  نشده  شیرمدرسه 
برنامه  مناسب  اجرای  برای  تا  گذاشتند  پیش  پا  لبنی  صنایع 
شیر مدرسه به دولت کمک کنند.او تاکید کرد: در این راستا 
خصوصی،  بخش  فارس،  و  رضوی  خراسان  استان  دو  در 
لبنیات اعلام آمادگی کردند که شیرمدرسه  خیرین و انجمن 
متکی  خصوصی  بخش  به  تنها  نمی توان  اما،  کنند  تامین  را 
پروش  و  آموزش  وزارت  و  بودجه  و  برنامه  سازمان  و  بود 
کنند. تامین  را  مدرسه  شیر  برنامه  برای  لازم  بودجه  باید 

برای رفع موانع و چالش های  اینکه  به  اشاره  با  اسمعیل زاده 
این بخش راهکارهایی از سوی بخش خصوصی پیشنهاد شده 
هستیم  راهکارها  این  بررسی  حال  در  کرد:  تصریح  است، 
با  که  مکاتباتی  طی  کنیم.  اصلاح  را  اجرایی  بخش های  تا 
وزارت آموزش و پروش داشته ایم اعلام کردیم که اگر قرار 

است بخش خصوصی به کمک اجرای برنامه بیاید،  بهتر است 
شهری  نهایتا  و  شهری  حاشیه  روستایی،  مناطق  اولویت  با 
کند  بودجه  تامین  بتواند  دولت  اگر  افزود:  شود.وی  انجام 
طبیعتا اولویت ما در اجرای برنامه، ۸ استان کمتر برخوردار 
که  است  و...  کرمان  هرمزگان،  بلوچستان،   و  سیستان  مانند 
مرحله  این  به  بودجه ای  محدودیت های  دلیل  به  هنوز  البته 
بیان  شیرمدرسه،   ارائه  پروتکل های  درخصوص  نرسیدیم.او 
کرد: دستورالعمل برنامه شیرمدرسه به این صورت است که 
شیر با چربی ۲.۵ درصد هر روز به دانش آموزان ارائه شود 
اما، محدودیت منابع طی سالیان اخیر سبب شد برنامه آنگونه 
که طبق دستورالعمل است، اجرایی نشود.مدیرکل دفتر بهبود 
تغذیه جامعه وزارت بهداشت در پایان، تاکید کرد: اکنون نیز 
اقدام  استان  دو  در  برنامه  اجرای  برای  بخش خصوصی  که 
اگر  اما  کردیم  مطرح  را  دستورالعمل  همین  ما  است  کرده 
منابع محدودی دارند پیشنهاد ما ارائه شیر به مدت سه روز 
است  مقرر  فعلا  دولت  ورود  با  خوشبختانه  است.  هفته  در 
برنامه شیر مدرسه به صورت دو بار در هفته در کشور شروع 

شود تا در مراحل بعد برنامه کامل تر شود.
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نوسازی مسکن با کاهش هزینه های بالاسری

ساخت ۱۵۳ هزار خانه در بافت های فرسوده

تا  دارد  قصد  مسکونی  واحدهای  نوسازی  هدف  با  دولت 
دهد.  کاهش  را  فرسوده  بافت های  در  مسکن  ساخت  هزینه 
این هدف از طریق سه برنامه اصلی شرکت بازآفرینی شهری 
ایران و ارایه امتیازات و تسهیلاتی به سازندگان اجرا می شود. 
تخفیف ۵۰ تا ۱۰۰ درصد هزینه صدور پروانه، ارایه مجوز 
قبلی و کاهش هزینه های  انشعابات  تشویقی، حفظ  دو طبقه 

نظام مهندسی از جمله این امتیازات است.
فرسوده  بافت های  مالکان  و  سازندگان  برای  دولت   
مشوق هایی در نظر گرفته تا قیمت ساخته شده مسکن برای 

این افراد کاهش پیدا کند.
و  زیرساخت ها  وجود  به  توجه  با  معتقدند  کارشناسان   
در  مسکن  تولید  فرسوده،  بافت های  در  شهری  امکانات 
پیرامون  در  زمین  عرضه  از  صرفه تر  به  مقرون  مناطق،  این 

کلانشهرها است.
در صورتی که بتوان هزینه های بالاسری در نوسازی بافت های 
ناکارآمد را کاهش داد بازده سرمایه در بافت های فرسوده از 
البته  ساخت و ساز در دیگر نقاط شهری بیشتر خواهد شد. 
به  فرسوده  بافت های  در  واحد  هزار   ۱۵۳ حاضر  حال  در 
مرحله ساخت رسیده که بخش قابل توجهی از برنامه ساخت 

یک میلیون خانه در سال را به خود اختصاص می دهد.
طبق بررسی هایی که توسط فعالان صنعت ساختمان صورت 
کاهش  صنعتی سازی،  نوین،  فناوری های  از  استفاده  گرفته 
حداکثری فضای مشاعات، معماری ساده و متقارن و استفاده 
برای  راهکارها  جمله  از  قیمت  ارزان  استاندارد  مصالح  از 

کاهش قیمت مسکن است.
وزارت راه و شهرسازی از ۲۳ بهمن سال گذشته بسته تشویقی 
۱۹ بندی را برای تسریع در نوسازی بافت های فرسوده ابلاغ 
تسهیل  به  می توان  بندی   ۱۹ بسته  مشوق های  از جمله  کرد. 

در تامین پارکینگ، تسهیل شرایط توده و نما، اعطای یک یا 
طبقه همکف  در  انتفاعی  کاربری  ایجاد  و  تشویقی  طبقه  دو 

به منظور حمایت از کسب و کارهای خانگی اشاره کرد.
قانون بودجه سال جاری مصوب شده  نیز در  بسته جدیدی 
واحد  با  فرسوده  خانه  معاوضه  بسته  این  قالب  در  است، 
نوساز تحت عنوان طرح »کلید به کلید« گنجانده شده است. 
ساکنان واحدهای واقع در بافت فرسوده می توانند خانه خود 
قطعه  یک  یا  نوساز  واحد  یک  با  تخفیف،  درصد   ۴۰ با  را 
زمین دولتی معاوضه کنند. از جمله مهم ترین شرایط دریافت 
این تسهیلات، واقع شدن واحد مورد نظر در بافت فرسوده 
طبق نظر کمیسیون ماده ۵ است که در سال اول معاوضه ۱۰ 
هزار واحد در برنامه قرار گرفته و جزئیات آن متعاقباً اعلام 

خواهد شد.
سکونتگاه های  ملی  سند  امسال،  خرداد  اوایل  هم چنین 
استطاعت،  در  شهرسازی  طرح  شد.  رونمایی  غیررسمی 
ملی  سند  قالب  در  تدریجی  مسکن  و  استطاعت  در  مسکن 

سکونتگاه ها در دستور کار قرار دارد.
واقع  واحدهای  سازندگان  اختیار  در  هم  دیگری  امتیازات 
 ۱۰۰ تا   ۵۰ تخفیف  می گیرد.  قرار  فرسوده  بافت های  در 
است.  موارد  این  جمله  از  پروانه  صدور  عوارض  درصد 
ساخت  پروانه  ممکن  زمان  کمترین  در  موظفند  شهرداری ها 
شده  تمام  قیمت  کاهش  برای  بعدی  گام  کنند.  صادر  را 
است.  مربوط  انشعابات  به  فرسوده  بافت های  در  ساختمان 
انشعابات  این  باشد  داشته  وجود  قبل  از  انشعابات  چنانچه 
محفوظ است و علاوه بر این دستگاه های خدمات رسان باید 
انشعابات آب، برق، گاز و تلفن را خارج از نوبت دایر کنند.

تومان  میلیون   ۶۰۰ سقف  تا  نیز  مالی  منابع  تامین  برای 
پرداخت  شهری  فرسوده  بافت های  سازندگان  به  تسهیلات 

بازآفرینی  شرکت  مدیرعامل   - آیینی  محمد  می شود. 
که  کسانی  تمام  است:  گفته  این خصوص  در  ایران  شهری 
می کنند  زندگی  شهری  ناکارآمد  و  فرسوده  بافت های  در 
استفاده  مسکن  ملی  نهضت  تسهیلات  نوع  سه  از  می توانند 
کنند. علاوه بر این وام ارزان تری را برای بافت های ناکارآمد 
تعریف کرده ایم که ۱۵۰ میلیون تومان آن با سود صفر درصد 
لحاظ می شود. این عدد محدود است و سال گذشته از این 
قرارداد  و  تعلق  تسهیلات  واحد   ۵۰۰ و  هزار   ۱۷ به  محل  

مربوطه منعقد شد.
تقسیط  ساله   ۲۰ مسکن  ملی  نهضت  وام  آیینی،  گفته  به 
می شود اما وام ویژه نوسازی بافت فرسوده در سال جاری ۷ 
ساله تقسیط خواهد شد. بنابراین سازندگان و سرمایه گذاران 
را  وام ها  این  از  هرکدام  خود  شرایط  حسب  بر  می توانند 
ودیعه  نوسازی،  دوران  زمان  برای  همچنین  کنند.  انتخاب 
اسکان موقت نیز در نظر گرفته ایم که مبلغ آن در تهران ۱۲۰ 
میلیون تومان و در سایر شهرها ۹۰ میلیون تومان است که به 

صورت قرض الحسنه پرداخت می شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی در خصوص بافت های تاریخی 
و برنامه بازآفرینی برای آنها بیان کرد: در این بافت ها برای 
و  مرمت  برای  اعتبار  و  پول  عالی  شورای  در  بار  اولین 
تسهیلات  درصد   ۸۰ معادل  مسکونی  واحدهای  مقاوم سازی 
کاهش  به  منجر  موارد  این  تمام  که  می شود  ارایه  ساخت 

قیمت تمام شده مسکن خواهد شد.
امکان  شهرسازانه  تشویقی  بسته ی  اساس  بر  دیگر  طرف  از 
نوسازی خانه هایی با مساحت کمتر از ۵۰ متر مربع مساحت 
به شرط رعایت کلیه ی ضوابط شهرسازی و معماری وجود 
این  موضوع  تشویقی  ضوابط  از  واحدها  این  البته  دارد؛ 

مصوبه برخوردار نخواهند شد.
برنامه هایی  نیز  مهندسی  خدمات  هزینه  کاهش  برای  دولت 
دارد. در این زمینه مذاکراتی بین شرکت بازآفرینی و سازمان 

نظام مهندسی صورت گرفته است. 
نظامات  و  نقشه  بررسی  مراحل  انجام  فرآیند  در  تسریع 
پروانه های  صدور  به  بخشیدن  سرعت  منظور  به  مهندسی 
ساختمانی، کاهش حق الزحمه مهندسان طراح، ناظر و مجری 
که طبق تفاهمنامه تنظیمی به صورت داوطلبانه در نظر گرفته 
نظام  سازمان  رییس  که  است  مواردی  جمله  از  شد  خواهد 

مهندسی قول در این زمینه ها قول همکاری داده است.
سال  و  واحد  هزار   ۶۱ به  مسکن  نوسازی   ۱۴۰۰ سال  در 
۱۴۰۱ به ۶۵ هزار واحد رسید که رشد ۶۲ درصد در مقایسه 
با میانگین دولت های قبل را نشان می دهد. این آمار از تعداد 
پروانه های صادره استخراج شده است. در چهار ماهه ابتدای 
امسال هم بیش از ۲۰ هزار پروانه در بافت های فرسوده صادر 
ابتدای  شده که از رشد ۴۰ درصد در مقایسه با چهار ماهه 
ارایه  به  این رشد  سال گذشته حکایت دارد. یکی از دلایل 

بسته تشویقی ۱۹ بندی شهرسازانه مربوط می شود.
طبق آخرین آمار در دو سال گذشته بیش از ۱۵۳ هزار واحد 
مسکونی در بافت های فرسوده به مرحله نوسازی رسیده که 
معتقد  آیینی  محمد  است.  برداری شده  بهره  واحد  هزار   ۴۲
از  دور  پایان سال  تا  واحد  هزار   ۳۰۰ رقم  به  است رسیدن 

دسترس نخواهد بود.

بر اساس گزارش ها از مجموع یک میلیون فرصت شغلی 
مناطق  در  هزار شغل   ۴۳۰ گذشته،  سال  در  ایجاد شده 
 ۱۳ آینده  هفته  دو  تا  و  است  آمده  وجود  به  روستایی 
در  اشتغال  ایجاد  برای  تسهیلات  تومان  میلیارد  هزار 

روستاها و مناطق عشایری اختصاص می یابد.
تولید  و  اشتغال  کانون های  از  یکی  عنوان  به  روستاها   
درصد   ۲۵ آمارها  طبق  که  می روند  شمار  به  کشور  در 
تامین  درصد   ۷۰ و  می شوند  شامل  را  کشور  جمعیت 

مواد غذایی و محصولات توسط آنها صورت می گیرد.
اشتغال  فعالیت های  انجام  کارشناسان  از  بسیاری 
دانسته  موثر  به شهرها  مهاجرت  کاهش  در  را  روستایی 
تعاونی ها  قالب  در  روستایی  اشتغال  ایجاد  معتقدند  و 
آبادانی  توسعه  و  جمعی  مشارکت  گسترش  بر  علاوه 
برای  درآمدزایی  و  اشتغالزایی  موجب  روستاها،  در 

می شود. روستایی  خانوارهای 
ـ  بیرانوند  کریمی  محمود  تازگی  به  راستا  همین  در 
و  کار  تعاون،  وزیر  کارآفرینی  و  اشتغال  توسعه  معاون 
رفاه اجتماعی از ایجاد بیش از ۴۰۰ هزار فرصت شغلی 
است:  گفته  و  داده  خبر   ۱۴۰۱ سال  طی  روستاها  در 
در  شده  ایجاد  شغلی  فرصت  میلیون  یک  مجموع  از 
ایجاد  روستایی  مناطق  در  هزار شغل   ۴۳۰ گذشته  سال 
ملی روستایی و  هزار کد   ۲۰۰ امسال هم  و  است  شده 
از  مذکور  آمارهای  که  کار شده اند  به  مشغول  عشایری 

دستگاه های مرتبط با امر اشتغال دریافت شده است.
جاری  سال  در  روستایی  شده  ایجاد  اشتغال  سهم  وی 
از  گفت:  و  دانست  اشتغال کشور  از کل  ۲۶ درصد  را 
تسهیلات  از  تومان  میلیارد   ۳۰۰۰ تاکنون  دولت  ابتدای 
اشتغالزایی جذب مناطق روستایی و عشایری شده است.

در  اشتغال  منابع  امسال  افزود:  کار  وزیر  اشتغال  معاون 
تبصره ۱۸ متمرکز شده و دبیری حساب های پیشرفت و 
قرار گرفته  اقتصاد  برعهده وزارت   ۱۸ تبصره  عدالت و 

است. 
اقتصاد  وزارت  همکاری  با  تا  شده  مقرر  اساس  این  بر 
تسهیلات  تومان  میلیارد  هزار   ۱۳ آینده  هفته  دو  طی 
عشایری  مناطق  و  روستاها  در  اشتغال  ایجاد  برای 

یابد. اختصاص 
دولت،  مهم  قوانین  از  یکی  بیرانوند  کریمی  گفته  به 
تحت  که  است  اختیار  در  منابع  با  روستا  اشتغال  ایجاد 
و  می شود  دنبال  روستایی  پایدار  اشتغال  قانون  عنوان 
پایدار  اشتغال  قانون  در  روستایی  اشتغال  ایجاد  منابع 
با  عدالت  و  پیشرفت  حساب های  طریق  از  روستایی 

پرداخت می شود. مربوطه  بانک های  عاملیت 
تازه ترین آمار ایجاد اشتغال در مناطق روستایی

تصمیم دولت برای اختصاص ۱.۵ میلیارد دلار از منابع 
صندوق توسعه ملی به اجرای طرح اشتغال روستایی و 
اذن مقام معظم رهبری برای برداشت آن، شرایط مناسبی 
وجود  به  عشایری  و  روستایی  بخش   در  اشتغال  برای 
روستاییان  به  پرداختی  وام های  که  نحوی  به  آورد؛ 
کشاورزی،  بخش های صنعت،  در  اشتغال  رونق  موجب 
گردی،  بوم  گلخانه ای،  و  تبدیلی  صنایع  خدمات، 
برای  اشتغال  زمینه  و  شده  دستی  صنایع  و  گردشگری 

جوانان جویای کار را فراهم کرده است.
صندوق  مدیرعامل  رضایی ـ  الله  نعمت  راستا  همین  در 
کارآفرینی امید در گفت وگو با ایسنا، از وجود ۶ میلیون 
داده و می گوید: درحال حاضر  شاغل در روستاها خبر 
ولی  مستقرند  روستاها  در  کشور  جمعیت  درصد   ۲۶
متعلق  کشور  داخلی  ناخالص  تولید  درصد   ۲۷ از  بیش 
اشتغال  از  روستاها  سهم  که  حالی  در  روستاهاست  به 

آنهاست. به سهم جمعیتی  نزدیک 
فعالیت  در  عمده  مشکل  دو  را  مالی  تامین  و  بازار  وی 
می گوید:  و  کرده  عنوان  روستایی  مشاغل  و  روستاییان 
روستاهای  در  محلی  خرد  صندوق   ۶۰۰۰ اکنون  هم 
و  شده  راه اندازی  کارها  و  کسب  توسعه  برای  کشور 
خرد  صندوق های  قالب  در  امید  کارآفرینی  صندوق 

محلی این مساله را ساماندهی کرده است.
تسهیل  از  همچنین  امید  کارآفرینی  صندوق  مدیرعامل 
خبرداد  روستایی  بخش  در  مجوزها  صدور  فرایند 
مجوزهای  صدور  بحث  در  آینده  ماه  دو  تا  گفت:  و 
گرفت.  خواهد  صورت  موثری  اقدامات  روستایی 
طولانی شدن فرایند صدور مجوز در روستاها مرتبط با 
مباحث سلامت خانوار است زیرا بخش عمده فعالیت ها 
در مناطق روستا در بخش های دامی و کشاورزی است 
و لازم است که استانداردها در این زمینه رعایت شود.

افزایش  پیش بینی  از  کار  وزیر  اشتغال  معاون  پیشتر 
اعتبار طرح اشتغال روستایی به ۸۰۰۰ میلیارد تومان در 
سال جاری خبر داده و گفته بود: با اختصاص این مبلغ 
تسهیلات اشتغال روستایی نسبت به سال قبل رشد قابل 

توجهی داشته است.
سیزدهم  دولت  فعالیت  آغاز  زمان  از  ایسنا،  گزارش  به 
در حوزه  دولت  اشتغالزایی  درصد خدمات   ۴۰ تاکنون 
بیشتری در  انجام شده و برخلاف گذشته سهم  روستاها 
سیاست ها و خدمات به روستائیان اختصاص یافته است. 
اساس  بر  شده  ایجاد  اشتغال  درصد   ۴۰ آمارها  طبق 
سامانه رصد ملی اشتغال در روستاها و مناطق عشایری 

بوده است.

تازه ترین آمار ایجاد اشتغال
 در مناطق روستایی

مسکن در بورس اتاق می گیرد؟
پس از بحث و تبادل نظر درخصوص نحوه عرضه مصالح 
فولاد  مساله که عرضه  این  و  بورس کالا  در  ساختمانی 
این  بازار  در  قیمت  رشد  به  منجر  بورس  در  سیمان  و 
محصولات می شود، بنا به گفته وزیر اقتصاد، بورس کالا 
آمادگی دارد ابزارهایی را برای مدیریت عرضه و تقاضا 
وزارت  دهد.  قرار  مسکن  سیاست گذار حوزه  اختیار  در 
منظور  به  کالا  بورس  در  اتاق  یک  داده  پیشنهاد  نیز  راه 
وزارتخانه  این  اختیار  در  پایه  قیمت  با  مصالح  خرید 
گذاشته شود. بحث درباره خروج یا ماندن سیمان و فولاد 
در بورس کالا به تدریج با همکاری بین وزارت اقتصاد 
و وزارت راه و شهرسازی در حال رسیدن به نتایج مثبتی 
کالا  بورس  خاندوزی،  صحبت  آخرین  اساس  بر  است. 
کاملا آمادگی دارد با نظر وزارت راه و صمت ابزارهای 
لازم را در اختیار سیاست گذار حوزه مسکن قرار دهد و 

اصلاحات در چارچوب بورس کالا باشد.
نیز عرضه سیمان و  بذرپاش ـ وزیر راه و شهرسازی - 
کالاها  این  قیمت  رشد  باعث  را  کالا  بورس  در  فولاد 
از  فولاد  و  سیمان  که  نکرد  اعلام  هیچ گاه  اما  می داند 
بورس خارج شود. حتی فعالان صنعت ساختمان، بورس 
بر  اصراری  و  می دانند  مترقی  و  شفاف  ساختار  یک  را 

خارج شدن مصالح ساختمانی از بورس ندارند.
چیست؟  شهرسازی  و  راه  وزارت  مشخص  پیشنهاد  اما 
زمینه  این  در   - مسکن  بنیاد  رییس  ـ  صالحی  غلامرضا 
اتاق  یک  تا  داده  پیشنهاد  بذرپاش  آقای  گفت:  ایسنا  به 
اختصاصی در بورس کالا برای طرح نهضت ملی مسکن 
با  بتواند  تا وزارت راه و شهرسازی  نظر گرفته شود  در 
قیمت پایه بورس، مصالح را از طریق آن اتاق خریداری 
کند و فروش مصالح به سازندگان پروژه مسکن ملی در 

مکانیزم قیمت رقابتی قرار نگیرد.
دو  ظاهرا  خاندوزی  امروز  صحبت های  به  توجه  با 
زمینه  این  در  تفاهماتی  به  راه  و  صمت  وزارتخانه 
خبری  نشست  در  خاندوزی،  احسان  رسیده اند.سید 
اساسا  کنیم  فراموش  نباید  که  کرد  بیان  خود  هفتگی 
از  ناشی  کالا  بورس  به  ساختمانی  مصالح  ورود  علت 
فرآیندهای حواله ای فسادزایی بود که پیش از این وجود 
برای سودهای  زیادی  برای دلالان فرصت های  و  داشت 
این  واقعی  مصرف کننده  اما  می کرد  ایجاد  غیرمولد 
برای  کند.  تامین  را  اقلام  این  نمی توانست  محصولات 

حل این چالش تصمیم به عرضه در بورس گرفته شد.
ابزارهای  کالا  بورس  حال  عین  در  خاندوزی،  گفته  به 
خوبی برای مدیریت در طرف عرضه و تقاضا در اختیار 
سیاست گذار قرار می دهد که قابل استفاده و فعال سازی 
بورس  کرده ام  اعلام  شهرسازی  و  راه  وزیر  به  است. 
کالا کاملا آمادگی دارد با نظر وزارت راه و صمت این 
ابزارها را در اختیار سیاست گذار حوزه مسکن قرار دهد 

و اصلاحات در چارچوب بورس کالا باشد.
فعالان صنعت ساختمان نیز نظرشان بر ماندن مصالح در 
انبوه سازان  کانون  رییس  ـ  برزگر  جمشید  است.  بورس 
- در این زمینه اظهار کرد که فولاد و سیمان سهم قابل 
توجهی از هزینه ساخت را به خود اختصاص نمی دهد و 
سهم اصلی به زمین و خدمات مربوط می شود اما معتقدیم 
در بورس کالا باید قیمت فولاد و سیمان مدیریت شود.

فرشید پورحاجت ـ دبیر کانون انبوه سازان - نیز گفت: 
در اینکه بورس یک ابزار مترقی محسوب می شود شکی 
از  ایران  در  کالا  بورس  امروز  کار  و  ساز  اما  نیست، 
دوستان  خود  که  است  برخوردار  اساسی  نقص های 
بورسی هم به آن اذعان دارند. باید مشخص شود قیمت ها 
قیمت  ریسک  باید  دولت  می شود.  کشف  شکل  چه  به 
مصالح ساختمانی را در پروژه نهضت ملی مسکن کاهش 
دهد که یکی از این موارد مدیریت قیمت سیمان و فولاد 

است.

افزایش ۱۵ درصدی ترانزیت 
در نیمه نخست ۱۴۰۲

معاون حمل ونقل وزیر راه وشهرسازی گفت: نتایج حاصل 
بیانگر  کشور  ترانزیت  عملکرد  مستمر  تحلیل  و  رصد  از 
افزایش ۱۵ درصدی این شاخص در ۶ ماه نخست امسال 
نسبت به سال قبل است.شهریار افندی زاده معاون حمل و 
نقل وزیر راه و شهرسازی با تشریح نتایج رصد و تحلیل 
از  سال جاری،  نخست  ماه   ۶ در  کشور  ترانزیت  عملکرد 
تثبیت روند افزایشی این شاخص بر مدار رشد پایدار خبر 
داد و افزود: در این بازه، عملکرد ترانزیت کالای نفتی و 
غیرنفتی نسبت به سال قبل، به ترتیب ۷.۴۲ و ۶.۳ درصد 
رشد داشته است. همچنین در شهریور سال جاری ترانزیت 
یافته  افزایش  درصد   ۳.۵۴ قبل  سال  به  نسبت  کشور  از 
است.معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: 
میلیون و ۵۳۹ هزار و  امسال، در مجموع ۶  نیمه نخست 
۳۷۴ تن کالا از کشور ترانزیت شده که این میزان نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۱۵ درصد و نسبت به همین مدت 
است.  داشته  افزایش  درصد   ۲۸ میزان  به   ۱۴۰۰ سال  در 
همچنین در این مدت، ترانزیت کالای نفتی نسبت به مدت 
مشابه سال قبل و ۱۴۰۰ به ترتیب ۷.۴۲ و ۵۲ درصد رشد 
کرده است.وی افزود: ترانزیت کالای غیرنفتی در این بازه 
ترتیب  به  و ۱۴۰۰،  قبل  مشابه سال  بازه  به  نسبت  زمانی 
اظهار  داشته است.افندی زاده  افزایش ۶.۳ و ۱۸ درصدی 
داشت: از دیدگاه مقایسه نقطه به نقطه عملکرد، شهریور 
امسال در مجموع یک میلیون و ۳۲۲ هزار و ۷۲۸ تن کالا 
قبل،  سال  شهریور  به  نسبت  که  شده  ترانزیت  کشور  از 
رشد ۳.۵۴ درصدی محقق شده است. در این ماه، ترانزیت 
جاده ای کالای نفتی و غیرنفتی به ترتیب ۱۸۰ و ۱۹ درصد 
نسبت به شهریور ۱۴۰۱ افزایش و ترانزیت ریلی مجموع 
انواع کالای نفتی و غیرنفتی نیز رشد ۲.۳۷ درصدی داشته 
است.به گفته معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی، در 
۶ ماه نخست سال جاری و در راستای توسعه دیپلماسی 
دو و چندجانبه حمل ونقلی به ویژه با کشورهای همسایه که 
در اولویت سیاست های دولت سیزدهم و مورد تأکید وزیر 
راه و شهرسازی قرار دارد، ظرفیت سازی امیدوارکننده ای 
برای تقویت شراکت های ترانزیتی کشور انجام شده است 
به  آتی،  سال های  و  سال  دوم  نیمه  در  می رود  انتظار  که 
رویکرد  این  مثبت  آثار  شاهد  پایدار  و  تدریجی  صورت 
بهبود  و  میزان  افزایش  بر  مشارکت جویان  و  سازنده 
ویژه  به  کشورمان،  ترانزیت  عملکرد  مطلوبیت  مؤلفه های 

دو مؤلفه زمان و هزینه، باشیم.

با تصویب شورای پول و اعتبار؛

سقف تسهیلات قرض الحسنه ضروری افزایش یافت
 نقدینگی مورد نیاز شرکت های دارویی تامین شد

 دستِ پرُ سیاست گذار پولی برای تخلیه هیجانات بازار از محل  ارزهای آزادشده  

اعتبار  و  پول  تصویب شورای  با  کرد:  اعلام  مرکزی  بانک   
سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه ضروری برای اشخاص 

حقیقی و حقوقی افزایش یافت.  
و  شصت  و  سیصد  و  یک هزار  در  اعتبار  و  پول  شورای   
قرض  منابع  تجهیز  به  کمک  منظور  به  خود  جلسه  هشتمین 
سوی  از  پرداخت  قابل  تسهیلات  به  بخشی  تنوع  و  الحسنه 
نیازهای ضروری و ترویج فرهنگ سپرده  بابت  بانکی  شبکه 
گذاری از سوی اقشار مختلف جامعه، سقف فردی تسهیلات 
اشخاص  برای  را  گذاری  سپرده  با  ضروری  الحسنه  قرض 

حقیقی ۳ میلیارد ریال تعیین کرد.
الحسنه  قرض  تسهیلات  فردی  سقف  مصوبه  این  براساس 
بدون سپرده گذاری نزد بانک عامل نیز مبلغ ۵۰۰ میلیون ریال 
تعیین شد؛ همچنین مبلغ سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه 
برای شرکت های حقوقی با سپرده گذاری برای تامین مالی 

کسب و کارهای خرد و دانش بنیان نیز مبلغ ۷.۵ میلیارد ریال 
تعیین شد.گفتنی است مدت بازپرداخت این تسهیلات بنا به 

درخواست متقاضی حداکثر ۶۰ ماهه خواهد بود.
شورای پول و اعتبار در جلسه خود همچنین به منظور تسهیل 
دارویی  های  توسط شرکت  تسهیلات  اخذ  شرایط  در  گری 
از شبکه بانکی و تامین نقدینگی مورد نیاز این شرکتها مقرر 
کرد، تا سقف اعتباری مقرر در آیین نامه تسهیلات و تعهدات 
کلان به ۴۰ درصد سرمایه پایه بانک ها افزایش یابد همچنین 
مربوط  های  محدودیت  شرکتها  این  به  تسهیلات  پرداخت 

به سرمایه پایه منفی برخی از بانک های عامل مستثنی شد.
شورای پول و اعتبار همچنین به منظور تامین نقدینگی مورد 
یارانه  از طرح مردمی سازی  ناشی  دارویی  نیاز شرکت های 
ها سقف تسهیلات و تعهدات برای صنایع دارویی را از ۹۰ 

درصد به ۲۰۰ درصد فروش سال قبل افزایش داد.

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: منابع ارزی بلوکه شده ایران 
به  بازگشت  و  آزادسازی  حال  در  مختلف  کشورهای  در 
حساب ارزی کشورمان است و پیش بینی می شود تا چند روز 
آینده نظیر ماه های اخیر، دولت و بانک مرکزی با برنامه ریزی 
ارز  بازار  به  دوباره  را  ثبات  و  آرامش  ارزی،  مدیریت  و 

بازگردانند.
در  پولی  سیاست گذار  پرُ  دست  به  اشاره  با  رضاییان   قاسم 
میلیارد   ۱.۷ آزادسازی  داشت:   اظهار  ارزی،  منابع  مورد 
اروپایی  کشور  در  ایران  بلوکه شده  ارزی  منابع  از  دلار 
لوکزامبورگ در ادامه آزادسازی ارزهای بلوکه شده در قطر، 

نشان از گشایش های مداوم اقتصادی دارد.
وی گفت: امروز اتفاق بزرگی در عرصه دیپلماسی ارزی و 
سیاسی دولت و بانک مرکزی رخ داد و پس از اقدامات و 
به  دسترسی  قضایی  موانع  رفع  بر  مبنی  حقوقی  پیگیری های 
دارایی های ارزی در لوکزامبورگ، این منابع ارزی در اختیار 
بانک مرکزی کشورمان قرار گرفت، قطعا این مساله تاثیرات 
ادامه  در  جدی  عزم  و  اقتصاد  مختلف  بخش های  در  مثبتی 

روند دیپلماسی کشورمان در منطقه و دنیا دارد.
به تحریم های    با توجه  داد:  ادامه  ایران  بازرگانی  اتاق  عضو 
کشور  یک  در  ارزی  منابع  این  آزادسازی  غرب،  و  آمریکا 
مختلف  نقاط  در  روند  این  ادامه  فتح الباب  باید  را  اروپایی 
بانک  سیاسی  دیپلماسی  داد  نشان  زیرا  کرد  تلقی  جهان 
و  نیست  منطقه  کشورهای  به  محدود  فقط  دولت  و  مرکزی 
دنیا  مختلف  نقاط  به  گسترش  حال  در  امیدبخش  روند  این 

است.

ارزی  امیدوارکننده  خبر  این  رسانه ای  انعکاس  به  رضاییان 
اشاره کرد و گفت: یکی از مهمترین تاثیرات آزادسازی منابع 
ارزی ایران در لوکزامبورگ، پاسخ دادن به هجمه رسانه های 
معاند و منتقدان مغرضانه است که مدام در حال ناامید کردن 
مردم هستند و سعی در بی اثر نشان دادن دیپلماسی کشورمان 

دارند.
وی به لزوم ادامه این روند از سوی بانک مرکزی تاکید کرد 

بر  مبنی  مرکزی  بانک  حقوقی  و  قانونی  اقدامات  گفت:  و 
آزادسازی منابع ارزی ایران در لوکزامبورگ باید برای منابع 
ارزی ما در کشورهای دیگر هم اجرایی شود و معتقدم هر 
باز  بلوکه شده را به حساب کشورمان  بتوانیم ارزهای  چقدر 
گردانیم، می توانیم اقتصادی پویا و رو به جلو را داشته باشیم.

این فعال اقتصادی به التهاب بازار ارز در پی اتفاقات منطقه 
اشاره  اشغالی  فلسطین  و  صهیونیستی  رژیم  بین  درگیری  و 
کرد و گفت: قطعا یکی از دلایل اصلی افزایش قیمت دلار 
در دو روز گذشته، درگیری و جنگ در منطقه بود که بازار 
این  اما  کرد،  هیجانی  و  معمول  غیر  انتظارات  دچار  را  ارز 
التهاب کنونی بازار ادامه دار نیست و دوباره شاهد کاهش و 

تثبیت قیمت ارز مثل ماه های گذشته خواهیم بود.
در  ایران  بلوکه شده  ارزی  کرد:  منابع  اظهار  رضاییان 
کشورهای مختلف در حال آزادسازی و بازگشت به حساب 
ارزی کشورمان است و پیش بینی می شود تا چند روز اینده 
برنامه ریزی  با  مرکزی  بانک  و  دولت  اخیر،  ماه های  نظیر 
ارز  بازار  به  دوباره  را  ثبات  و  آرامش  ارزی،  مدیریت  و 
در  اخیر  اتفاقات  بروز  از  پس  گزارش  بازگردانند.بنابراین 
منطقه و جنگ رژیم اشغال گر قدس و فلسطینی ها قیمت ارز 
به  افزایشی  روند  دلالان  سوءاستفاده  با  کشورمان  بازار  در 
خود گرفت و حتی قیمت دلار آزاد به عدد ۵۳ هزار تومان 
هم رسید، اما با ورود بازار ساز این تب بازار از روز گذشته 
 ۵۲۱۰۰ غیررسمی  دلار  قیمت  فعلا  امروز  و  کرد  فروکش 
تومان است و پیش بینی می شود تا ساعاتی دیگر با ادامه روند 

مدیریت بازار، کاهش بسزایی داشته باشد.
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استان هااستان ها

توسعه کشت سیب سمیرم نیازمند 
حمایت و تسهیلات بیشتر

عنوان  به  سمیرم  شهرستان  در  درختی  سیب  کشت  توسعه   
یکی از مناطق اصلی تولید این محصول در کشور به حمایت 

و تسهیلات نیاز دارد.
در  اصفهان  استان  باغبانی  محصولات  مهم ترین  از  یکی   
شهرستان سردسیر سمیرم، سیب است که برند صادراتی این 

خطه هم به شمار می رود.
این شهرستان کوهستانی و سردسیر در ۱۶۰ کیلومتری جنوب 
زمین  هکتار  هزار   ۱۵ باغ،  هکتار  هزار   ۱۸ دارای  اصفهان 
زراعی، ۴۵۵ هزار هکتار عرصه ملی و ۳۳۰ هزار هکتار مرتع 

و جنگل طبیعی است.
کشاورزی  بخش  در  مردمش  درصدی   ۹۰ اشتغال  با  سمیرم 

دارای چهار بخش، ۶ شهر و ۱۵۰ آبادی و روستاست.
استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  باغبانی  امور  رییس  گفته  به 
اصفهان، برداشت سیب پاییزه که از اواخر شهریور در باغ های 
ادامه دارد و  آبان  نیمه  تا  استان آغاز شده است،  این  بارور 
پیش بینی می شود میزان برداشت سیب پاییزه استان در سال 
۱۴۰۲ به حدود ۲۲۴ هزار تن برسد که نسبت به سال گذشته 

حدود ۹۰ درصد افزایش داشته است.
سال  مناسب  بارندگی  کرد:  تصریح  رییس زاده  احمدرضا 
گذشته و به دنبال آن افزایش میزان آب قابل دسترس باغ های 
سیب پس از گذراندن یک دوره طولانی کم آبی و همچنین 
رعایت اصول باغداری سیب از جمله هرس و تغذیه مناسب، 
باعث افزایش میزان عملکرد باغ های سیب در سالجاری شده 

است.

و  هزار   ۲۰ استان  سیب  باغ های  کل  کرد: سطح  اضافه  وی 
۴۰۷ هکتار است که از این مقدار ۱۸ هزار هکتار به سیب های 
زرد و قرمز پاییزه )گُلدن و ردِ( و بقیه به ارقام گلاب بهاره 
و پاییزه اختصاص دارد، بیش از ۹۰ درصد از این باغ ها در 
شهرستان سمیرم واقع شده است و در شهرستان های شهرضا، 
دهاقان، تیران و کرون، کاشان و غیره نیز برخی باغ های سیب 

با مساحت های کمتر وجود دارد.
ادامه  اصفهان  کشاورزی  جهاد  سازمان  باغبانی  امور  رییس 
داد: خسارت ناشی از سرمای دیررس بهاره در بخش عمده 
ای از باغ ها سیب در بهار امسال و همچنین گرمای هوا در 
تابستان از عوامل منفی تاثیر گذار بر میزان تولید سیب پاییزه 

در سالجاری بوده است.
ارتباط  این  در  نیز  سمیرم  شهرستان  کشاورزی  جهاد  مدیر 
باغ های شهرستان )به جز دیم( ۲۰ هزار و  گفت: سطح کل 
۵۰۰ و سطح باغ ها سیب شهرستان ۱۸ هزار و ۵۰۰ هکتاراست 
که تولید سال جاری ۱۸۵ تن سیب رد و گلدن، هشت هزار 
تن سیب گلاب بهاره و ۱۰ هزار تن سیب گلاب پاییزه برآورد 
می شود.مصطفی طایی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با بیان 
اینکه تولید سال گذشته ۹۰ هزار تن سیب رد و گلدن و ۱۰ 
سرمازدگی  دلیل  به  اظهارداشت:  بود،  بهاره  ارقام  تن  هزار 

امسال با کاهش تولید مواجه بودیم.
وی تصریح کرد: بیش از ۹۷ درصد مردم شهرستان با درآمد 
حاصل از بخش کشاورزی و باغداری امرارمعاش می کنند و 
مشغول  این خطه  باغ های  بخش  بردار  بهره  هزار   ۱۴ حدود 
نفر  هزار   ۱۵ حدود  نیز  موقت  اشتغال  بخش  در  و  هستند 
در  و  دارند  فعالیت  مشغول  برداشت محصول  برای  روز  در 
طول فصل و مراحل داشت حداقل هر هکتار یک نیروی کار 
باره  حضور دارد.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان سمیرم در 
خدمات ارائه شده به باغداران و تولیدکنندگان سیب گفت:در 
چند سال گذشته و امسال هیچ گونه تسهیلاتی برای این بخش 
در نظر گرفته نشده و تنها خدمات دولت به این بخش بازدید 
باغداران  به  و توصیه های فنی کارشناسان جهاد کشاورزی 
کیلوگرم سیب  تولید هر  اضافه کرد: هزینه  بوده است.طایی 
درختی هشت هزار و ۷۳۱ تومان و هزینه های جانبی آن هم 
سه هزار و سه تومان است.یکی از تولیدکنندگان اصلی سیب 
در شهرستان سمیرم، بزرگترین معضل و مشکل درجه اول در 
و گفت: سال های  دانست  را خشکسالی  این محصول  تولید 
قبل این پدیده مخرب ضرر هنگفتی به باغداران زد و خشکی 

و بیماری درختان را به وجود آورد.
محمد طاهر صادقی اظهارداشت: خدمات دولتی نیز در این 
هم  آن  آب رسانی  برای  تنها  که  بود  ای  یارانه  تنها  ارتباط 
به صورت محدود و همراه با رانت انجام گرفت و بسیاری از 
فعالان این عرصه هم بی نصیب و محروم ماندند.وی تصریح 
کرد: مشکل دراز مدت ما اعطای مجوزهای برداشت آب از 
چاه است که بدون هیچ بررسی کارشناسی، صدمات جبران 
دیگر  سوی  از  و  است  زده  چشمه ها  و  قنوات  به  ناپذیری 
چاه های غیر مجاز نیز کنترل و مسدود نمی شود.این تولید 
کننده سیب خاطرنشان کرد: با وجود اعتراض مردمی و نصب 
نکردن کنتور بر روی چاه های مجوزدار و اعطای مجوزهای 
دامنه خسارات  به  وردشت  مانند  مناطقی  در  ویژه  به  جدید 
این خصوص  در  ای  عده  ها  رانت  و  نفوذ  و  است  افزوده 
گاه  کشاورزی،  سموم  افزود:  دارد.صادقی  ادامه  همچنان 
قاچاق  سم  توزیع  فقره  یک  امسال  و  ندارد  را  لازم  کیفیت 
سبب نابودی ۲۰ تن سیب درجه یک شد و این زیان مالی در 
سال های گذشته نیز بی تکرار نبوده است، به نظر ما نظارت 
در موضوع سم و توزیع آن باید با دقت بیشتری از سوی جهاد 

کشاورزی همراه باشد.

جزیره قشم به قطب تولید 
ریزجلبک در کشور تبدیل می شود

پیامد گردشگری انبوه در مازندران؛ از تخریب محیط زیست تا تعارضات فرهنگی
 شهرستان های غرب مازندران به دلیل نبود زیرساخت های 
گردشگر  و  مسافر  ها  میلیون  پذیرای  زمان حاضر  در  مربوط 
شکننده  اکوسیستم  تهدید  و  زیست  محیط  تخریب  که  است 
منطقه در همه فصول از جمله مهمترین آسیب گردشگری انبوه 

است که باید برای رفع آن تدابیر اصولی اندیشید.
 گردشگری انبوه مختص به ایران و یا مازندران نیست، در واقع 
بیشتر  گردشگری  مقصد  یک  بازدیدکنندگان  میزان  که  زمانی 
از ظرفیت محیط زیست و زیرساخت های آن باشد، آثار منفی 

گردشگری انبوه نمایان می شود.
به اعتقاد کارشناسان اگر گردشگری به شیوه سنتی لجام گسیخته 
بسیاری شهرهای  متعددی  بالقوه  تهدیدهای  باشد،  در جریان 
گردشگری پذیر را هدف می گیرد، به همین دلیل کشورهایی 
رویکردهای  اتخاذ  با  هستند  گردشگری  مقاصد  دارای  که 
تا  هستند  انبوه  گردشگری  آسیب های  کاهش  دنبال  به  متعدد 
فرصت  به  یا  و  تعدیل  را  تهدید  این  گوناگون  روش های  به 

تبدیل کنند.
با  مقابله  برای  کرده  اعلام  تازگی  به  ایتالیا  کشور  مثال  برای 
آسیب ها و اثرات مضر گردشگری انبوه بر اکوسیستم شکننده 
از  ونیز  تاریخی  شهر  به  گردشگران  ورود  اوج  زمان  منطقه، 
گردشگران هزینه دریافت می کند، البته دریافت این هزینه ها با 
هدف بهبود حمل و نقل، نظافت و امنیت شهر سرمایه گذاری 
می شود تا مسافران تجربه بهتری از سفر به ونیز داشته باشند 

و ساکنان شهر از یک زندگی با کیفیت بهتر بهره مند شوند.
شکننده   لحاظ  به  ایران  گردشگری  مقاصد  میان  در  مازندران 
ونیز  از  انبوه کم  از گردشگر  برخورداری  اکوسیستم و  بودن 
تاکنون  تابستان  ابتدای  از  تنها  آمار  اساس  بر  ندارد،  ایتالیا 
حدود ۳۶ میلیون نفر شب مسافر در مازندران اقامت داشتند 
که بدون تردید یکی از مقاصدشان جنگل های این استان است.

این درحالی است که جنگل های هیرکانی بازمانده دوران سوم 
میراث  فهرست  در  که  است  یخبندان  عصر  و  زمین شناسی 
جهانی قرارگرفته است، نادرترین گونه های جنگلی جهان که 
در زمان اوج حضور مسافران هربار با خبر آتش سوزی بخش 
تیتر خبرها می شود.  به  مراتع و جنگل هایش  از  قابل توجهی 
نقش  آن  وقوع   در  انسانی  عامل  هربار  که  آتش سوزی هایی 

پررنگ دارد.
آسیب محیط زیستی تا تعارضات فرهنگی

نکته دیگر این که ترافیک در محورهای شمالی سنگین است، 
تیتری آشنا در خبرها که می گوید وقتِ حکمرانی گردشگری 
انبوه در شهرهای گردشگرپذیر مازندران فرا رسیده، وضعیتی 
آن  مزایای  به  نسبت  پنهانش  و  پیدا  رفته آسیب های  رفته  که 
پیشی گرفته، از آسیب  محیط زیستی تا تعارضات فرهنگی که 
انبوه محسوب  برای عبور از گردشگری  همگی زنگ خطری 

می شود.
البته فهرست آسیب های گردشگری انبوه در مازندران فهرست 
جبران،  غیرقابل  زیستی  محیط  تهدیدهای  از  بلندبالایی ست. 
تعارضات  و  نارضیاتی ها  اخیرا  و  زیرساختی  ضعف های 
فرهنگی که به طرز چشمگیری رو به افزایش است و می توان 

ردِ آن را در فضایی مجازی و واقعی جست وجو کرد.
جذابیت های رامسر زیرپای گردشگری انبوه

طبیعی،  جاذبه های  تمامی  رامسر  مازندران  شهرهای  میان  در 
ضعف های زیرساختی و گردشگری انبوه این استان را یکجا 
دارد. تنها در فروردین امسال یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر از 
مسافران  استقبال  علت  به  و  کردند  بازدید  رامسر  جاذبه های 
و گردشگران ظرفیت مراکز اقامتی شهرستان در سومین روز 
فروردین تکمیل شد.سووال این است که این حجم از حضور 
گردشگر به چه قیمتی  است؟ در ذهنتان تصور کنید، سراسر 
فضای سبز یک بلوار، پیاده رو، ساحل و یک باغ که در قلب 
این شهر واقع شده مملو از چادرهای رنگارنگ، بند رخت های 
آویخته به درختان باغ و بلوار، بساط منقل و چای گردشگران 
و مسافران است.این تصویری از وضعیت بلوار تاریخی معلم 
با شمشادهایی به قدمت صدسال و باغ ۳۳ هکتاری تاریخی 
بسیار  و  کلیدی  تنها عنصر  نه  که  است. محوطه ای  این شهر 
حساس بافت تاریخی این شهر محسوب می شوند، بلکه جامعه 

محلی نیز حساسیت بالایی نسبت به حفاظت از آن دارند.
انبوه و  اینجا درست نقطه ای است که آسیب های گردشگری 
غیرمسوولانه عیان و نارضایتی جامعه و تعارضات فرهنگی به 
هم برخورد می کند. تا جایی که آنها حضور این میزان مسافر 

را نه موهبت و فرصت بلکه مصیبت و تهدید می دانند.
چرا وضعیت بررسی و مدیریت نمی شود

آسیب های  هرچیز  از  بیش  روزها  این  که  شهری  چهره 
تعطیلی  هر  در  طوریکه  به   می زند.  فریاد  را  انبوه  گردشگری 
در  بلوار  و  باغ  در  گسترده  چادرخوابی های  از  عکس هایی 
فضای مجازی دست به دست و موجی از ابراز تاسف و انتقاد 
جامعه محلی را برمی انگیزد و طرح این سووال که چرا این 

وضعیت از سوی مسوولان مدیریت نمی شود.
حضور  از  عکسی  به  واکنش  در  مجازی  فضای  کاربر  یک 
پرتعداد مسافران در باغ ۳۳ هکتاری نوشته است:« این شهر به 
واسطه حضور انبوه مسافر به مرور زیبایی هایش را از دست 
می دهد و به ورطه نابودی می رود، برای شهری نظیر رامسر که 
ندارد  را  مسافر  میزان  این  برای حضور  لازم  زیرساخت های 

یا باید زیرساخت اقامتی تامین کنند یا قوانین سخت گیرانه«
در  مسافران  بند رخت  از  انتشار عکسی  با  دیگر  کاربر  »یک 
وضعیت  این  که  خواسته  شهرداری  از  معلم  تاریخی  بلوار 
مسافران  برای  سخت گیرانه  قوانین  و  مدیریت  را  ناخوشایند 
به حضور  نسبت  انتقادی  واکنش های  و  »پیام ها  کنند.  اعمال 
انبوه مسافر پرتعداد است و نشان می دهد رفته رفته تعارض 

جامعه محلی از حضور مسافر انبوه رو به افزایش است.

از چهره شهر که بگذریم محورهای جنگلی رامسر نظیر جنگل 
هر  مسافران  ندارند.  بهتری  وضعیت  نیز  جواهرده  و  دالخانی 
کجا که امکانش باشد محلی برای پارک خودورها، بساط آتش 
و دورهمی خود فراهم می کنند. درست فردای تعطیلات هم 
اگر به جنگل های این شهر سر بزنید تن زخمی جنگل از آتش 

روز قبل و زباله های به جای مانده را می بینید.
لزوم توزیع متوازن سفر

در  پیامدهایش  و  انبوه  گردشگری  از  که  حال  همین  در 
مازندران صحبت می کنیم برخی کارشناسان می گویند که در 
انبوه شامل برخی از شهرهای مازندران  مازندران گردشگری 
می شود. به این معنی که تعدادی از شهرهای مازندران در عین 
حال که از جذابیت های طبیعی برخوردارند، خالی از مسافر و 
برخی شهرها نظیر غرب مازندران به ویژه رامسر نیز خارج از 

ظرفیت و توان زیرساختی با ورود انبوه مسافر مواجه هستند.
یک فعال حوزه گردشگری در غرب مازندران در همین ارتباط 
گفت: علت بروز چنین وضعیتی در درجه اول ناشی از توزیع 
نامتوازن مسافر و عدم معرفی ظرفیت ها و جذابیت های تمامی 
مسافران  عمده  که  معنی  این  به  است،  مازندران  شهرهای 
ورودی به مازندران به اندازه ای که رامسر و جذابیت های آن را 
می شناسند، با شهرهایی نظیر نکا، بهشهر و بابل که جذابیت های 
وضعیت  این  اگرچه  نسیتند.  آشنا  برخوردارند،  مشابه  طبیعی 
و  امکانات  مناسب  توزیع  با  می توان  اما  دارد  تاریخی  ریشه 
هدایت مسافر به تمامی این شهرها، تهدید گردشگری انبوه در 
برخی شهرها را تعدیل و درآمدهای و فرصت های اقتصادی 

این صنعت سودآور را در کل استان توزیع کرد.
عباس مهدوی در گفت و گو با ایرنا افزود: گردشگری انبوه 
میراث  سازمان  که  می شود  آغاز  جایی  از  آن  آسیب های  و 
فرهنگی نقش چندانی در توزیع سفر ندارد، گواه این ادعا هم 
حضور پرتعداد مسافر در تعطیلات است، به این معنی که چه 
این سازمان و ستاد سفری باشد و یا نباشد حضور مسافر تمام 

نشدنی است و به قوت خود باقی است.
لزوم مدیریت سفر توسط وزارتخانه

باید  نهاد  این  سیاست گذاری های  بنابراین   : داد  ادامه  وی 
برای کاهش  به طور مشخص  باشد،  مدیریت سفر  در جهت 
و  گسترده  چادرخوابی های  نظیر  انبوه  گردشگری  آسیب های 
نارضایتی جامعه محلی باید سرمایه گذاری در زیرساخت های 

اقامتی، بوم گردی ها و حمل نقل را حمایت کند.
نظیر  انبوه  گردشگری  آشکار  آسیب های  به  اشاره  با  مهدوی 
به  آسیب  رامسر،  تاریخی  بافت  در  گسترده  چادرخوابی های 
منظر شهری، حضور انبوه در جنگل و نارضایتی جامعه محلی 
از چنین وضعیتی خاطرنشان کرد: بدون شک همه تمایل دارند 
طی سال های  اما  کنند.  اقامت  هتل  در  چادرخوابی  جای  به 
شهرهای  در  اقامت  برای  قیمت  ارزان  زیرساخت های  اخیر 
گردشگرپذیر فراهم نشده است.وی یادآور شد: برای مثال در 
مشهد هم گردشگری انبوه وجود دارد اما این منطقه با ایجاد 
زائرسراهای متعدد و ارزان قیمت این موضوع را کنترل کرده 
گردشگری  کنترل  در  موفق  نمونه  است  معتقد  است.مهدوی 
انبوه لاهیجان است، یادآور شد: گردشگری که وارد لاهیجان 
شهر  این  گردشگری  های  زیرساخت  از  بخشی  در  می شود 
اقامت می کند بی تردید از کلوچه و چای که سوغات این شهر 
است خرید می کنند. این یعنی صنعت و اقتصاد کشاورزی در 
این شهر فعال شده است.به گفته وی در مازندران شهری که 
بتواند صنعت و اقتصاد کشاورزی را توآمان فعال کند وجود 
پرتعداد  ندارد. در چنین شرایطی می توان آسیب های حضور 
مسافر را تعدیل و به فرصت سودآوری اقتصادی تبدیل کرد.

کنترل  راه  نقشه  زیرساخت  تامین  و  هدفمند  گردشگری 
گردشگری انبوه

اولین قدم برای تعدیل آسیب ها در شهرهای  به نظر می رسد 
گردشگرپذیری نظیر رامسر اعمال گردشگری هدفمند و تامین 

زیرساخت های متنوع برای اقامت مسافران است.
رییس میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری رامسر گفت: 
عمده آسیب های ناشی از حضور پرتعداد مسافر و تعارض های 
جامعه محلی در رامسر ناشی از عدم هماهنگی زیرساخت های 
گردشگری این شهر است، به این معنی که توسعه زیرساخت ها 

حرکت  گردشگران  و  مسافران  متنوع  نیازهای  با  هماهنگ 
نکرده است.نادر سحرخیز در گفت و گو با ایرنا افزود: رامسر 
درحالی گردشگرپذیرترین شهر مازندران محسوب می شود که 
با وجود داشتن ۲۵ هتل، از زیرساخت های ارزان قیمتی نظیر 
هتل آپارتمان، زائرسرا و متل، کمپینگ و مراکز تفرحی بی بهره 
این شهر  است. در مقابل پلاژهای بی ضابطه و بی کیفیتی در 

فعالیت دارند که تاثیری در ساماندهی مسافر ندارند.
شهر  حساس  مراکز  در  گسترده  چادرخوابی های  سحرخیز 
نظیر بلوار تاریخی معلم و باغ ۳۳ هکتاری را ناشی از شرایط 
اقامتی  واحدهای  نبود  هدفمند،  غیر  گردشگری  تورمی، 
ارزان قیمت توصیف می کند و افزود: این وضعیت به بافت های 
باشد  هدفمند  گردشگری  اگر  می زند،  آسیب  شهر  تاریخی 
و  پیاده روخوابی  چادرخوابی،  با  شود  تامین  زیرساخت ها  و 
برخی رفتارها که با فرهنگ بومی مردم همخوانی ندارد مواجه 
نخواهیم بود.وی با توضیح اینکه برخی مسافران علاقه مند به 
طبیعت گردی و چادرزدن در طبیعت هستند، افزود: این شهر 
به فضایی برای کمپینگ نیاز دارد. نمونه مشخص این کمپ ها 
اردوگاه های دولتی نظیر میرزاکوچک خان، کمپ های تیم ملی 
مسافر  ساماندهی  برای  نمونه خوبی  اردوگاه ها  این  هستند  و 
قرار  اختیار بخش های دولتی  اما چون در  محسوب می شوند 
شاهد  و  ندارند  شهرستان  گردشگری  بخش  در  تاثیر  دارند 

چادرخوابی های گسترده در سطح شهر هستیم.
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  وزارت  سحرخیز  گفته  به 
گردشگری به دنبال آن است که طبق مصوبه دولت از ظرفیت 
این بخش برای ساماندهی مسافر استفاده کند افزود: این بخش 
اقامتی  دولتی خدمات  نهادهای  کارکنان  به  هزینه  کمترین  با 
ارایه می کند درحالیکه برای خودشان و شهر درآمدی به همراه 

ندارد.
رامسر ظرفیت ساخت ۲۰۰ تا ۳۰۰ هتل را دارد

با کاربری گردشگری  سحرخیز ساحل آزاد، ۴۰ هکتار زمین 
با کاربری گردشگری  پهنه وسیعی زمین  در رامسر، همچنین 
امروز  به  تا  که  ساداتشهر  و  کتالم  منططقه  در  جهانگردی  و 
سرمایه گذاری  ظرفیت های  از  را  مانده  باقی  دست نخورده 
رامسر  می گوید:  و  می کند  توصیف  شهرستان  این  در  اقامتی 
ظرفیت ساخت بیش از ۲۰۰ تا ۳۰۰ هتل را دارد. ضمن اینکه 
آزاد و دست نخورده  مازندان ساحل  برخلاف دیگر شهرهای 

دارد که ظرفیت مناسبی برای طرح های گردشگری است.
درحالیکه کارشناسان تامین زیرساخت و گردشگری هدفمند 
را راهکار تعدیل آسیب های گردشگری انبوه معرفی می کنند، 
به نظر می رسد به موازات تامین چنین زیرساخت هایی اعمال 
برخی قوانین سخت گیرانه در نقاط حساس شهر نظیر بافت های 
تاریخی و حضور در جنگل گردشگری مسوولانه را تقویت 
کند و تعارض جامعه محلی با گردشگری انبوه را کاهش دهد.

به گفته کارشناسان امر منابع و اعتبارات و امکانات زیرساختی 
همه بخش شهرستان های غرب مازندران هم اکنون با میزان 
خدماتی که در سطح ملی یعنی میلیون ها گردشگر ارایه می 
دهند همخوانی ندارد و نتیجه این روند بروز چالش ها و اخلال 
در ارایه خدمات است.نکته مهم این که اقتصاد غرب مازندران 
گردشگری  صنعت  به  وابسته  و  بعدی  تک  زیادی  اندازه  تا 
است، به معنای دیگر اگرچه حضور گردشگران رونق و توسعه 
کسب و کارهای خرد و کلان در منطقه را در پی داشته که 
مسافر  های حضور  مزیت  اما  دارد،  بحث  جای  هم  آن  البته 
چراکه  است  سکه  روی  یک  تنها  شود،  می  منطقه  این  برای 
روی دیگر آن چالش های پر تعداد حضور مسافر در سایه فقر 
زیرساختی است که این منطقه با آن دست به گریبان است که 
پاسخگوی نیاز جمعیت ثابت و شناور منطقه به طور همزمان 
نیست.کارشناسان معتقدند که طی سال های اخیر کفه چالش 
غرب  برای  مسافرپذیری  و  گردشگری  که  دردسرهایی  و  ها 
هایش  منفعت  به  نسبت  رفته  رفته  داشته  همراه  به  ها  استانی 
سنگین تر شده؛ چراکه هر پیک مسافر شهرها را با دشواری 
هایی در ارایه خدمات ضروری برای بومی و غیربومی مواجه 
موازات حضور مسافران در  به  هایی که  کرده است، ضعف 
این شهرها خودنمایی می کند و شدت می  زیرساخت های 

گیرد.

 شرکت زیست پالایشگاه ریز جلبک، عضو پارک زیست 
این  دستاوردهای  تشریح  با  قشم  فارس  خلیج  فناوری 
های  زیرساخت  ایجاد  با  کرد:  تاکید  بنیان  دانش  شرکت 
لازم مصمم به تبدیل جزیره قشم به قطب تولید ریزجلبک 

در سطح کشور و منطقه هستیم.
عضو  جلبک،  ریز  پالایشگاه  زیست  بنیان  دانش  شرکت 
با  تازگی  به  قشم  فارس  خلیج  فناوری  زیست  پارک 
هدف تجاری سازی طرح ملی ”تولید و تکثیر و پرورش 
گونه های مختلف ریزجلبک و فرآورده های مرتبط با آن“ با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در منطقه محروم و کمتر 

توسعه یافته غرب جزیره قشم تاسیس شد.
زیست توده ریز جلبک های تمام سلولی و متابولیت های 
خاص آنها منابع بسیار خوبی برای مواد اولیه تجدید پذیر 
بیشتر  در  هستند.  مختلف  محصولات  برای  جایگزین  و 
یا  کامل  سلول  توده  زیست  کیفیت  و  محتوای  موارد، 
متابولیت های ریزجلبکی خاص می تواند توسط سویه های 

ریزجلبک تازه و دریایی تولید شود.
زیست  بنیان  دانش  شرکت  مدیرعامل  راستین  معین 
شرکت  این  های  فعالیت  درمورد  جلبک  ریز  پالایشگاه 
اظهار داشت: در سال های ۹۵ تا ۹۷ فاز تحقیق و توسعه 
بر روی استحصال دانش فنی تکثیر و پرورش ریزجلبک 
نانوکلروپسیس،  ولگاریس،  کلرلا  اسپیرولینا،  های 
دارای  و  رسانیده  اتمام  به  را  دونالیلا  و  هماتوکوکوس 
خلیج  در  موجود  ریزجلبک  های  گونه  بانک  ترین  کامل 

فارس و کشور است.
وی افزود: در سال های ۹۸ و ۹۹ نیز فاز پایلوت سایت 
قشم با تولید بیومس خشک اسپیرولینا را با موفقیت پشت 
سر گذاشته است. در سال ۱۴۰۰ با توسعه سطح زیرکشت 
و ایجاد زیرساخت های مورد نیاز وارد فاز صنعتی ) تولید 
۲.۵ تن در ماه بزرگ ترین تولید کننده فعال در کشور ( 
در سایت قشم شده و موفق به اخذ تمام مجوزات سازمان 

غذا، دارو و استاندارد شده است .
این فناور ادامه داد: همچنین مطابق ظرفیت تولید و تکثیر 
هدفگذاری شده در طرح توسعه این شرکت با راه اندازی 
قابل ملاحظه  مجموعه های جدید سطح زیرکشت، سهم 
ای از نیاز داخلی را تامین و لزوم واردات نمونه های مشابه 

خارجی را مرتفع خواهد کرد.
راستین تصریح کرد: این شرکت با در اختیار داشتن یکی 
از بزرگ ترین خطوط فتوبیوراکتوری کشور و دارا بودن 
خط تولید با استاندارهای بین المللی توانایی تولید انواع 
مراحل  از  بهینه شده  و  کنترل شده  شرایط  در  ریزجلبک 
اولیه پیش کشت تا رسیدن به پودر ریزجلبک با کمترین 
دخالت دست را دارد. ما در حال حاضر متمرکز بر روی 
تولید ریزجلبک هماتوکوکوس و ماده فوق العاده ارزشمند 
ترین  مهم  از  یکی  موثره  ماده  این  که  هستیم  آستازانتین 

دستاوردهای علمی در زمینه زیست فناوری است.
وی همچنین اظهار داشت: دونالیلا ریزجلبک تک سلولی 
سبز در سایزهای متنوع بوده و طول آن ۵ تا ۲۵ میکرومتر و 
عرض آن ۳تا۱۳ میکرومتر است.این ریزجلبک برای حفظ 
بقای خود در محیط های دارای تابش نور خورشید شدید و 
درصد نمک بالا شروع به تولید و ذخیره کاروتنوئید هایی 
نظیر بتاکاروتن می کند، دو ترکیب اصلی محافظتی در این 
ریزجلبک بتاکاروتن ها و گلیسرول است. با توجه به اینکه 
جهت  دارند  قوی  اکسیدانی  آنتی  خواص  ها،  بتاکاروتن 
محافظت این ریزجلبک در برابر اشعه های نور خورشید، 
گلیسرول برای محافظت در برابر فشار اسمزی بالا و حفظ 
عملکرد آنزیمی آن است.مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
یادآور شد: بتاکاروتن یک رنگدانه زرد نارنجی است که 
در بسیاری از منابع طبیعی یافت می شود. علت رنگ قرمز 
بتاکاروتن  بالایی  مقادیر  تولید  ریزجلبک،  این  نارنجی  و 
بالایی  مقادیر  تولید  دلیل  به  ریزجلبک  این  است.  آن  در 
گلیسرول به عنوان منبع تجاری گلیسیرین پیشنهاد می شود

راستین تصریح کرد: جزیره قشم به لحاظ شرایط اقلیمی 
و دسترسی به منابع آب دریا از مستعدترین مناطق کشور 
بوده  ریزجلبک  های  گونه  انواع  پرورش  و  تکثیر  جهت 
ایجاد  و  گذاری  سرمایه  میزان  بالاترین  با  شرکت  این  و 
زیرساخت ها، مصمم به تبدیل جزیره قشم به قطب تولید 

ریزجلبک در سطح کشور و منطقه است.

۶۹ درصد تعهد اشتغال در 
شهرستان ملارد محقق شد

 معاون برنامه ریزی و توسعه فرمانداری شهرستان ملارد 
برای   ۱۴۰۲ سال  در  اشتغال  ایجاد  تعهد  کرد:  اعلام 
تاکنون ۶۹  تعیین که  نفر  شهرستان ملارد ۹ هزار و ۲۷۷ 
درصد این رقم محقق شده است. مهرداد اینانلو در جلسه 
داشت:  اظهار  ملارد  شهرشتان  گذاری  سرمایه  و  اشتغال 
بنابر آمار منتشر شده در سامانه رصد تا ۱۸ مهر سالجاری 
شهرستان  این  در  کار  جویای  نفر   ۳۵۸ و  هزار   ۶ برای 
اشتغال ایجاد شده است که نشان از عزم جدی مسئولان 
دارد.وی با اشاره به آغاز عملیات اجرایی شهرک صنعتی 
ملارد خاطرنشان کرد: با تکمیل و راه اندازی این شهرک 
اشتغالزایی  به صورت مستقیم  نفر  از ۲۵ هزار  بیش  برای 
تجارت  و  معدن  صنعت،  اداره  شد.سرپرست  خواهد 
شهرستان ملارد نیز در این نشست گفت: در حوزه اصناف 
این  در  سالجاری  نخست  نیمه  از  که  هایی  پروانه  تعداد 
است.امین  بوده  مورد   ۴۴۸ حدود  شده  صادر  شهرستان 
بیات با بیان اینکه در حوزه صنعتی برای ۱۴ واحد صنعتی 
پروانه  اصلاح  افزود:  است؛  شده  صادر  پروانه  متقاضی 
معدن  صنعت،  اداره  اقدامات  دیگر  از  واحد   ۲۱ صنعتی 
و تجارت شهرستان ملارد بوده است.این نشست با دستور 
کار ارائه گزارش عملکرد دستگاه های اجرایی در خصوص 
گزارش  ارائه  رصد،  سامانه  در  شده  ایجاد  اشتغال  تعهد 
تعداد پروانه های کسب و کار صادره، طرحهای صنعتی 
تسهیلات  پرداخت  وضعیت  از  گزارش  ارائه  تولیدی،  و 
مشاغل خانگی به متقاضیان برگزار شد.شهرستان ملارد از 
شمال با فردیس، از جنوب با دهستان جوقین، از شرق با 
شهریار و از غرب با ماهدشت و اشتهارد هم جوار است.

این شهرستان دارای ۲ بخش مرکزی و صفادشت، ۲ شهر 
ملارد و صفادشت، چهار دهستان به نام های دهستان ملارد 
شمالی ، دهستان ملارد جنوبی ، دهستان بی بی سکینه و 

دهستان اخترآباد و ۵۹ روستای دارای سکنه است.

نیمه نخست امسال؛

سقط جنین قانونی در خراسان شمالی ۴۴ درصد کاهش یافت
خراسان  پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاونت  سرپرست   
نخست  نیمه  در  قانونی  مجوز  با  جنین  سقط  گفت:  شمالی 

امسال نسبت به مدت مشابه پارسال ۴۴ درصد کاهش یافت.
دکتر عبدالله کبریایی اظهار کرد: نیمه نخست امسال ۲۲۸ مورد 
سقط جنین با مجوز قانونی در معاونت درمان دانشگام علوم 
پزشکی خراسان شمالی ثبت شد.وی افزود: این در حالی است 
مجوز  با  جنین  سقط  مورد   ۴۰۷ پارسال  مشابه  مدت  در  که 
اینکه آمار  بیان  با  انجام شده است.کبریایی  استان  قانونی در 
دسترس  در  خراسان شمالی  غیرقانونی  جنین  سقط  از  دقیقی 
پزشک  تایید  اساس  بر  قانونی  جنین  سقط  گفت:  نیست، 
تمام  گرفتن  نظر  در  با  و  خاص  قوانین  با  منطبق  و  معتمد 
با اشاره  انجام می شود.وی  شرایط حوزه سلامت و پزشکی 
خراسان شمالی  پزشکی  علوم  دانشگاه  سیاستگذاری های  به 

کرد:  خاطرنشان  غیرقانونی،  جنین  سقط  از  پیشگیری  برای 
برای مادر دارد در  به عوارض و خطراتی که سقط  با توجه 
زمینه حفظ، تامین و ارتقای سلامت مادر و کودک و ترویج 
فرهنگ فرزندآوری کارگاه های متعدد آموزشی برگزار شده 
است.سرپرست معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی خراسان 
شمالی تصریح کرد: در این آموزش ها به راهکارهای افزایش 
باروری و پیشگیری از عوامل تهدیدکننده سلامت بویژه سقط 
در  تخلفات  با  برخورد  به  اشاره  با  شود.کبریایی  می  تاکید 
دانشگاه  نظارت  دفتر  گفت:  غیرقانونی،  جنین  سقط  حوزه 
شمالی  خراسان  درمانی  و  بهداشتی  خدمات  پزشکی،  علوم 
یا  این زمینه که از طریق گزارشات مردمی و  با تخلفات در 
موضوع،  فوری  بررسی  ضمن  شود،  می  اعلام   ۱۹۰ سامانه 
پرونده تخلفات را برای رسیدگی به محاکم قضایی ارجاع می 

دهد.سقط جنین)Abortion( به معنی از دست رفتن محصول 
حاملگی یعنی جنین یا رویان، قبل از هفته ۲۰ بارداری است 
نوع  هر  توصیف  برای  این اصطلاحات  از  بیشتر  پزشکان  اما 

ختم حاملگی در سه ماهه اول بارداری استفاده می کنند.
سقط جنین به طور عمده به شکل های متفاوت اتفاق می افتد 
که شامل سقط خود به خود، سقط ناشی از تروما، سقط قانونی 
و سقط های غیرقانونی است که همه این موارد خاتمه بارداری 

را به دنبال دارد.
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در جلسه مورخ 
۲۴ مهرماه ۱۴۰۰ در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید.

خراسان شمالی در میزان ناباروری، جزو استان های با خطر 
متوسط قرار دارد، به گونه ای که نرخ باروری در استان ۲.۱ 

درصد است.

تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده 1۳  و  قانون  ماده ۳  آگهی موضوع 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140260315001002595 -مورخ 1402/06/26 
و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
فومن  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  های  ساختمان 
امین   فریدون  آقای   متقاضی    معارض  بلا  و  مالکانه  تصرفات 
صادره   4539449001 کدملی   175 شماره  شناسنامه  به  پرست  
باب  یک  اعیان  ششدانگ  در  نجاتعلی  فرزند  چرداول  شیروان 
به  مشاعات  از  استفاده  حق  با  عرصه  از  قدرالسهم  بدون  مغازه  
 921/10 از  فرعی   187 شماره   پلاک   مترمربع   10/25 مساحت 
پاساژ  تختی-  خیابان   - ایلام  ملک  ثبت  حوزه  در  واقع  اصلی 
تیمورپور خریداری شده از ابراهیم  بختی و منتسب به مالکیت 

ابراهیم بختی  محرز گردید
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
به صدور سند  نسبت  آگهی می شود و در صورتی که اشخاص 
مدت   ظرف  توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت 
از  ماه  مدت یک  اصلاحی ظرف  های  آگهی  مورد  در  و  ماه   2
تاریخ  انتشار اولین آگهی اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید  ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند ، بدیهی است 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
 رستمی- رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک ایلام

تاریخ انتشار اول:1402/07/05
تاریخ انتشار دوم:1402/07/20  شناسه  1572112
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رونمایی از ۵ گزینه نهایی 
جانشینی عطایی

علیرضا جهانبخش فاش کرد؛
 از فرانسه، هلند و یک تیم قدرتمند 

عربستانی هم پیشنهاد داشتم

رئیس فدراسیون خبر داد:

خانه تکانی اساسی در تیم ملی وزنه برداری
رییس فدراسیون وزنه برداری گفت: پیش بینی کرده 
بودیم که وزنه برداری در بازی های آسیایی هانگژو 
نتیجه خوبی نگیرد و ورزش ایران از یک سال قبل 

اطلاع داشت وزنه برداری مدال طلا نمی گیرد.
که  پرسش  این  به  پاسخ  در  انوشیروانی  سجاد 
وزنه برداری در بازی های آسیایی هانگژو یک مدال 
نقره گرفت و این نتیجه تا چه اندازه برای او قابل 
کرده  را  بینی  پیش  این  ما  کرد:  بیان  بود؟  قبول 
بینی کرده  پیش  را  این  از  بودم و حتی ضعیف تر 
بودیم. کارشناسان کمیته ملی المپیک هم با توجه به 
شرایط و نتایج هم این پیش بینی را داشتند. با این 
حال تلاشمان را کردیم. شرایط به گونه ای بود که 
ما اصلا شانس مدال نداشتیم و این را کارشناسان 
در  و  کنند  اقرار  می توانند  المپیک  ملی  کمیته 
این حال  با  بودند.  این را گفته  بررسی های خود 
کردیم  تلاش  وزنه برداری،  موجودیت  به  توجه  با 
و وزنه برداران تا نزدیکِ مدال رفتند اما وزنه هایی 
که آنها را به مدال می رساند را نزدند. اینکه مدال 
ایران از یک سال قبل  طلا نگرفتیم را هم ورزش 

می دانست و  ما هم اطلاع داشتیم، شانس مدال طلا نداریم.
او در پاسخ به این پرسش که وزنه برداری شانس گرفتن مدال 
قبل  روز  ما ۱۰ - ۱۲  نداشت؟ گفت:  هم  بیشتر  نقره  و  برنز 
و  داشتیم  را  جهان  قهرمانی  مسابقات  آسیایی،  های  بازی  از 
جوادی  برنگشت.  بدنش  کرد،  کاری  هر  جوادی  مصطفی 
تمریناتی را انجام داده بود که بتواند در قهرمانی جهان رقابت 
موفق شد  داودی هم  داد. علی  انجام  هم  را  کار  این  و  کند 
در  وزنه برداران  از  برخی  کند.  رقابت  جهان  قهرمانی  در  که 
قهرمانی جهان هم خوب کار نکردند؛ برای نمونه انتظار داشتم 
برسند  مدال  به  امیر حقوقی  و  مهدی کرمی  دهدار،  که رضا 

اما وزنه ای که روی مدال بود را کشیدند اما نتوانستند بزنند.
تمام زورمان را می زنیم از این نسل مدال در بیاوریم

او ادامه داد: اصلا نمی خوام توجیه کنم اما بارها اعلام کردیم 
که با دنیا فاصله زیاد داریم و باید این فاصله را کم کنیم. در 
نسلی جوان  است که  این  ما روی  تمرکز  بیشتر  حال حاضر 
بسازیم. هر فرد دیگر که سال گذشته جای من به فدراسیون 
می آمد، وضعیت وزنه برداری به گونه ای بود که ۱۰ وزنه بردار 
دهد.  تشکیل  را  ملی  تیم  تا  کند  جمع  نمی توانست  خوب 
فدراسیون هیچ کم و کسری برای اردوها نگذاشت و تا جایی 
هم که توانست حمایت کرد و این را خود بچه ها هم می توانند 
بگویند. ما تمام زورمان را می زنیم که از این نسل مدال در 
بیاوریم. تلاش می کنیم با این نسل به المپیک برویم و به مدال 
سال  دو  کار حدود  این  و  رفتیم  نسل سازی  دنبال  ما  برسیم. 
بتوانند در قهرمانی  دیگر جواب می دهد. شاید برخی از آنها 
بزنند. در کل سال ۱۴۰۴ مشخص  جهان ۲۰۲۴ بحرین وزنه 

می شود که ما چه کار کرده ایم. 
بعد از قهرمانی جهان بدن وزنه برداران برنگشت

برخی  گفت:  وزنه برداری  عملکرد  به  اشاره  با  انوشیروانی 
می گویند بدترین نتیجه است و من هم این را قبول دارم اما از 
یک سال پیش بینی می شد. بارها گفته ام زمانی که وزنه برداری 
را تحویل گرفتیم، ببینید چند نفر در هر وزن داشتیم. قبلا من 
که در تیم ملی بودم، حدود ۳۰ نفر را داشتیم. در فوق سنگین 
پنج، شش نفر بودیم که رقابت داشتیم. الان تهی از استعداد 

هستیم و به بهانه کرونا نسل سازی انجام نشده است.
دستمان  اکنون  و  است  شده  تمام  قبلی  نسل  داد:  ادامه  او 
می شد  رسیدگی  آنها  به  باید  که  استعدادهایی  است.  خالی 
از  را  بیرانوند  رضا  و  دهقان  علیرضا  سلیمانی،  علیرضا  مثل 
دست دادیم. سعی می کنیم آنچه را که داریم به نتیجه برسانیم. 
بعد از قهرمانی جهان، بدن بچه های ما برای بازی های آسیایی 

برنگشت. ازبکستان هم همین شرایط را داشت و فقط ژورائف 
خوب وزنه زد.

دلیل موفقیت ازبک ها نسبت به وزنه برداران ایران 
ازبکستان حتی  وزنه برداران  اینکه  مورد  در  فدراسیون  رییس 
اگر خوب نبودند اما موفق شدند مدال بگیرند اما وزنه برداران 
ایران به مدال نرسیدند و از لحاظ بدنی هم در شرایط خوبی 
در  مربیانش  اقرار  به  اکبر ژورائف  تاکید کرد:  نداشتند،  قرار 
در  کیلوگرم   ۲۳۵ و  یک ضرب  در  کیلوگرم   ۱۹۵ تمرینات، 
کیلو  چند  آسیایی  بازی های  در  و  است  زده  وزنه  دوضرب 
 ۲۲۳  -  ۲۲۲ کرمی  مهدی  است.  زده  وزنه  آن  از  پایین تر 
مسابقات هم همان  در  و  است  تمرینات زده  در  را  کیلوگرم 
با  نتوانست بزند. وزنه برداری همین است.  وزنه را کشید که 
این حال برخی نفرات از سال گذشته تاکنون تکان خورده اند. 
ما در قهرمانی جهان بدشانسی هم آوردیم و اگر حسین سلطانی 
زانویش در پشت صحنه درد نمی گرفت می توانست به مدال 
جهانی برسد. با داشته هایمان تلاش کردیم به مسابقات برویم. 
به خاطر المپیک مجبور بودیم با همین نفرات جلو برویم اما 
در پشت صحنه داریم بر روی نفرات جوان تر کار می کنیم. با 
بوده  نفرات حال حاضر هم روندشان خوب  این حال همین 
است. آیا کسی قبلا از علی داودی رکورد ۲۰۳ کیلوگرم در 

یک ضرب و ۲۵۵ کیلوگرم در دوضرب دیده بود؟
چرا وزنه برداری با سهمیه کامل رفت؟

داشتند  اطلاع  وقتی  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  انوشیروانی 
وزنه برداران نتیجه نمی گیرند، چرا اصرار کردند با سهمیه کامل 
به هانگژو بروند؟ بیان کرد: بازی های آسیایی جوایز خاص 
دارد و در هر رشته ، به هر کسی که می توانست مدال بگیرد 
مثل  نفراتی  کردیم.  را  کار  این  هم  ما  شد.  داده  شانس  این 
حسین سلطانی، مهدی کرمی اگر وزنه ها را می زدند به مدال 
اگر در حرکت یک ضرب  نشد. آیت شریفی  اما  می رسیدند 
مصدوم نمی شد شانس گرفتن مدال را داشت. ما می خواستیم 
این شانس را به وزنه برداران بدهیم تا با گرفتن مدال بتوانند 
از تسهیلات مدال بازی های آسیایی استفاده کنند. به هر حال 

وزنه برداری رشته درآمدزایی نیست.
در المپیک شانس بیشتری برای مدال داریم

که  بود  نگران  باید  الان  از  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
تاکید  بگیرد؟  را  پاریس  المپیک  مدال  نمی تواند  وزنه برداری 
کرد: در المپیک دو موضوع وجود دارد. اول اینکه زمان خوبی 
تا المپیک داریم و می دانیم که علی داودی را باید به رکورد 
مدال  بتواند  تا  برسانیم  ضرب  دو   ۲۶۰ و  ضرب  یک   ۲۱۰
و  یک ضرب   ۱۷۳ رکورد  به  باید  جوادی  مصطفی  یا  بگیرد 

۲۲۲ دوضرب برسد. رسول معتمدی اگر دستش 
اجازه دهد و رضا دهداراز شانس های ما هستند. 
بالاتر می آوریم.  حسین سلطانی را به یک وزن 
از طرفی در المپیک، هر کشور سه نماینده دارد. 
بیشتری  شانس  و  است  متفاوت  المپیک  شطرنج 
برای خودمان قائل هستیم و تلاش می کنیم، از سه 
سهمیه خود نهایت بهره را ببریم. ما در دوره قبل 
کنیم در  باید تلاش  و  داشتیم  نقره  مدال  المپیک 

المپیک پاریس به مدال بهتری برسیم.
بررسی نتایج تیم ملی در کمیته فنی

نواب  عملکرد  ارزیابی  مورد  در  انوشیروانی 
صحنه  پشت  در  ملی  تیم  سرمربی  نصیرشلال 
مسابقات، نوع تمرینات و ریکاوری وزنه برداران 
خوب،  الان  تا  او  گفت:  گذشته،  مسابقه  سه  در 
کم  ملی  تیم  است.  کرده  کار  منظم  و  برنامه  با 
داشتند.  رکورد  افزایش  بچه ها  و  است  حاشیه 
تمرینات دیدیم که  قهرمانی جهان در  از  قبل  ما 
چه رکوردهایی را می زنند. برخی ها توانستند در 
مسابقات نتیجه بگیرند و برخی دیگر نتوانستند آن 
عملکرد خود را داشته باشند. علی داودی تکان خورد. آیت 
شریفی واقعا تکان خورده است اما نمی دانم در مسابقات چه 
اتفاقی افتاد که نتوانست نتیجه بگیرد و باید روی این مسئله 
کار کنیم اما من با توجه به چیزهایی که در تمرینات و کوچ 
این حال کمیته  با  از عملکردش راضی هستم.   کردن دیدم، 
فنی فدراسیون هفته آینده تشکیل جلسه می دهد و نتایج و کار 

را از لحاظ کمی و کیفی بررسی می کند.
به رده بزرگسالان دختران به اندازه کافی شانس دادیم

رییس فدراسیون در مورد عملکرد ناموفق دختران در بازی های 
آسیایی گفت: دختران خوب کار نکردند. فکر می کنم در رده 
مقدار  یک  داده ایم.  شانس  دیگر  کافی  اندازه  به  بزرگسالان 
آسیب دیدگی سراغشان آمد و روند رو به رشد دارند اما کُند 
است. در بخش دختران هم چشم امید به نسل جوان داریم تا 
و  یک دست  تیم خوب،  یک  بتوانیم  آینده  سال  دو  یکی،  در 
وزنه بردار داشته باشیم. چون اکثر دوستان نسل حال حاضر، 
وزنه بردار نبوده اند و از رشته های دیگر آمده اند. نسل جدید از 
اول وزنه بردار است و یک مقدار شرایطشان متفاوت می شود.

خانه تکانی در تیم ملی مردان و زنان
در  تکانی  خانه  است  قرار  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
کرد:   بیان  گیرد؟  زنان صورت  و  مردان  بزرگسالان  ملی  تیم 
۱۰۰درصد. احتمال دارد به جز یکی، دو نفر، یک خانه تکانی 
اساسی انجام شود. وقتی در یک رشته، نسل تمام می شود نباید 
دست و پا زد و باید به سراغ نسل دیگر و استعدادهای جدید 
برویم. البته دستمان خالی است و زیرساخت ما دچار مشکل 

هستند. همچنین در استان ها و تیم ملی تجهیزات نداریم.
سال ۲۰۲۶ وزنه برداری را دربازی آسیایی متفاوت ببینید

انوشیروانی در مورد اینکه این انتظار وجود دارد به عنوان رییس 
زیرساخت ها  و  تجهیزات  مشکلات  رفع  به  شروع  فدراسیون 
از هر توانی استفاده می کنیم که مشکلات را  کند؟ گفت: ما 
حل کنیم اما نیاز به حدود ۱۰۰ میلیارد بودجه داریم. مشکلات 
از قبل بوده و حل نشده است و ما هم نمی توانیم در این چند 
ماه معجزه کنیم با این وجود، در حال رایزنی هستیم و قطعا 
 ۲۰۲۶ سال  در  شد.  خواهد  حل  یک  به  یک  مشکلات  این 
بازی های آسیایی  باشید  ما است، مطمئن  که سال آخر دوره 

متفاوتی را برای وزنه برداری خواهید دید.
تداوم همکاری با کوروش باقری

او در مورد ادامه همکاری با کوروش باقری گفت: آقای باقری 
استاد و بزرگ من است و کارش را بلد است. این افتخاری 

است برای ما که با آقای باقری کار می کنیم.

عملکرد  از  ارزیابی اش  در  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
ملی پوشان گفت: کشتی فرنگی در برخی اوزان باید بهای تغییر 
نسل را بدهد ول ما برای المپیک تلاش می کنیم تا از تمامی 

ظرفیت موجود استفاده کنیم.
در  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  عملکرد  درباره  رنگرز   حسن 
بازی های آسیایی هانگژو گفت: در سه دوره گذشته بازی های 
کشتی گیر   ۶ از  داشت.  را  عملکرد  بهترین  کشتی  آسیایی، 
کمیت  لحاظ  به  شدیم.  مدال  پنج  کسب  به  موفق  اعزامی، 
دوره  سه  نتایج  بهترین  جز  دوره  این  نتایج  مدال،  کیفیت  و 
که  چرا  باشد  بهتر  می توانست  نتایج  البته  است.  بوده  اخیر 

هدف گذاری ما چهار مدال طلا بود.
دلخانی رؤیای رسیدن به المپیک را پرداخت کرد

وی اظهار داشت: دانیال سهرابی و ناصر علیزاده می توانستند 
به مدال طلا برسند. علیزاده اسیر تصمیمات اشتباه داور شد. 
در ۶۰ کیلوگرم میثم دلخانی هزینه رؤیای رسیدن به المپیک 
را داد. او می توانست در چرخه انتخابی در دسته ۶۳ کیلوگرم 
به  رسیدن  برای  را  شانس خود  اینکه  برای  ولی  بگیرد،  قرار 
المپیک محک بزند به دسته ۶۶ کیلوگرم آمد اما در نهایت در 
به کاهش وزن زیادی هم  با توجه  بازی های آسیایی هانگژو 
که داشت نتوانست نتیجه بگیرد. ما هم به این نتیجه رسیدیم 

حضور او در وزن ۶۰ کیلوگرم غیرممکن است.
دانیال سهرابی کم تجربه است

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی ادامه داد: در وزن ۶۷ کیلوگرم 
دانیال سهرابی هزینه کم تجربگی اش را پرداخت کرد. او به 
راحتی می توانست با اختلاف امتیاز زیاد برابر حریف اش پیروز 
طلا  با  را  برنز  مدال  تجربه  کمبود  خاطر  به  اما  شود،  میدان 

عوض کرد.
باید برای تغییر نسل کشتی فرنگی هزینه بدهیم

فرنگی  نسل در کشتی  تغییر  برای  باید  ما  تأکید کرد:  رنگرز 
هزینه پرداخت کنیم. کشتی گیران جوان در کنار باتجربه ها قرار 
کنند  پیدا  را  رسمی  رقابت های  در  حضور  شانس  و  بگیرند 
اوزان  در  المپیک  از  بعد  برای  خوب  پشتوانه های  بتوانیم  تا 

مختلف داشته باشیم.
عملکرد کاویانی نژاد قابل قبول بود

دیگر  وضعیت  مورد  در  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
کشتی گیران حاضر در بازی های آسیایی عنوان کرد: در دسته 
۷۷ کیلوگرم امین کاویانی نژاد خیلی خوب ظاهر شد، او مانند 
کشتی  اشتباه  بدون  و  باثبات  بسیار  آسیا  قهرمانی  مسابقات 
قهرمان  مغلوب  تساوی  نتیجه  با  هم  فینال  مرحله  در  گرفت. 

جهان شد. به نظرم او عملکرد خوبی داشت.
ناصر علیزاده باز هم دور از انتظارات ظاهر شد

رنگرز خاطرنشان کرد: در ۸۷ کیلوگرم ناصر علیزاده با وجود 
تصمیمات اشتباهی که داور رقم زد، اما علیزاده مثل مسابقات 
انتظار ظاهر شد و  از  این رقابت هم دور  قهرمانی جهان در 
کیلوگرم،  و ۱۳۰   ۹۷ اوزان  در  نداشت.  قبولی  قابل  عملکرد 
از  که  خستگی  علی رغم  میرزازاده  امین  و  ساروی  هادی 
مسابقات جهانی داشتند و زمان کوتاهی برای ریکاوری ذهنی 

و جسمی داشتند اما با شایستگی نشان طلا را کسب کردند.

فدراسیون کشتی با اختلاف زیاد موفق ترین است
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: در مجموع فکر می کنم 
کارنامه کشتی در بازی های آسیایی هانگژو قابل قبول بود. از 
۱۲ ورزشکار اعزامی ۱۰ کشتی گیر به مدال رسیدند که ۵ نفر 
از آن ها موفق به کسب مدال طلا شدند با این شرایط می توان 
با  هانگژو  رقابت های  در  حاضر  فدراسیون  قوی ترین  گفت 

اختلاف زیاد کشتی بود.
طلسم عدم نتیجه گیری بعد از یک دهه شکسته شد

تیم  عملکرد  به  مهر  خبرنگار  با  گفتگویش  ادامه  در  رنگرز 
ملی در مسابقات جهانی اشاره کرد و گفت: مسابقات جهانی 
سال ماقبل المپیک حساسیت بسیار بالایی دارد و کار سخت 
است. برعکس سال گذشته در این دوره از مسابقات روس ها، 
بلاروس ها و کوبایی ها حضور داشتند بنابراین سطح مسابقات 
در  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  عملکرد  از  من  بود.  بالا  بسیار 
کیلوگرم   ۵۵ وزن  در  دارم.  کامل  رضایت  جهانی  مسابقات 
پوریا دادمرز جای پای اسطوره کشتی فرنگی حمید سوریان 
گذاشت و طلسم عدم نتیجه گیری در این وزن بعد از یک دهه 

شکسته شد.
در برخی اوزان باید بهای تغییر نسل را بدهیم

وی گفت: در ۶۰ کیلوگرم مهدی محسن نژاد هفت دور کشتی 
گرفت و نسبت به سال قبل رشد کرد و موفق به کسب سهمیه 
هم شد. در وزن ۶۰ کیلوگرم ایمان محمدی بسیار کشتی گیر 
شایسته ای است اما او تنها ۲۰ سال سن داشت و فکر می کنم 
تحت تأثیر جو مسابقات قرار گرفت و نتوانست در مصاف با 
کشتی گیر صربستانی توانایی خودش را نشان دهد. او در همه 
تورنمنت ها به مدال رسیده بود، ولی او جز کشتی گیرانی است 

که کشتی فرنگی باید هزینه تغییر نسلش را پرداخت کند.
رضا گرایی به خاطر کاهش وزن اذیت شد

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در مورد عملکرد رضا گرایی 
گفت: رضا گرایی برای این مسابقات خیلی به خاطر کاهش 
اما قطعاً  المپیک برسد  به سهمیه  او توانست  وزن اذیت شد. 
اگر شرایط قرعه برای او مناسب تر بود ما می توانستیم تکرار 
مدال طلای او را در مسابقات جهانی ببینیم. در بازه زمانی سه 
سال کسب چهار مدال جهانی و المپیک در وزن ۶۷ کیلوگرم 

کار بسیار سختی است.
برای المپیک در مورد گرایی تدبیری متفاوت خواهیم 

داشت
گرایی  محمدرضا  برای  موضوع  مهم ترین  کرد:  تأکید  رنگرز 

شرایط وزنی اوست و باید برای المپیک تدبیری متفاوتی داشته 
باشیم. ما باید شرایط کاهش وزنی او را تغییر دهیم تا برای 
شرایط  بتوانیم  اگر  نشود.  روبه رو  چالش  با  بعدی  مسابقات 
کاهش وزنی او را درست مدیریت کنیم قطعاً در آینده بهتر 

نتیجه خواهد گرفت.
مشکل  بدنسازی  نظر  از  عنوان  هیچ  به  گرایی  برادران 

نداشتند
انتقادها  به برخی  تیم ملی کشتی فرنگی در واکنش  سرمربی 
مبنی بر اینکه برادران گرایی فرسوده بودند و از نظر بدنسازی 
دچار مشکل بودند، اظهارداشت: من به هیچ عنوان این موضوع 
را قبول ندارم. علی گرایی در سه دقیقه دوم مبارزه اش توانست 
شرایطی  چنین  که  کشتی گیری  بنابراین  کند،  کسب  امتیاز   ۵
می توانیم  زمانی  نیست.  جسمانی  آمادگی  او  چالش  دارد، 
سه  در  که  دارد  مشکل  بدنسازی  لحاظ  به  کشتی  گیر  بگوییم 
دقیقه دوم نتواند هیچ امتیازی بگیرد. بنابراین علی گرایی اصلًا 
مشکل بدنی نداشت و حتی در مبارزه اولش با حریف روس 

عالی کشتی گرفت و حتی یک اخطار هم دریافت نکرد.
محمدعلی گرایی پراشتباه کشتی گرفت

وی تأکید کرد: این دو برادر از نظر بدنسازی مشکلی نداشتند، 
شد.  ظاهر  پراشتباه  خود  کشتی  دومین  در  محمدعلی  اما 
اوست،  وزن  کاهش  مسئله  هم  گرایی  رضا  مشکل  مهم ترین 
او با حریف ژاپنی خود کشتی سنگینی گرفت و بلافاصله ۲۰ 
دقیقه بعد با کشتی گیر آذربایجانی کشتی گرفت، همین موضوع 
باعث شد در این بازه زمانی کوتاه به درستی ریکاوری نشود. 
رضا گرایی مشکل وزنی داشت اما به هیچ عنوان هم رضا و 

هم علی از نظر بدنسازی دچار مشکل نبودند.
تنها ساروی شاداب کشتی نگرفت

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در مورد عملکرد ساروی در 
مسابقات جهانی خاطرنشان کرد: قبول دارم که هادی ساروی 
در سه دقیقه های دوم بدنش شادابی لازم را نداشت و باید این 
موضوع را بررسی کنیم. او تنها کشتی گیر ما بود که شاداب 
کشتی نگرفت. حریف کوبایی بعد از چند سال دوباره کشتی 
ما  را متعجب کرد.  قبولش همه  قابل  با عملکرد  می گرفت و 
به درستی  این موضوع  تا  بررسی می کنیم  را  شرایط ساروی 

آسیب شناسی شود.
المپیک ۴ سال زمان  نتیجه مطلوب در  به  برای رسیدن 

نیاز داریم
گفت:  المپیک  برای  فرنگی  کشتی  شرایط  مورد  در  رنگرز 
رویدادها  تمامی  در  فرنگی  کشتی  گذشته  سال  یک  این  در 
گذشته  سال  به  نسبت  آسیایی  مسابقات  در  گرفت.  نتیجه 
دست  به  را  قهرمانی  عنوان  ما  امسال  بود،  شده  دوم  تیم  که 
آوردیم. در مسابقات جهانی امسال نسبت به سال قبل عملکرد 
کشتی فرنگی روند صعودی پیدا کرده بود و یکی از بهترین 
نتایج ادوار سال قبل از المپیک را کسب کردیم. خدا را شکر 
وضعیت کشتی فرنگی رو به رشد است ولی برای کسب نتیجه 
در المپیک حداقل به چهار سال زمان نیاز داریم. این زمان را 
ما در اختیار نداریم اما تلاش می کنیم از تمامی ظرفیت موجود 

نهایت استفاده را ببریم.

حسن رنگرز:

باید بهای تغییر نسل در کشتی را بدهیم

ایران  والیبال  تیم ملی  نهایی هدایت  به علاوه یک گزینه  چهار 
مشخص شدند.اختصاصی: رونمایی از ۵ گزینه نهایی جانشینی 

عطایی
سرمربی  چندین  بین  از  والیبال  فدراسیون  بندی  جمع  از  پس 
والیبال  دنیای  مشهور  سرمربیان  از  تن  چهار  بالاخره  خارجی 
اگر  که  شدند  والیبال  ملی  تیم  نیمکت  روی  کاندیدای حضور 
مشکل غیر منتظره ای پیش نیاید یکی از این نفرات سرمربی تیم  

ملی والیبال ایران خواهد شد.
گزینه اول: ولادیمیر آلکنو

ولادیمیر آلکنو با سابقه سرمربیگری تیم ملی در المپیک توکیو 
روسیه  با  که  آلکنو  است.  والیبال  فدراسیون  رئیس  اول  گزینه 
برای  ایران  والیبال  اول  گزینه  است  شده  لندن  المپیک  قهرمان 
سرمربیگری تیم است. اما آلکنو خود به ورزش سه اعلام کرده که 
هیچ مذاکره ای با او نشده و خودش نیز تمایلی به مربیگری کردن 
ندارد ولی اگر سمت مشاور فنی به او پیشنهاد شود خواهد آمد. 
آلکنو باز هم دیشب در گفتگو  با ما روی این موضوع تاکید کرد: 

من فقط به عنوان مشاور به ایران می آیم نه سرمربی
گزینه دوم: ویتال هاینن

ویتال هاینن سرمربی بلژیکی دومین گزینه دوم هدایت تیم ملی 
والیبال ایران است که طبق اطلاعات به دست آمده مذاکراتی نیز 
با او انجام شده است، اما فدراسیون والیبال ایران معتقد است او 
حواشی زیادی دارد که ممکن است بعد ها این فدراسیون را دچار 
مشکل کند. ویتال هاینن که در حال حاضر سرمربی بانوان آلمان 
و باشگاهی نیلوفر بلدیه اسپور است و در صورت توافق برای 
با تیم زنان  باید قرارداد خود  ایران  حضور در تیم ملی والیبال 

آلمان را فسخ کند.
گزینه سوم: لورنزو بلنجینی

لورنزو بلنجینی سرمربی پنجاه و دو ساله سابق تیم  ملی والیبال 
او  است،  ایران  والیبال  ملی  تیم  گزینه های  از  دیگر  یکی  ایتالیا 
داورزنی  محمدرضا  برای  کاندیدا  بین  در  گزینه  محبوب ترین 
است. با او نیز مذاکرات اولیه ای انجام شده و فدراسیون منتظر 
جواب بلنجینی برای هدایت تیم ملی والیبال ایران است. البته قبلًا 
نیز ذکر کردیم با توجه به اینکه بلنجینی در حال حاضر سرمربی 
تیم لوبه ایتالیا است در صورتی که بخواهد هدایت یک تیم ملی را 
نیز هم زمان بر عهده داشته باشد باید مبلغ سنگینی را به فدراسیون 
ایران  باید فدراسیون  القاعده آن را  بپردازد که علی  این کشور 
بپردازد و این کار را با توجه به بودجه فدراسیون سخت می کند.

گزینه چهارم: آندره آ آناستازی
گزینه همیشگی فدراسیون والیبال ایران آندره آ آناستازی است که 
طبق اعلام روزنامه گاتزتا دلو اسپورت نیز مذاکراتی با او انجام 
شده است. اما حضور او در تیم ملی با دو مشکل بزرگ روبرو 
است. اول اینکه او دستیاران بسیار زیادی دارد که می تواند هزینه 
هنگفتی را روی دست تیم ملی والیبال ایران بگذارد و دوم اینکه 
او نیز سرمربی تیم پیاچنزا ایتالیا است و حضور او در یک تیم ملی 
مشمول جریمه است که فدراسیون والیبال ایران باید این جریمه 
را بپردازد. به همین دلایل او احتمالاً از نیمکت تیم ملی والیبال 

ایران دور خواهد شد.
گزینه های دیگر:

از دیگر گزینه های هدایت تیم ملی والیبال ایران می توان به استفان 
آنتیگا، دنیل کاستلانی و لوران تیله اشاره کرد که استفان آنتیگا 
و دنیل کاستلانی قبل از هر اتفاقی حضورشان منتفی شده است 
و تنها لوران تیلیه است که اگر فدراسیون با چهار گزینه اول به 
توافق نرسند با او وارد مذاکرات رسمی خواهد شد . البته نکته 
عجیب ماجرا جایی است که فدراسیون با این بودجه کم چگونه 

می تواند یکی از مربیان سرشناس را به ایران بیاورد.

تازه  نظری  اظهار  در  فوتبال  گزارشگر  و  مجری  خیابانی،  جواد 
صحبت های جنجالی را درباره والیبال مطرح کرد.ورود عجیب و 

خشمگین خیابانی به ماجراهای والیبال!
جواد خیابانی که در برنامه صبحگاهی شبکه سه حضور فعال دارد 
و گستره صحبت های خود را به ورزش های دیگر نیز کشانده است، 

این بار درباره والیبال صحبت کرد.
تیم ملی والیبال ایران یک کابوس واقعی سه چهار ماهه را پشت 
سر گذاشت. اول لیگ ملت ها، بعد قهرمانی آسیا در ارومیه و نهایتا 
انتخابی المپیک. پکیجی که باعث شد والیبال ایران تقریبا شانس خود 

را برای صعود به المپیک پاریس از دست بدهد.
نتیجه این اتفاقات خداحافظی بهروز عطایی با تیم ملی ایران بود. 
موضوعی که شاید برخی هم زودتر از این انتظارش را داشتند اما به 
هر حال تا بیشترین جای ممکن به این سرمربی ایرانی اعتماد شد و 

در نهایت نتیجه هم نداد.
اما جواد خیابانی چه گفت؟ او ضمن اشاره به استعفای بهروز عطایی 
خواهان پایان کار محمدرضا داورزنی، رئیس فدراسیون والیبال شد؛ 
فدراسیونی که تنها طلای ورزش های توپی در بازی های هانگژو را 
به ارمغان آورده است. خیابانی در این باره گفت: »داستان تیم ملی 
والیبال ایران داستان مدیریت است. آقای بهروز خان استعفا دادند 
اما آیا رئیس فدراسیون نمی خواهد استعفا بدهد؟ آیا همه تقصیرها 
فقط به گردن مربی است و فقط عطایی باعث شد که این تیم ببازد؟ 
برعکس برخی ورزش ها به والیبال خیلی هم رسیده می شود و اینکه 
بحث خستگی مطرح شود، اشتباه است. تیم با بهترین امکانات رفته 
و خسته هم نبوده است. اصلًا در بازی اول خسته بودید در بازی های 
بعدی چه؟ من مطمئنم اگر در بازی های آسیایی هم ژاپن با تیم 
اصلی خود می آمد طلا نمی گرفتیم. البته خوشحالیم و برای تیم ملی 
والیبال دست هم زدیم و شاید حتی همین مدال طلا باعث شد که 

ایران هفتم باشد.
باید اندیشه نوینی برای والیبال ایران ایجاد شود. به نظر می رسد آقای 
داورزنی دیگر توان انجام این موضوع را ندارد. به نظر می رسد همه 
توان خود را در والیبال خرج کرده است. شاید مثل مربیگری آقا 

بهروز مدیریت ایشان نیز دیگر ثمری ندارد.«
نکته جالب تناقض حرف های خیابانی پس از جدایی عطایی است. 
او که بارها از سرمربی ایرانی حمایت کرده بود حالا معتقد است 
داورزنی که در این مدت از عطایی حمایت کرده باید استعفا بدهد!

نکته مهمی که خیابانی به آن اشاره نکرده این است که در سه سال 
گذشته فشارهای زیادی روی فدراسیون والیبال بود که ایران با مربیان 
داخلی در بین قدرت های والیبال جهان قد علم کند و حضور سه 
ساله عطایی پاسخ به همین درخواست بود و داورزنی نیز به شکل 

کامل از این سرمربی نامدار ایرانی حمایت کرد.
البته داورزنی سعی کرد پیشروی با عطایی را تا جایی ادامه بدهد 
که کلًا هیچ حرف و حدیثی در مورد حمایت از سرمربی ایرانی 
باقی نماند و در نهایت منجر به این شد که بحث سرمربی داخلی 
روی  تصمیمات  نیز  آینده  در  قطعاً  بشود.  پاک  ذهن ها  از  کلًا 
انتخاب سرمربی خارجی خواهد بود تا والیبال دوباره به جایگاه از 
دست رفته اش بازگردد؛ رشته ای که در رقابت های ملی طرفداران 
بسیاری دارد و با حساسیت زیاد در حد فوتبال از سوی مردم ایران 
تعقیب می شود. این رشته بزرگ ترین صعود و پیشرفت را در بین 
ورزش های تیمی ایران داشته و در دو دهه گذشته به مرور تبدیل 
به یکی از قدرت های جهان شده است. آن هم در شرایطی که این 
پیشرفت در دوره خود محمدرضا داورزنی و با تصمیمات درست و 

به جایش رقم خورده است.

ورود عجیب و خشمگین خیابانی
 به ماجراهای والیبال!

باشگاه های  پیشنهاد  درخصوص  ایران  فوتبال  ملی  تیم  ستاره 
عربستانی و اروپایی توضیحاتی ارائه کرد.

کم مصاحبه می کند، زیاد در رسانه ها نیست اما هر وقت حرف 
می زند منطق را در نظر می گیرد و خیلی به حاشیه نمی رود. با علیرضا 
از تابستان داغ نقل و انتقالات گفتیم، از تیم ملی و شرایطی که 
اتفاقاتی که در  به  نهایتاً  در جام ملت های آسیا پیش رو دارد و 
فوتبال عربستان رخ داده، رسیدیم. برای نخستین بار، جهانبخش از 
مشتری های تابستانی خود پرده برداشت و درباره پیشنهادها صحبت 
کرد. خودش می گوید یک تیم متمول در لیگ عربستان خواهان پر 
و پا قرصش بود. حتی پیشنهاد دستمزد یک فصل تیم عربستانی به 
اندازه سه فصل فاینورد بود اما علیرضا تنها به یک دلیل در هلند 
ماند: »بازی در لیگ قهرمانان اروپا« حالا او نه تنها در چمپیونزلیگ 
بازی کرده بلکه گل هم زده. به قول خودش تمام تیک ها کنار نامش 
خورده و فقط مانده گلزنی در جام جهانی. مصاحبه جهانبخش بعد 

از مدت ها سکوت، پیش روی تان است.
علیرضا، چرا اینقدر کم مصاحبه می کنی و خیلی در مطبوعات 

نیستی؟ دلیل خاصی دارد؟
درست می گویید. بعد از جام جهانی خیلی کم صحبت کردم. یک 
بار با شما و یک بار هم با عادل فردوسی پور. دلیلش این است که 
دوست دارم تمرکز کنم و بی سر و صدا و در آرامش کار خودم را 
جلو ببرم. بعد از جام جهانی ۲۰۲۲ به خودم قول دادم از این فضا 
خارج شوم. می خواهم به جای حرف زدن، تمرکز کنم. چون حس 
خوبی دارم که در جام ملت های آسیا موفق می شویم و انتظار این 

است که ذهن مان را معطوف به فوتبال کنیم.
دفعه قبل هم که صحبت کردیم، گفتی که به این تیم ملی 

خیلی امیدواری. این امید تو از کجا نشأت می گیرد؟
به تیم، بازیکنان و کادرفنی اطمینان دارم. ما بازیکنان رفته رفته به 
کادر نزدیک تر می شویم و از نظر فنی یکدیگر را درک می کنیم. 
در تمام سال های اخیر همیشه مربی خارجی روی نیمکت تیم ملی 
نشسته اما حالا با کادری ایرانی کارمان را جلو می بریم. بنابراین چند 
اردو باید می گذشت تا با یکدیگر هماهنگ بشویم. از دو سه اردوی 
قبلی می شود فهمید که از همه لحاظ، کادر فنی و بازیکنان به هم 
نزدیک شده اند. آنها به خوبی توانستند روی بازیکنان تأثیر بگذارند و 
این مسأله را بخصوص مقابل بلغارستان دیدیم. روند تیم ملی مثبت 
است و همین همه ما را امیدوار کرده. الان اکثر بچه ها باتجربه اند و 
جوان ترها هم اضافه شده اند. جام ملت های آسیا هم نزدیک ایران 
برگزار می شود و تمام این مسائل امید ما را بیشتر می کند. هر چند 
نباید نادیده بگیریم که سایر تیم ها هم با انرژی کامل می آیند تا 

عنوانی به دست بیاورند.
امیر  شخص  و  ملی  تیم  از  اخیر  ماه های  طی  که  انتقادی 
قلعه نویی انجام شده، تعداد بالای دستیاران او است. تو که 
سال ها در برایتون و بالاترین سطح فوتبال باشگاهی در جهان 
حضور داشتی و الان هم عضو باشگاه بزرگ فاینورد هستی، 
می توانی در این زمینه توضیح بدهی. مثلًا بگو که در برایتون 

چند مربی در کادر بودند؟
بحث دستیار را سرمربی تعیین می کند که چند مربی کنارش باشند. 
نسبت به نیازی که تیم ملی دارد، آقای قلعه نویی هم دستیاران خود 
را انتخاب کرده. نسبت به نوع تمرین، کاراکتر بازی و مربیانی که 
داریم، هر کسی مسئولیتی را برداشته و در حال انجام آن است. 
مربیان تیم ملی، خودشان می دانند که چه مسئولیتی دارند و باید در 
چه زمینه ای فعالیت کنند. در انگلیس هم تعداد مربیان ما زیاد بود. 
الان هم دی زربی در برایتون پنج شش دستیار دارد. دوره گراهام 
پاتر نیز همینطور بود. معمولاً چهار پنج دستیار دارند، شاید هم بیشتر.

در فاینورد چطور؟
آنالیزور و یک مربی  تا  به جز سرمربی، سه تا کمک داریم، دو 

دروازه بانی. روی هم هفت نفر در کادرفنی حضور دارند.
پس تعدد دستیار در تیم ملی موضوع عجیب و غریبی نیست؟

وقتی تقسیم وظیفه می شود، هر کسی کار خود را به بهترین شکل 
ممکن انجام می دهد و این اصلًا عجیب نیست. بخصوص در تیم 
ملی که زمان زیادی وجود ندارد تا بازیکنان و کادر با یکدیگر 
هماهنگ شوند. قطعاً در تیم ملی، یک سرمربی به همکاران بیشتری 
نیاز دارد. یکی باید با مهاجمان کار کند، یکی با خط دفاع، یکی 
هم با گلرها. بعد اینها باید بیایند و در تمرینات گروهی شرکت 
کنند. همه مسائل را که کنار هم می گذاری، می بینی که به تعداد 
مربی زیادی احتیاج داری. از نظر من نکته عجیبی نیست که مورد 

انتقاد قرار بگیرد.
در فاینورد انتظار این است که بیشتر از اینها بازی کنی. مثلًا 
گل می زنی اما بازی بعد در ترکیب اصلی نیستی. چرا این 

اتفاقات می افتد؟
البته فصل را خوب شروع کردم اما از یک جا به بعد، سرمربی 
تصمیم گرفت از بازیکنان دیگر استفاده کند. چون روی دور برد 
هم بودیم، ترکیب تغییر نکرد. هر وقت به زمین رفتم نشان دادم 
می توانم به تیم کمک کنم و مؤثر باشم. خودم تصمیم گرفتم بمانم 
و این فصل در لیگ قهرمانان بازی کنم، ضمن اینکه در هلند هم 

شانس قهرمانی داریم.
الان پشیمان نیستی که در فاینورد ماندی؟

نه، به هیچ وجه. این تصمیمی بود که خودم گرفتم. پیشنهادهایی 
داشتم که کم نه، خیلی وسوسه کننده بودند. برای دوستان که توضیح 
دادم، خیلی های شان گفتند چرا در فاینورد ماندی؟ بازی در لیگ 
قهرمانان اروپا اما برای من خیلی اهمیت داشت. از طرفی تیم مان 
آنقدر خوب است که شانس قهرمانی مجدد در هلند را داریم. همه 

اینها دست به دست هم داد تا در فاینورد بمانم.
می گویی پیشنهادهایت از کجاها بود؟

دو سه پیشنهاد از اروپا داشتم.
مدت هاست  و  شده  تمام  انتقالات  و  نقل  فصل  که  حالا 
لیگ های اروپایی را تماشا می کنیم، ایرادی ندارد که کمی 

ریزتر در این مورد صحبت کنی.
از لیگ فرانسه دو پیشنهاد داشتم. از همین هلند یکی دو تیم خیلی 
جدی با من حرف زدند. پیشنهاد وسوسه کننده اما از لیگ عربستان 

بود. پیشنهادی که شاید خیلی ها رد نمی کردند.
اسم تیم؟

اجازه بدهید اسم را نگویم اما تیمی که بتواند اینقدر پول پرداخت 
کند، حتماً قدرتمند هم هست.

چند برابر دستمزد فعلی ات در فاینورد به تو می دادند؟
مبلغ پیشنهادی عربستانی ها از سه سال حضورم در فاینورد بیشتر 
می شد اما خب نرفتم و آن را رد کردم. چون در تمام این  سال ها هیچ 
وقت مسائل مالی برایم اهمیت نداشت. یعنی تصمیمی تنها به دلیل 
دریافتی بیشتر، نگرفتم. خیلی راجع به این مسأله فکر کردم اما در 
آخر تصمیمم این بود که بمانم و در لیگ قهرمانان اروپا بازی کنم.

البته با توجه به بازیکنانی که به لیگ عربستان آمده اند، سطح 
و کیفیت این مسابقات هم دست کمی از مسابقات اروپایی 
ندارد. حتی خبری منتشر شد مبنی بر اینکه احتمالاً تا دو سه 
سال آینده قهرمان عربستان در لیگ قهرمانان اروپا هم شرکت 

خواهد کرد.
الان لیگ عربستان به درجه ای رسیده که همه دنیا به آن احترام 
لیگ  بازی های  تمام شبکه های ورزشی مشهور  می گذارند. وقتی 
عربستان را زنده پخش می کنند، یعنی همه دارند احترام می گذارند. 
در این برهه اما تصمیم گرفتم به عربستان نروم. به عقب هم برگردم 
دوباره این تصمیم را می گیرم. کارهایی که در فوتبال عربستان انجام 
شده، واقعاً جالب است. به نظر من اینطور نیست که یک مدت این 
کارها را انجام بدهند و دیگر نباشند. این کارها بلندمدت خواهد بود.



بادامچیان: 

قانون اساسی نیازمند تحول است 
در انتخابات ۱۴۰۲ اصلاح طلبی و اصول گرایی مرسوم به جایی نمی رسد

رئیسی: 
سازمان های بین المللی بدون تبعیض به وظایف خود در 

قبال جنایات صهیونیست ها عمل کنند

سخنگوی وزارت امور خارجه :

توان نظامی ایران در راستای ارتقای حفظ امنیت ملی است

قالیباف در صحن مجلس: 

بخش دولتی با ۶ درصد سهام حق مدیریت خودروسازها را ندارد

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس تشریح کرد

آثار عملیات طوفان الاقصی بر اقتصاد ایران چیست؟ 

گوید:  می  اسلامی  موتلفه  حزب  دبیرکل  بادامچیان،  اسدالله 
ساختارهای  و  اساسی  قانون  در  اساسی  تحول  یک  نیازمند 

مرتبط با دولت، مجلس و قوه قضاییه هستیم
اختلافات در اردوگاه اصولگرا احتمال آنکه خروجی نهایی 
کرده  کمرنگ  را  باشد  لیست  یک  اسفندماه  انتخابات  برای 
است، برخی تلاش شان را برای کمرنگ تر کردن اختلافات 
گذاشته اند مثل محمدرضا باهنر و برخی دیگر نیز معتقدند 
نباید نگران چند لیستی بودن اصولگرایان بودند چون ناصر 
ایمانی.اسدالله بادامچیان، دبیرکل حزب موتلفه هم معتقد است 
دیگر خبری از اصولگرایی و اصلاح طلبی مرسوم نیست و 
اصلح  افراد  از  متشکل  آفرین  تحول  لیست  یک  ارائه  مهم 
است.او می گوید؛»معتقدم جامعه یک مجموعه تحول آفرین 
تکاملی را می خواهد« او برهمین اساس می گوید معتقد به 
و  دولت  و  مجلس  قضاییه،  قوه  ساختارهای  در  تحول  یک 

مهمتر از آن تحول در قانون اساسی است.
عضو  بادامچیان،  با  خبرآنلاین  خبرگزاری  گفتگوی  مشروح 

شاخص حزب موتلفه اسلامی را بخوانید:
*آقای بادامچیان! اختلاف نظرها بین اصولگرایان فضا 
را به این سمت برده است که احتمالا یک لیست از این 
انتخابات های قبلی که  نیاید و برخلاف  بیرون  اردوگاه 
اکثریتی  لیست  یک  با  لابی  و  رایزنی  از  بعد  نهایت  در 
روبرو بودیم در این دور شاید چنین موضوعی را شاهد 
نباشیم، پیش بینی شما چیست و ریشه این اختلافات در 

چه می بینید؟
اختلاف  و  گوناگون  مباحث  انتخابات  مقدمه  در  همیشه 
و  است  طبیعی  امر  یک  این  می شود،  مطرح  متعدد  نظرهای 
مربوط به یک جناح و دو جناح نیست. الان بنده از حزب 
موتلفه درانتخابات فعالیت دارم و این نوع مسائل را به خوبی 
ائتلاف، گروه  با گروه وحدت، گروه  مرتبط  می بینم، مسائل 

پایداری و... .
فقط  دارد،  وجود  سلیقه  چند  هم  طلبان  اصلاح  بین  در 

اصولگرایان نیستند
گروه  یک  هم  آنجا  است.  همینطور  هم  اصلاح طلبان  در 
متعصب منزوی، یک گروه برخوردکننده، و یک گروه فعال 
در انتخابات و در مجموع چند سلیقه مختلف وجود دارد که 
به طور طبیعی در جامعه آزاد اسلامی ما این نوع مسائل وجود 
دارد و نمی شود این ها را به عنوان اختلافات نامگذاری کرد، 
بلکه این ها را به عنوان نظرات و سلیقه های مختلف می توانیم 

در نظر داشته باشیم.
دی ماه از کاندیداها رونمایی می شود

چگونه  انتخاباتی  فضای  می شود  مشخص  دی ماه  در  تقریبا 
ثبت نام  چطور  و  هستند  کسانی  چه  کاندیداها  اصلا  است، 
نامزدهای  و  فهرست هاست  انتخابات،  مهم  مساله  کرده اند. 
انتخاباتی. آن مصادقی که مطرح می شود، بر سر آن ها بحث 
بعضی ها  نباشند،  باشند،  می خواهند  بعضی ها  که  می کنند 
هستند، بعضی ها ترجیح می دهند حضور پیدا نکنند، بعضی ها 
ترجیح می دهند حتما حضور پیدا کنند، بعضی ها با هم جمع 
می شوند، بنابراین من فکر می کنم تا دی ماه وضعیت فضای 
انتخابات روشن خواهد شد.در فضای انتخاباتی امسال مساله 
مشارکت بیشتر، رقابت، امنیت و بحث سلامت انتخابات که 
است  اهمیت  حائز  فرموده اند  هم  رهبری  معظم  مقام  خود 

در  و  کشور  در  امسال  باید  که  تحولی  دیگر  مهم  مساله   .
مسائل انتخاباتی پدید بیاید است، این یک مقدار بحث ها را 

گسترده تر و قوی تر می کند.
مدعیان جدید می گویند، حتما می آیند و کار خوب می 

کنند
مدعیان جدید معتقدند خیلی ها نتوانستند خوب کار کنند و 
تهییج  مقدار  کار می کنند یک  می آیند و خوب  این ها  حتما 
می  آماده  روی صحنه  بر  رابرای حضور  خودشان  و  شدند 
در  و  است  جالبی  مباحث  مباحث،  نوع  این  بنابراین  کنند. 
دی ماه است که بحث وحدت و همراهی و فهرست واحد و 

این ها بیشتر مطرح می شود.
اگر  گذشته  های  دوره  در  معتقدند  سیاسیون  *برخی 
حتی بواسطه قدرت طلبی انشقاقی هم بوجود می آمد، 
را  نهایت همه  پادرمیانی در  و  با لابی  بزرگان اصولگرا 
و  اجماع می رسیدند  یک  به  و  دور هم جمع می کردند 
این دور اصلا خود بزرگان  اما  زیر یک پرچم می رفتند 
یک  زیر  را  همه  که  ندارند  این  به  رغبتی  هم  اصولگرا 
که  باشند  باور  این  بر  شاید  و  کنند  پرچم دور هم جمع 
هرگروهی بیاید و لیست جداگانه خود را بدهد.نظرتان 

در مورد این تحلیل چیست؟
من که الان نمی توانم بگویم اصولگرایان یا غیراصولگرایان 
الان  اصلا  و  اند  کرده  رفتار  چطور  گذشته  دوره های  در 
نمی خواهم این موضوع را ارزیابی کنم، اما اینکه همیشه این 

نوع حرف ها در این زمینه بوده، بله.
گاهی  ائتلاف،  گاهی  آبادگران،  شورای  گاهی  درانتخابات 
شورای وحدت و... از این چیزها همیشه بوده و به نظر من 
هیچ  نمی توانیم  الان  نباشند،  یا  باشند  که  مایل هستند  اینکه 

اظهارنظری بکنیم و می ماند برای دی ماه.
به اصلاح طلبان اعتقادی ندارم /بخاطر حمایت از ژینا 

آسیب دیدند
من که الان به اصلاح طلبان اعتقادی ندارم و جامعه هم خیلی 
دادند  نشان  آنها  یعنی  ندارد،  اصلاح طلبان  با  کاری  دیگر 
اضافه  به  نیستند،  مردم  و  جامعه  مشکلات  به حل  قادر  که 
مرتکب   ۱۴۰۱ فتنه  جریان  در  که  سنگینی  بسیار  اشتباهات 
شدند و مخصوصا حمایتی که از ژینا و فتنه ژینا کردند برای 

آنها در سطح توده مردم آسیب زیادی داشت.
این  در  باشید که مجلس و دولت هم  داشته  نظر  *البته در 

مدت هنوز نتوانسته اند بر مشکلات کشور فائق شوند.
خُب اصولگرایان در مجلس مشکلات موجود در جامعه را 
فعلی؟  دولت  گردن  بیندازند  قبلی؟  دولت  گردن  بیندازند 
بالاخره همه دنبال این هستند که یک فکر جدیدی کنند و آن 
چیزی که به نظر من برای انتخابات آینده مهم و حائز اهمیت 

است و بارها بر روی تاکید کرده ام بحث تحول است.
مجلس دوازدهم باید مجلس تحول باشد

تحول  ولی  باشد،  تحول  مجلس  باید  ما  دوازدهم  مجلس 
تکاملی، نه تحولی که از این جهت به آن جهت بپیچد. می 
شود به هرچه نقاط قوت و قدرت جمهوری اسلامی در این 
مدت است تکامل بخشید،می شود نقاط ضعف را رد کرد. 
برای حل مشکلات  به یک تحول عمیق  نیاز  ما  در مجموع 

اساسی کشور داریم.
لازم است تحولی در قانون اساسی انجام شود

قانون  در  امر یک تحول  اذن ولی  با  است  معتقدم لازم  من 
اساسی  انجام شود، لازم است تحول در ساختار قوه قضاییه، 
تحول در ساختار دولت، تحول در ساختار مجلس، یک تحول 
در مسائل اقتصادی کشور، یک تحول در فرهنگ و آموزش 
کشور صورت پذیرد. ما بعد از این همه که زحمت کشیدیم 
و ملتمان همه با هم کار کردند و به این اقتدار رسیدیم، الان 
و در گام دوم نیاز به یک تحول تکاملی مثبت داریم که در 
این زمینه می بایست در مجلس آینده زمینه این مساله کاملا 
باز شود و مجلس دوازدهم حتما مجلس تحول تکاملی باشد.

نوآوری  و  ایده  به  نیاز  می فرمایید،  که  تحول  *این 
جوانگرایی  مثلا  دارد.  مختلف  تفکرهای  از  نوین  های 

می تواند نقطه قوت باشد یا پاشنه آشیل این تحول؟
حالا  هستیم.  یکی  هم  با  همه  ما  ندارد،  پیر  و  جوان  اصلا 
مثلا کسی مثل آقای حاج قاسم سلیمانی چون جوان نیست، 

کارش لنَگ بود؟ نه. بالاخره ده ها ..
که  دارد  وجود  تفکری  یک  که  گویم  می  باب  این  *از 
معتقد است رِنج سنی در بین نیروهای اصولگراها بالاست 
نو  های  ایده  با  تا  بدهند  جوان ها  به  را  جایشان  باید  و 

جایگزین آنها شوند.
معیار و مبنا در این تحول، سن نیست. یک جوان ممکن است 
خیلی قوی تر از یک فرد ۸۰ ساله باشد؛ خیلی هم فهمیده تر، 
است  ممکن  ساله   ۸۰ پیرمرد  یک  و  پیشرفته تر.  و  فهمیده تر 
را  این  مشابه  که  باشد  ساله   ۴۰ آدم  یک  از  جوان تر  خیلی 

یکی، دو تا نداریم و فراوان داریم.
کمونیستی نیستم که فقط ماهی سیاه کوچولو بخواهیم

اصلا مبنا این است که چه کسی برای این کار مفید است، 
ببینیم چه کسی چه کاری  عقل مبنای همه عالم است ،باید 
انجام داده؛ همه با هم کار می کنند، جوان و پیر و غیره هم 
با هم هستند، ما هم در اسلام گسست نسل ها را نداریم، ما 
نداریم که ماهی سیاه  افکار کمونیستی  نیستیم و  کمونیستی 
کوچولو بخواهیم و بگوییم پدر و مادرهمه ماهی های بزرگ 

نفهم هستند، فقط ماهی سیاه کوچولو است.
موظفیم افراد اصلح را انتخاب کنیم

ما که اینطوری نیستیم و این فرهنگ مارکسیستی را نداریم، 
ما فرهنگ غربی را نداریم که چه کسی می تواند سرمایه دار 
باشد. ما معتقدیم چه کسی اصلح ، ارجح و شایسته برتراست. 

بنابراین ما می گوییم موظف هستید اصلح را بگذارید.
فرض کنید در تهران سه هزار نفر آدم برای مجلس کاندیدا 
کاملا  نفرشان   ۳۰۰ کنید  فرض  نفر  هزار  سه  این  از  شدند. 
اصلح هستند. از بین این ۳۰۰ نفر، باید ۳۰ نفر بیایند. این جا 
ارجح  انتخاب  باید  کنیم،  معرفی  و  انتخاب  بخواهیم  اگر  ما 
بهتر  این جا رُجحان عقلی مطرح است. چه کسی  بکنیم؛  را 
کنیم،  نماینده  را  او  دهد،  انجام  را  مسئولیت  این  می تواند 
موتلفه،  برای  تا  چند  نیست.  شرعی  مبنای  که  سهم خواهی 
چند تا برای فلان گروه، چند تا برای فلان، مگر طعمه است؟ 
به دست مجموعه  نمایندگی ملت را بسپاریم  امانت  باید  ما 

کسانی که بتوانند این امانت را به خوبی ادا کنند.
گی  ویژه  چه  دارای  باید  شایسته  و  اصلح  افراد  *این 

هایی باشند؟
موقعیت،  لازم،  پاکی  لازم،  تقوای  لازم،  دانش  باید  این ها 
تدبیر لازم و شجاعت لازم را داشته باشند. از بین این ها اگر 
۱۰ تا با هم یکی بودند، همه صالح بودند و ما پنج نفر لازم 
داشتیم؛ پنج تا ارجح را باید انتخاب کنیم. بنابراین می شود 
اصلحِ ارجح. اصلح آن برای مبنای فقهی است و ارجح آن بر 
مبنای عقلی است. رجحان عقلی است. بخواهیم فارسی اش 

را بگوییم، می گوییم شایسته برتر.
در انتخابات این دوره اصلاح طلبان و اصول گرایان به جایی 

نمی رسند
یک  به  اصولگرایان  آیا  نهایت  در  می کنید  فکر  *شما 

لیست واحد خواهند رسید یا نه؟
اصلا معتقدم این دوره نه آن اصلاح طلبان به جایی می رسند و 
نه این اصولگرایانی که همیشه مرسوم بوده است. من معتقدم 
به  جامعه یک مجموعه تحول آفرین تکاملی را می خواهد و 

این سو خواهد رفت.
*منظورم اجماع اصولگرایان است.

تکاملی  تحول  عناصر  و  مبنا  این  که  این جا  به  رسیدیم  اگر 
مشخص شد آن وقت به تفاهم و فهرست واحد می رسند.

اختلاف نظرها  این  رفع  در  می تواند  وحدت  *شورای 
چند  این  رفتن  بین  از  موجبات  و  کند  نقش آفرینی 

دستگی در بین اصول گرایان را فراهم کند؟ 
حالا وارد شویم، هنوز که فعال نشده اند و فعلا همه مباحث 
این که وارد کاری  نه  مقدماتی است و زمینه سازی می کنند، 

شده باشند. یک مقدار حوصله لازم دارد.

رئیس جمهور با محکوم کردن جنایات صهیونیست ها در غزه 
اظهار داشت: صهیونیست ها در مقابل چشم جهانیان مرتکب 
نهادهای  و  سازمان ها  همه  و  می شوند  بشریت  علیه  جنایت 
بین المللی باید به وظایف خود در این زمینه بدون هیچ استثنا 

و تبعیضی عمل کنند. 
اطلاعات،  فناوری  و  ارتباطات  وزرای   ، ایسنا  گزارش  به 
صنعت، معدن و تجارت و نیرو در جلسه دیروز هیئت دولت 
که به ریاست سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، در گزارش هایی 
جداگانه ، آخرین اقدامات انجام شده در دستگاه متبوع خود 
در راستای پیشبرد برنامه ها و تحقق اهداف دولت مردمی را 

بیان کردند.
اعلام  با  جلسه  این  در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
منظومه فضایی جمهوری  ایجاد  اول  فاز  قرارداد  انعقاد  خبر 
خصوصی  شرکت های  از  کنسرسیومی  با  ایران  اسلامی 

داخلی و آغاز
پرتاب های لازم برای ایجاد این منظومه از سال آینده،گفت: 
با اجرای این قرارداد، ایران جزو معدود کشورهایی خواهد 

شد که توانمندی منظومه سازی در فضا را دارند.
در ادامه وزیر صنعت، معدن و تجارت در گزارشی از اجرای 
و  سیستان  استان های  به  عمان  دریای  از  آب  انتقال  طرح 
طرح  این  رضوی،  خراسان  و  جنوبی  خراسان  بلوچستان، 
و  دانست  جهانی  مقیاس  در  طرح ها  بزرگترین  از  یکی  را 
افزود: تاکنون طرح مشابهی در این مقیاس و برای انتقال 2.۴ 
سالیانه  آب  مصرف  برابر   2 با  )برابر  آب  مترمکعب  میلیارد 

استان تهران( در هیچ کشور دیگری اجرا نشده است.
طول این خط انتقال آب در نهایت به ۱۸۰۰ کیلومتر خواهد 
انتقال  تونل  یک  و  پمپاژ  ایستگاه   ۱9 آن  مسیر  در  و  رسید 
شد  خواهد  احداث  کیلومتر   ۱2.2 طول  به  فشار  تحت  آب 
فشار  تحت  آب  انتقال  تونل های  طولانی ترین  از  یکی  که 

محسوب می شود.
در  نیرو  وزیر  گزارش  موضوع  کشور  برق  صنعت  عملکرد 
اشاره  با  محرابیان  مهندس  و  بود  دولت  هیئت  امروز  جلسه 
برق  تامین  امسال،  تابستان  در  برق  مصرف  رکوردشکنی  به 
و جلوگیری از تکرار خاموشی های گسترده  سال های قبل از 
استقرار دولت سیزدهم را دستاوردی عظیم دانست و افزود: 
تامین برق در تابستان امسال در شرایطی بود که در کشور تا 
۳ درجه افزایش دمای بالاتر از متوسط بلندمدت داشتیم. این 
مسئله باعث افزایش متوسط ۴ هزار مگاواتی برق و در ایام 

پیک تا 5 هزار و 7۰۰ مگاوات شد.
سال   2 در  مصرف،  رکورد  شکستن  بر  علاوه  افزود:  وی 
گذشته 2 میلیون مشترک جدید و 9۱۸ روستای جدید نیز به 
تولید  مناسب  با مدیریت  اضافه شدند که  برق کشور  شبکه 
و مصرف، برق لازم تامین و از تکرار خاموشی های گسترده 

سالهای قبل از ۱۴۰۰ جلوگیری شد.
وزیر نیرو در گزارش خود اعلام کرد که در تابستان امسال، 

در بخش خانگی ۴۰ درصد مشترکین با وجود گرمای شدید 
بخش  در  و  داشتند  کمتری  مصرف  گذشته  سال  به  نسبت 
اداری نیز با مدیریت خوب اعمال شده، ۸5۰ مگاوات برق 
صرفه جویی شد که نتیجه آن عدم  خاموشی برنامه ریزی شده 

در بخش خانگی بود.
سیمان  درصدی   ۴۳۳ قیمت  افزایش  به  اشاره  با  محرابیان   
با  امسال  گفت:   ۱۴۰۰ سال  در  صنایع  برق  قطع  از  ناشی 
مدیریت تامین حداکثری برق صنایع بزرگ از طریق تحویل 
تولید  از اوج مصرف،  نیاز در ساعت های خارج  برق مورد 
از رشد قیمت کالاهای تولیدشده  این کارخانه ها تضمین و 

آنها نیز جلوگیری شد.
گرفتن  پیشی  و  سیمان  تولید  درصدی   ۱۰ رشد  نیرو  وزیر 
این  نتایج  از  را  امسال  تابستان  در  تقاضا  از  میلگرد  عرضه 
مدیریت اعلام کرد و افزود: امسال برق موردنیاز واحدهای 
کارگاهی و صنفی داخل شهرها هم بدون اعمال محدودیت 

تامین شد.
رئیس جمهور نیز در ادامه جلسه ضمن قدردانی از تلاش ها 
شبانه روزی  جهاد  و  تلاش  تداوم  شده،  انجام  خدمات  و 
راستای  در  دولت  برنامه های  اجرای  زمینه  در  را  مسئولان 

تامین نیازها و رفع مشکلات مردم خواستار شد.
اقتصادی  عرصه  در  شده  ایجاد  ثبات  به  اشاره  با  رئیسی   
کشور تصریح کرد: لازمه حفظ ثبات فعلی این است که همه 
جهادکشاورزی  وزارتخانه های  به خصوص  مرتبط  بخش های 
کنترل  و  مدیریت  اصناف،  و  اتحادیه ها  تقویت  با  و صمت 

موثرتری بر قیمت ها داشته باشند.
رئیس جمهور با بیان اینکه استانداران نمایندگان عالی دولت 
دستگاه های  مسئولان  همه  هماهنگی  هستند،  استان ها  در 
اجرایی با استاندار در جهت هم افزایی و همکاری برای رفع 

مشکلات مردم را ضروری دانست.
با محکوم کردن جنایات صهیونیست ها در  پایان  رئیسی در 
جهانیان  چشم  مقابل  در  صهیونیست ها  داشت:  اظهار  غزه 
و  سازمان ها  همه  و  می شوند  بشریت  علیه  جنایت  مرتکب 
نهادهای بین المللی باید به وظایف خود در این زمینه بدون 

هیچ استثنا و تبعیضی عمل کنند.

امور خارجه گفت: توان نظامی و دفاعی  سخنگوی وزارت 
بازدارندگی،  ارتقای  راستای  در  ایران  اسلامی  جمهوری 

حفظ امنیت ملی و تقویت ثبات منطقه ای قرار دارد.
به  واکنش  در  خارجه  امور  وزارت  کنعانی سخنگوی  ناصر 
بیانیه پایانی بیست و هفتمین نشست مشترک وزیران خارجه 
اتحادیه اروپا و شورای همکاری خلیج فارس، با تصریح بر 
ایران  اسلامی  جمهوری  اصولی  سیاست  و  منطقه ای  راهبرد 
با کشورهای حوزه  مناسبات  تعمیق  و  تقویت  در خصوص 
بیانیه پایانی  خلیج فارس، درج برخی مطالب بی اساس در 

نشست مذکور را مردود دانست و محکوم کرد.
کشورهای  برخی  مداخله  مخرب  سابقه  به  اشاره  با  کنعانی 
اروپایی در منطقه خلیج فارس طی ادوار مختلف و فروش 
این کشورها  توسط  افزار  تسلیحات و جنگ  میلیاردها دلار 
کسب  و  منطقه ای  تنش های  استمرار  جهت  در  منطقه  به 
بر  را  منطقه  در  اخیر  ماه های  تحولات  روند  تجاری،  منافع 
اتحادیه  طلبانه  منفعت  و  بی دلیل  نگرانی های  ابراز  خلاف 
اروپا، امیدبخش و در راستای منافع تمامی کشورهای منطقه 
دانست و ادامه دیپلماسی و گفت وگو را بهترین مسیر تقویت 
امنیت  ثبات و  منافع مشترک و تحکیم  همکاری در راستای 

این منطقه دانست.
امنیت  نقش  یادآوری  با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
تروریسم  با  واقعی  مبارزه  در  ایران  اسلامی  جمهوری  ساز 
به  نیل  دریانوردی،  امنیت  تحکیم  و  تقویت  همچنین  و 
دو  همکاری های  تقویت  گرو  در  را  منطقه ای  پایدار  امنیت 
نابجای  مداخلات  از  فارغ  منطقه  کشورهای  چندجانبه  و 

نیروهای فرامنطقه ای دانست.
همیشگی  و  اصولی  موضع  بر  مجدد  تاکید  با  کنعانی 

و  بزرگ  تنب  ابوموسی،  ایرانی  گانه  سه  جزایر  کشورمان، 
تنب کوچک را جز لاینفک و ابدی خاک جمهوری اسلامی 

ایران دانست.
در  مذکور  بیانیه  مفاد  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
و  هسته ای  فعالیت های  با  مرتبط  موضوعات  خصوص 
و  دانست  مردود  و  ناوارد  را  کشورمان  دفاعی  توانمندی 
افزود: جمهوری اسلامی ایران همواره به قوانین و تعهدات 
بین المللی خود در چارچوب حق و تکلیف پایبند بوده و به 
اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  با  همکاری های سازنده خود 

مبتنی بر موافقتنامه جامع پادمان ادامه می دهد.
کنعانی افزود: توان نظامی و دفاعی جمهوری اسلامی ایران 
تقویت  و  ملی  امنیت  بازدارندگی، حفظ  ارتقای  راستای  در 

ثبات منطقه ای قرار دارد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد، جمهوری اسلامی 
منطقه ای  به  نیل  برای  را  خود  جدی  اراده  دیگر  بار  ایران 
بدون  و  همسایگان  با  همکاری  در  شکوفا  و  امن  ثبات،  با 

مداخلات خارجی اعلام می دارد.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بخش دولتی با ۶ درصد 
سهام، حق مدیریت خودروسازها را ندارد و ما حتما با این 

موضوع مخالف هستیم.
هفتم  برنامه  لایحه  بررسی  جریان  در  قالیباف  محمدباقر 
هماهنگی  عالی  شورای  سران  جلسه  در  گفت:  توسعه، 
اقتصادی پیشنهاد این بود که شورای رقابت بر قیمت گذاری 
دخالت نکند. ما آن زمان چندین جلسه با وزیر وقت داشتیم 
و  شود  رها  بازار  اگر  چون  بودیم.  موضوع  این  مخالف  و 
قیمت گذاری صورت نگیرد وضعیت نابسامانی خواهد شد.

هستند.  دولتی  رقابت  شورای  اعضای  بیشتر  کرد:  بیان  وی 
مدیریت خودروسازها  ۶ درصد سهام، حق  با  دولتی  بخش 
با این موضوع مخالف هستیم. از وقتی  را ندارد و ما حتماً 

شورای رقابت کنار رفت، وضعیت بازار خودرو اینگونه شد. 
شود،  اصلاح  گفتیم  ما  که  داشت  اشکالاتی  رقابت  شورای 
اما آن زمان به این موضوع توجهی نکردند. کسی نمی تواند 
شورای رقابت را حذف کند و ما هم نمی توانیم برای شورای 
رقابت تعیین تکلیف کنیم، مگر اینکه بخواهیم قانون را تغییر 
دهیم.رئیس مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: البته اینکه 
 ۴۴ اصل  با  بیاید،  بیرون  این حوزه  از  کامل  به طور  دولت 
قانونی،  اصل  این  در  که  چرا  است،  مخالف  اساسی  قانون 
خودروسازی جزو گروه دو محسوب شده و می تواند تا 2۰ 
درصد سهام بخش دولتی و عمومی غیردولتی داشته باشند، 
دخالت  حق  خودروسازی  مدیریت  در  دولتی  بخش  اما 

ندارند.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: برخلاف برخی 
علیه  ها  تحریم  اخیرحلقه  معتقدند رویدادها  ها که  دیدگاه 
اقتصادی  آثار  از  من  تحلیل  کرد،  خواهد  تنگتر  را  ایران 
اتفاقات اخیر این است که این تحولات، پروسه رفع تحریم 

های اقتصادی ایران را هموارتر خواهد کرد. 
اسلامی  شورای  مجلس  در  اصفهان  نماینده  طغیانی  مهدی 
در گفت وگو با تسنیم با اشاره به عملیات طوفان الاقصی 
گفت: مسئله ای که در اتفاقات اخیر نادیده گرفته شد این 
بود که حدود 2 میلیون نفر جمعیت ۱۶ سال است که در 
محاصره کامل هستند و حداقلیات یک زندگی معمولی از 
آنها سلب شده است. بنابراین اقدام اخیر گروه های مقاومت 
فلسطینی پاسخی مشروع  به سالها تجاوز صهیونیستها بود. 
در  عطفی  نطقه  یک  الاقصی  طوفان  عملیات  افزود:  وی 
تحولات فلسطین و غرب آسیا خواهد بود و هیمنه نظامی، 
از  بسیاری  هراس  موجب  که  اسرائیل  امنیتی  و  اطلاعاتی 
نخواهد  باز  عملیات  این  از  قبل  به  بود  منطقه  کشورهای 
عملیات  این  گفت:  مجلس  در  اصفهان  نماینده  گشت.  

ثابت کرد که دوران شکست ناپذیری رژیم صهیونیستی به 
یافتنی  سر آمده و اضمحلال این رژیم جعلی کاملا دست 
مقاومت  های  گروه  اقدام  آثار  از  یکی  اینکه  است. ضمن 
فلسطینی، پایان یافتن محاصره نوار غزه خواهد بود. علاوه 
بر این بخش قابل توجهی از ساکنان سرزمین های اشغالی 
ادامه حضور  به  نسبت  امنیتی،  شکننده  وضعیت  واسطه  به 
کمیسیون  سخنگوی  کرد.  خواهند  تردید  اسرائیل  در  خود 

اقتصادی مجلس درباره شوک ناشی از عملیات حماس به 
برخی بازارهای اقتصادی در کشور خاطرنشان کرد: ما در 
برخی از مقاطع حساس مشابه همچون ترور حاج قاسم یا 
چنین  بروز  سابقه  نیز  الاسد  عین  پایگاه  دادن  قرار  هدف 
ناشی از  شوک هایی را داشتیم که عمدتاً نوسانات روانی 
عوامل  با  ارتباطی  و  است  اقتصادی  انتظارات  در  تغییرات 
بنیادین ندارد و به نظر می رسد کاملا قابل بازگشت باشد. 
طغیانی در عین حال تاکید کرد: برخلاف برخی دیدگاه ها 
را  ایران  علیه  ها  تحریم  حلقه  اخیر  رویدادها  معتقدند  که 
تنگتر خواهد کرد، تحلیل من از آثار اقتصادی اتفاقات اخیر 
این است که پروسه رفع تحریم های اقتصادی برای ایران 
را هموارتر خواهد کرد. وی افزود: علت این تحلیل هم آن 
است که رژیم صهیونیستی، آمریکا و کشورهای هم پیمان 
آنها همواره در تصمیم گیری های خود واقعیت ها را می 
ایران و محور مقاومت  این است که قدرت  بینند. واقعیت 
در منطقه قابل کتمان نیست و این قدرت با تحریم اقتصادی 

قابل تضعیف نیست. 
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